
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι στις 8 Μαΐου 2020 ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και το ν. 3126/2003, όπως ισχύει, ποινική δικο-
γραφία κατά του τέως Υπουργού Εθνικής  Άµυνας Ευάγγε-
λου Αποστολάκη και του τέως Αναπληρωτή Υπουργού
Εθνικής  Άµυνας Παναγιώτη Ρήγα, σελ. 12989

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 12976, 12982, 12984,
12985, 12993, 12994, 12995

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1519 έως 1594,

σελ. 12952 – 12970
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12971 - 12974
3. Ανακοινώνεται το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 15  Μαΐου 2020, σελ. 12975
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα και βιώσιµες λύσεις για τους δα-

νειολήπτες», σελ. 12976
ii. µε θέµα: «Ορισµός Γενικού Διευθυντή Σώµατος Δίωξης

Οικονοµικού Εγκλήµατος», σελ. 12989
β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων: 
i. µε θέµα: «Λειτουργία Εγγυοδοτικού Ταµείου για την ενί-

σχυση της οικονοµίας και των επιχειρήσεων», σελ. 12978
ii. µε θέµα: «Συµπληρωµατικά µέτρα στήριξης µικροµε-

σαίων επιχειρήσεων και εµπόρων», σελ. 12980
γ) Προς τον Υπουργό  Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i.  µε θέµα: « Άµεση στήριξη για τους αγρότες και τους κτη-

νοτρόφους της Ηλείας», σελ. 12984
ii. µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των αγροτών και των κτηνο-

τρόφων για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της πανδηµίας
του κορωνοϊού», σελ. 12987

δ) Προς την Υπουργό  Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ποια είναι τελικά η πραγµατική εικόνα στα σχολεία
µια εβδοµάδα µετά το άνοιγµα;», σελ. 12991

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Εσωτερικών, Μετα-
νάστευσης και Ασύλου και Επικρατείας κατέθεσαν στις 11
Μαΐου 2020 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νο-
µοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ) 2016/800, 2017/1371, 2017/541,
2016/1919, 2014/57/ΕΕ, Κύρωση του Μνηµονίου Διοικητικής
Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δη-
µόσιας Τάξεως της Κυπριακής Δηµοκρατίας, τροποποιήσεις
του ν. 3663/2008 (Α’ 99) προς εφαρµογή του Κανονισµού
(ΕΕ) 2018/1727 και άλλες διατάξεις», σελ. 12989

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 12951 - 12995

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 12976, 12981, 12982, 

12984, 12985, 12993, 
12994, 12995

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 12981
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 12985
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 12982
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 12994, 12995

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 12990
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 12989
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12981, 12985, 12986, 12988
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 12978, 12979, 12980, 

12981, 12983, 12984
ΖΑΒΒΟΣ Γ. , σελ. 12976, 12977, 12978
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 12984, 12985
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 12980, 12981, 12982, 

12983, 12984
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 12976, 12977, 12987, 12988
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 12991, 12993, 12994
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 12991, 12992, 12993, 12994
ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ Κ. , σελ. 12978, 12979

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’

Τετάρτη 13 Μαΐου 2020



Αθήνα, σήµερα στις 13 Μαΐου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του B’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μαρία – Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’

Τετάρτη 13 Μαΐου 2020



12952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12953



12954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12955



12956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12957



12958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12959



12960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12961



12962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12963



12964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12965



12966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12967



12968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12969



12970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12971

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



12972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12973



12974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερω-
τήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Παρασκευής 15 Μαΐου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 690/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Γ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Εργατικές Κατοικίες Ελευ-
σίνας.»

2. Η µε αριθµό 665/6-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου
Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σκάνδαλο στην 6η

Υγειονοµική Περιφέρεια (ΥΠΕ) µε την υπερτιµολόγηση ατοµικών
µέτρων προστασίας.»

3. Η µε αριθµό 673/10-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Πρόγραµµα Εσωτερικού Τουρισµού για όλους 2020 µε
τρία (3) εκατοµµύρια ωφελούµενους και 15 εκατοµµύρια διανυ-
κτερεύσεις που δηµιουργούν επτά (7) εκατοµµύρια ηµεροµί-
σθια.» 

4. Η µε αριθµό 689/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Κρατική χρηµατοδότηση στις αθλητικές οµοσπονδίες και
για τις αθλητικές υποδοµές.»

5. Η µε αριθµό 663/5-5-2020 επίκαιρη ερώτηση της Η’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Περικοπή συντάξεων των συν-

ταξιούχων µε αγροτικό κλήρο.»
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 666/6-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρά-
λαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Η σηµασία του σχεδιασµού της Κυβέρ-
νησης για τον Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης (Β.Ο.Α.Κ.) εν µέσω
της πανδηµίας του κορωνοϊού.» 

2. Η µε αριθµό 674/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Πα-
ροχή δωρεάν µασκών προστασίας στους εργαζόµενους».

3. Η µε αριθµό 670/8-5-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Πρό-
γραµµα Πτυχιούχων των 5.500 του Ο.Α.Ε.Δ..»

4. Η µε αριθµό 668/8-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Γεώργιου Βαρεµένου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Σκάνδαλο 76,2 εκατοµµύρια � στην “ΕΓΝΑΤΙΑ
ΟΔΟΣ Α.Ε”.»

5. Η µε αριθµό 683/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Απαραίτητα µέτρα για την προστασία της αγοράς εργασίας και
των εργαζοµένων».

6. Η µε αριθµό 680/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κατάργηση των
Τµηµάτων Επειγόντων Περιστατικών (ΤΕΠ) ως αυτοτελές τµήµα
των νοσοκοµείων και υπαγωγή τους στο ΚΕΠΥ-ΕΚΑΒ».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12975



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για το ποιες επίκαιρες
ερωτήσεις θα συζητηθούν σήµερα. Θα συζητηθούν όλες οι επί-
καιρες ερωτήσεις που έχουν κατατεθεί εκτός από τις εξής:

Δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 688/11-5-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Να
σταµατήσει τώρα η συµπαιγνία Κυβερνήσεων - ΕΕ - Βιοµηχάνων
σε βάρος των µικρών αµπελοκαλλιεργητών και αµβυκούχων»,
λόγω κωλύµατος του ερωτώντος Βουλευτή.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 684/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την αναστολή σχολικών
εκδροµών εσωτερικού και εξωτερικού χωρίς την πρόβλεψη για
επιστροφή χρηµάτων» δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. 

Η πέµπτη µε αριθµό 667/7-5-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταν-
τίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Πρόσ-
ληψη µονίµων καθαριστριών στα σχολεία» δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννόησης Υπουργού και Βουλευτή.

Η δεύτερη µε αριθµό 685/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να µην περικοπούν οι αποδο-
χές και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων της Ελληνικής Αεροπο-
ρικής Βιοµηχανίας» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης
Υπουργού και Βουλευτή.

Τέλος, η τρίτη µε αριθµό 687/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Μονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων
στη σχολική καθαριότητα και προσλήψεις νέου µόνιµου προσω-
πικού καθαριότητας για την επαρκή κάλυψη των σχολικών µονά-
δων» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης Υπουργού και
Βουλευτή.

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 5051/20-3-2020 ερώ-
τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα και βιώσιµες
λύσεις για τους δανειολήπτες.».

Στην ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Ζαββός.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα των υπερχρεωµένων νοικοκυ-

ριών και των επιχειρήσεων που αδυνατούν να εξυπηρετήσουν τις
δανειακές τους υποχρεώσεις, βεβαίως προϋπήρχε και της κρί-
σης που βιώνουµε τώρα και της ανάληψης της διακυβέρνησης
από εσάς ως απότοκο της προηγούµενης κρίσης, κυρίως, που
βίωσε ο ελληνικός λαός και σε σηµαντικό µέρος δεν δόθηκε ορι-
στική λύση κυρίως µε ευθύνη των τραπεζών.

Σήµερα και εν όψει της ύφεσης που όλα δείχνουν ότι θα βιώσει
ο τόπος, θα ενταθεί το πρόβληµα για αυτούς που αδυνατούν να
εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους και κυρίως θα διευρυνθεί ο
αριθµός τους και για τα φυσικά πρόσωπα -τα νοικοκυριά- και για
τις επιχειρήσεις. 

Άρα, πρέπει εγκαίρως να βρούµε εκείνες τις λύσεις που θα δί-
νουν βιώσιµη προοπτική στην εκπλήρωση των υποχρεώσεων σε
αυτούς, φυσικά, που έχουν την πρόθεση και θα ενταχθούν σε
ένα τέτοιο σύστηµα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα εξής: Πρώτον, ότι
υπάρχουν οι άνθρωποι εκείνοι που θέλουν να πληρώσουν και ζη-
τούν διευκόλυνση, η οποία έχει να κάνει µε τα κριτήρια µιας ρύθ-
µισης, δεύτερον, ότι πρέπει να προστατευθεί η πρώτη κατοικία
για όλους αυτούς τους αδύναµους που θέλουν να µπουν σε ρύθ-

µιση και τρίτον, ότι υπάρχουν και άνθρωποι και επιχειρήσεις και
νοικοκυριά που εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις τους προς τις
τράπεζες.

Σαφώς και δεν είναι µία εύκολη εξίσωση, αλλά θα πρέπει να
καταβάλουµε κάθε προσπάθεια.

Εµείς σας έχουµε καταθέσει -εκτός από τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο- πρόταση να συσταθεί διακοµµατική επιτροπή στη Βουλή,
γιατί πιστεύουµε, ακράδαντα, ότι είναι ένα θέµα στο οποίο πρέπει
να συµβάλουν όλοι. Δεν πρέπει κανείς να λαϊκίσει, αλλά και κα-
νείς να είναι άτεγκτος και να µην συγκινηθεί από το πρόβληµα. 

Άρα, θεωρούµε ότι πρέπει να προχωρήσει αυτή η διακοµµα-
τική επιτροπή.

Επιπλέον, όπως φαίνεται, συγκροτείται ήδη επιτροπή από τους
επαγγελµατίες, από τη ΓΣΕΒΕΕ, από τα επιµελητήρια, από τον
Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών, από όλους τους φορείς που εµπλέ-
κονται, µαζί µε στελέχη που έχουν να κάνουν µε το πλαίσιο ρύθ-
µισης, προκειµένου να συµβάλουν στο να δοθούν προτάσεις και
λύσεις σε αυτό το θέµα.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να µας πείτε ποιος είναι κατ’ αρχάς ο σχε-
διασµός της Κυβέρνησης για αυτό το θέµα και εάν υπάρχουν
άµεσες ανακοινώσεις, που δίνουν προοπτική λύσης σε αυτό το
πρόβληµα, ούτως ώστε να µην είναι ένα ακόµα θέµα για το οποίο
δεν προνοήσαµε ώστε να το αντιµετωπίσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έλεγα ότι η Κυβέρνηση κάνει πάντα ό,τι είναι δυνατόν.

Όπως ξέρετε ήδη, έχει λάβει αρκετά µέτρα -και θα λάβει ακόµα
περισσότερα- που αφορούν το θέµα της προστασίας των ευά-
λωτων συµπολιτών µας, ιδιαίτερα αυτών οι οποίοι επλήγησαν
από την πρόσφατη κρίση του κορωνοϊού.

Πιο συγκεκριµένα, θα ήθελα να πω ότι έχουµε φροντίσει ώστε
να υπάρξουν αρκετά µέτρα για το θέµα της παράτασης της προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας. Ιδιαίτερα µε µία νέα πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου, που δηµοσιεύτηκε την 1η Μαΐου του 2020,
έχουν ληφθεί περαιτέρω µέτρα για την αντιµετώπιση των συνε-
χιζόµενων συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού και για την
επάνοδο σε µία οικονοµική και κοινωνική κανονικότητα.

Υπάρχει µία σειρά µέτρων που αφορούν την προστασία της
πρώτης κατοικίας µε την παράταση της ισχύος του ν.4605/2019
µέχρι τις 31 Ιουλίου του 2020. Έτσι, αυτοί που είναι επιλέξιµοι
οφειλέτες, θα είναι δικαιούχοι των ευεργετικών διατάξεων του
νόµου και θα µπορούν να υποβάλουν αίτηση µέχρι τις 31 Ιουλίου
του 2020.

Θα ήθελα να πω, ότι η Κυβέρνηση ήδη επεξεργάζεται, µετά
την τρίµηνη παράταση, και θεσµικό πλαίσιο, ένα πρόγραµµα στή-
ριξης όπου το κράτος θα επιδοτεί µε µηνιαίες πληρωµές δανείων
που έχουν υποθήκη και προσηµείωση στην πρώτη κατοικία. Έτσι,
θα διασφαλίσουµε την υποστήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών. 

Επίσης, θεσπίζουµε και δικλίδες ασφαλείας, ώστε -ακριβώς
αυτό που είπε ο αξιότιµος κύριος Βουλευτής- να µην επωφελη-
θούν από όλα τα ευεργετήµατα τα οποία δίνει -νέα προγράµ-
µατα, θεσµικό πλαίσιο- οι στρατηγικοί κακοπληρωτές.

Θα ήθελα να πω ότι τα χαρακτηριστικά, που µπορώ να περι-
γράψω, της ρύθµισης µετά την τρίµηνη παράταση της προστα-
σίας, αφορούν την επιδότηση µη εξυπηρετούµενων δανείων, που
έχουν υποθήκη ή προσηµείωση στην πρώτη κατοικία, των πολι-
τών οι οποίοι έχουν πληγεί από τον κορωνοϊό.

Επίσης, επιδοτούµε τη ρύθµιση των εξυπηρετούµενων δα-
νείων µε υποθήκη ή προσηµείωση στην πρώτη κατοικία των πο-
λιτών που επλήγησαν από τον κορωνοϊό. Είναι η πρώτη φορά
που θα ληφθεί ένα τέτοιο µέτρο. Και φαίνεται ότι το κράτος έρ-
χεται ως αρωγός και επιβραβεύει τους συνεπείς δανειολήπτες.

Βέβαια, για αυτές τις περιπτώσεις, θα απαιτείται οι οφειλέτες
να πληρώνουν τη συµµετοχή τους, καθώς η επιδότηση προβλέ-
πεται σε διαφορετικό ποσοστό για εξυπηρετούµενα δάνεια και
για µη εξυπηρετούµενα δάνεια, που θα έχουν δροµολογηθεί µε
τις διάφορες νοµικές ενέργειες. Σε καµµία περίπτωση δεν θα επι-
δοτούνται οι στρατηγικοί κακοπληρωτές. Για αυτό θα επιβά-
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λουµε κριτήρια και ειδικά µέτρα, αλλά και θα διενεργούνται µια
σειρά ελέγχων και διασταυρώσεων και οποτεδήποτε, προφανώς,
διαπιστώνεται µία κατάχρηση, θα επιβάλονται ποινές.

Θέλω να πω µε άλλα λόγια και συνοπτικά -γιατί θα έχουµε τη
δυνατότητα να µιλήσουµε- ότι αφ’ ενός η Κυβέρνηση διασφάλισε
µία παράταση πολύ µεγαλύτερη από εκείνη την οποία είχε προ-
βλέψει η προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά αφ’ ετέρου διασφαλίζει
και καθεστώς -τουλάχιστον εννιάµηνο- που θα αφορά επιδοτή-
σεις τόσο των λεγόµενων πράσινων δανείων, δηλαδή των συνει-
δητών δανειοληπτών οι οποίοι, όµως, πλήττονται από την κρίση,
όσο και εκείνων των κόκκινων δανείων. Θα έχει οφέλη την υπο-
στήριξη των πολιτών, λοιπόν, οι οποίοι είναι οι πιο ευάλωτοι, υπο-
στήριξη της οικονοµίας και της κοινωνίας. Έτσι, θα
αντιµετωπίσουµε µε αρκετά σηµαντικό τρόπο τα κόκκινα δάνεια.

Πιστεύουµε ότι η επιδότηση αυτή δεν είναι ένα επίδοµα, αλλά
επί της ουσίας αποτελεί µία επένδυση ειδικά προς τα ευάλωτα
νοικοκυριά, προς την κοινωνία και προς την οικονοµία ευρύτερα.

Κύριε Πρόεδρε, θα σταµατήσω εδώ. Μπορούµε, όµως, να
µπούµε, αν θέλετε, έπειτα και σε συγκεκριµένες παρατηρήσεις
ή ερωτήσεις, οι οποίες, ενδεχοµένως, θα υπάρξουν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βεβαίως, µπορείτε να επικαλείστε την αστοχία

της προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία κατήργησε το καθε-
στώς ρυθµίσεων του νόµου 3869 και την απόλυτη προστασία της
πρώτης κατοικίας για αυτούς που θα ενταχθούν σε αυτήν και όχι,
βεβαίως, για τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αλλά δεν µπο-
ρείτε να το κάνετε µονίµως.

Βεβαίως, είχε καταργήσει αυτήν την προστασία και προβλε-
πόταν στις 31-12-2019 να τερµατιστεί. Δώσατε µια παράταση
τεσσάρων µηνών. Δίνεται και τώρα µια παράταση άλλων δύο-
τριών µηνών. Όµως, είναι παράταση του προβλήµατος, δεν είναι
παράταση παραθύρου για λύση.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι από τους δεκάδες-χιλιάδες δανειολή-
πτες που έκαναν αρχική αίτηση σε αυτό το σύστηµα µε την ηλε-
κτρονική πλατφόρµα και όπως διαµορφώθηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση, µόνο οχτακόσιοι, απ’ ότι γνωρίζω, συ-
νολικά έχουν, δυστυχώς, καταφέρει να ενταχθούν σε κάποια
ρύθµιση. Αυτό από µόνο του το στοιχείο δείχνει ότι κερδίζουµε
µεν χρόνο για το πρόβληµα, αλλά δεν είναι η παράταση από µόνη
της κάποια λύση.

Εµείς προτείνουµε να αλλάξει το καθεστώς ρύθµισης, να δο-
θούν νέες δυνατότητες -σας εξήγησα προηγουµένως τη σηµασία
που έχει να υπάρχει διακοµµατική συνεννόηση για να µην τα ρί-
χνει ο ένας τον άλλον- και, βεβαίως, για τα κριτήρια που πραγ-
µατικά πρέπει να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους και τους συνεπείς
δανειολήπτες και, βεβαίως, τους ανθρώπους τους αδύναµους,
αυτούς που δεν θέλουν, αλλά δεν έχουν την άµεση δυνατότητα
να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις.

Με αυτήν την έννοια, θα έλεγα ότι χρειάζεται άµεσα επεξερ-
γασία του νέου θεσµικού πλαισίου για την προστασία της πρώ-
της κατοικίας για το Πτωχευτικό Δίκαιο και, βεβαίως, όλο αυτό
να αφορά τόσο τους δανειολήπτες όσο και τους εγγυητές. Είναι
ένα θέµα που δεν το έχει αγγίξει κανείς. Δυστυχώς, δεν το άγγιζε
όπως έπρεπε ούτε ο νόµος 3869 και µέχρι σήµερα έχει µείνει
χωρίς λύση αυτό το πρόβληµα.

Ο Κώδικας Δεοντολογίας των Τραπεζών που δηµιουργήθηκε
το προηγούµενο διάστηµα, δεν ανταποκρίνεται στις νέες συνθή-
κες. Δεν µπορεί να ανταποκριθεί αυτός ο κώδικας στις ανάγκες
που υπάρχουν σήµερα. Τα τραπεζικά στελέχη, ενώ έχει ψηφίσει
η Βουλή ρύθµιση που τους δίνει τη δυνατότητα µε την υπογραφή
τους να δίνουν λύσεις χωρίς να έχουν ποινικές ευθύνες -και, του-
λάχιστον, µέχρι ένα ποσό µπορεί αυτό να γίνει και ανάλογα µε
τη διαβάθµιση του τραπεζικού στελέχους- οι τράπεζες δεν έχουν
προχωρήσει σε τέτοιες εξουσιοδοτήσεις, να µπορεί, δηλαδή,
ένας διευθυντής ρυθµίσεων ενός επιπέδου τµήµατος ή διεύθυν-
σης να ρυθµίζει δάνεια µέχρι 25.000-30.000 µε τρόπο που να
δίνει βιώσιµη ρύθµιση χωρίς να έχει ποινικές ευθύνες. Αυτό δεν
έχει γίνει.

Άρα, και η τροπολογία, η διάταξη που πέρασε από τη Βουλή
και έδωσε αυτήν τη δυνατότητα σε τραπεζικά στελέχη χωρίς να
έχουν ποινικές ευθύνες, έχει πάει στο «ντούκου». Δεν γνωρίζω
µήπως είχε άλλη χρήση. Πάντως, για λύση του προβλήµατος του
κόσµου δεν αξιοποιείται.

Θα ήθελα, αντί να παρακαλούµε τις τράπεζες, όπως γίνεται
εδώ και καιρό, και αντί να τις νουθετούµε, να έχουµε µια άσκηση
του εποπτικού ρόλου που έχει και εκ του Συντάγµατος και εκ των
νόµων και εκ της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας το ελληνικό δηµόσιο
και ιδιαίτερα σε περιόδους κρίσης και ιδιαίτερα όταν σηµαντικά
ποσά από τους προϋπολογισµούς και από τα δάνεια που έχει
λάβει η χώρα έχουν δοθεί για την ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών. Δεν µπορεί να είναι ανεξάρτητοι φορείς. Δεν είναι αυτό-
νοµοι. Δεν είναι ο επιχειρηµατίας, ο επενδυτής, που µε δικά του
λεφτά κάνει επενδύσεις. Με λεφτά του κράτους και του κοσµάκη
λειτουργούν οι τράπεζες τόσα χρόνια. Άρα, θα πρέπει να βρεθεί
µια συνεννόηση.

Εγώ δεν µιλάω για µια πατερναλιστική τακτική της Κυβέρνη-
σης που θα διατάσσει τι ακριβώς θα κάνουν, αλλά δεν µπορεί να
µην προσέρχονται µε ειλικρίνεια και µε διάθεση συναίνεσης σε
έναν διάλογο που πρέπει να πάρετε την πρωτοβουλία να γίνει
για να δοθούν βιώσιµες λύσεις.

Αυτό σας ζητούµε, έναν νέο κώδικα που να ανταποκρίνεται
στις καινούργιες συνθήκες, αλλαγή του θεσµικού πλαισίου για
ουσιαστική προστασία της πρώτης κατοικίας -επαναλαµβάνω-
για τους ανθρώπους που θέλουν να ρυθµίσουν εξαιρώντας τους
στρατηγικούς κακοπληρωτές, που νοµίζω ότι σε αυτό συµφω-
νούν όλοι. Δεν υπάρχει κανείς σήµερα που να διαφωνεί. 

Και, βεβαίως, εφόσον η Κυβέρνηση θέλει τη στήριξη των
άλλων κοµµάτων, ας προχωρήσει στη διακοµµατική επιτροπή, ας
προχωρήσει στη διαβούλευση µε την επιτροπή που σύστησαν οι
φορείς τώρα και έχουν αξιόλογες προτάσεις. Θα είναι και το
καλό της Κυβέρνησης, αλλά κυρίως θα είναι το καλό του κόσµου
και για λύση του προβλήµατος αντί της διαιώνισής του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω µε τον αξιότιµο κύριο Βουλευτή ότι η προ-

ηγούµενη κυβέρνηση µας άφησε ένα σύστηµα διάτρητο, γι’ αυτό
ακριβώς και ανεπαρκές, αλυσιτελές.

Μέχρι σήµερα υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες υποθέσεις σε εκ-
κρεµότητα εξαιτίας της συσσώρευσης στα ειρηνοδικεία σε όλη
την επικράτεια. Μεγάλος αριθµός απορρίπτεται, όπως ξέρουµε,
από τα δικαστήρια. Οι στρατηγικοί καλοπληρωτές στο τέλος της
διαδικασίας δεν αποκτούν προστασία, αλλά ξέρουµε ότι κερδί-
ζουν χρόνο. Όλα αυτά τα θέµατα έρχεται να ρυθµίσει αυτήν τη
στιγµή ένα πλαίσιο νοµοθετικό και δράσεων, το οποίο έχει ανα-
λάβει η Κυβέρνηση.

Θα ήθελα να πω ότι και πέραν της πλατφόρµας άλλοι διακό-
σιες δέκα χιλιάδες δανειολήπτες έχουν ρυθµίσει διµερώς µέχρι
σήµερα τα δάνειά τους µε τις τράπεζες.

Το δεύτερο θέµα που έθιξε ο αξιότιµος κύριος Βουλευτής,
είναι το νέο πτωχευτικό πλαίσιο, το πλαίσιο αφερεγγυότητας, το
οποίο προετοιµάζουµε αυτήν τη στιγµή και θα αφορά τη ρύθµιση
χρεών, πτώχευση φυσικών και νοµικών προσώπων και την ταυ-
τόχρονη απαλλαγή τους από τα χρέη. Είναι κάτι το οποίο θα συ-
ζητηθεί εδώ και θα ψηφιστεί τον επόµενο µήνα.

Σε αυτό το πλαίσιο προβλέπεται να αντικατασταθούν τα επι-
µέρους εργαλεία ρύθµισης οφειλών που υπάρχουν µέχρι σήµερα
για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, για την προστασία της πρώτης
κατοικίας, για τον εξωδικαστικό µηχανισµό και, βέβαια, το κυριό-
τερο που λέµε για τον Πτωχευτικό Κώδικα.

Το νέο πλαίσιο αυτό της αφερεγγυότητας θα διέπει συνολικά
τη διευθέτηση του ιδιωτικού χρέους προς το δηµόσιο, ΑΑΔΕ,
ΕΦΚΑ, ΟΤΑ, τράπεζες και λοιπούς ιδιώτες και θα περιλαµβάνει
τα παρακάτω χαρακτηριστικά:

Πρώτον, τη δυνατότητα ρύθµισης και αναδιάρθρωσης των
χρεών µε την τήρηση της οποίας ο δανειολήπτης µπορεί να δια-
σώζει την περιουσία του.
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Δεύτερον, τη δυνατότητα πτώχευσης και παροχής δεύτερης
ευκαιρίας, όπως προβλέπει η κοινοτική νοµοθεσία, για υπερχρε-
ωµένους δανειολήπτες που αδυνατούν να εξυπηρετούν τις οφει-
λές τους. Ακριβώς αυτή η δεύτερη ευκαιρία επέρχεται µε τη
διαγραφή του υπολοίπου των οφειλών κατόπιν ρευστοποίησης
του συνόλου της περιουσίας και ελέγχου της περιουσιακής κα-
τάστασης.

Άλλο σηµείο θα είναι η δυνατότητα πτώχευσης και παροχής
δεύτερης ευκαιρίας και στα φυσικά πρόσωπα, πέραν βέβαια των
νοµικών, οι πρόνοιες για δανειολήπτες που ανήκουν σε ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες, όπως θα είναι επίδοµα στέγασης, οι πρόνοιες
για εντοπισµό, όπως είπα και προηγουµένως, των στρατηγικών
κακοπληρωτών.

Η άλλη παρατήρηση που αφορά την οµιλία σας έχει να κάνει
µε τον Κώδικα Δεοντολογίας -τον οποίο νοµίζω έχουµε συζητήσει
εκτενώς σε αυτήν τη Βουλή- ο οποίος αφορά και λαµβάνει υπ’
όψιν τα πραγµατικά οικονοµικά δεδοµένα των πολιτών και συνυ-
πολογίζονται οι εύλογες δαπάνες τους όσο και η ικανότητα απο-
πληρωµής τους στον χρόνο της έναρξης της εξωδικαστικής
διαδικασίας για τη διευθέτηση των οφειλών τους έναντι τραπε-
ζών.

Συνεπώς ο Κώδικας υπάρχει, λαµβάνει υπ’ όψιν τα δεδοµένα
τώρα που προέκυψαν λόγω της πανδηµίας και αποβλέπει στην
επίτευξη βιώσιµων λύσεων, διευθέτησης δηλαδή των οφειλών µε
τα πιστωτικά ιδρύµατα.

Αυτός ο Κώδικας εφαρµόζεται και αυτή τη στιγµή, λαµβάνει
δηλαδή υπ’ όψιν τα νέα δεδοµένα της κρίσης για τους οφειλέτες.
Και έτσι λαµβάνεται υπ’ όψιν κάθε φορά η ρύθµιση των οφειλών
µε συγκεκριµένες παραµέτρους κάθε οφειλέτη, όπως είναι η ικα-
νότητα αποπληρωµής του, δηλαδή τι εισοδήµατα έχει, ποιες
είναι οι εύλογες δαπάνες επιβίωσης ή η πραγµατική και η εµπο-
ρική αξία της περιουσίας του.

Επιπλέον, λαµβάνονται υπ’ όψιν και οικονοµικοί παράµετροι
για τους συνοφειλέτες και τους εγγυητές του οφειλέτη. Και πρέ-
πει να σηµειωθεί ότι µια βασική, θεµελιακή παράµετρος για τη
διενέργεια της ρύθµισης της οφειλής αποτελεί η πραγµατική οι-
κονοµική αδυναµία του οφειλέτη -και κατ’ επέκταση των συνο-
φειλετών του και εγγυητών του- που πρέπει, όµως, να
αποδεικνύεται µε τεκµήρια.

Έτσι, βάσει όλων αυτών των στοιχείων είναι λίγο δύσκολο να
υπάρξει µια οριζόντια ρύθµιση, εφόσον µιλάµε ακριβώς για εξα-
τοµικευµένες λύσεις.

Μιλήσατε, κύριε Κεγκέρογλου, για το θέµα της σχέσης και του
ρόλου των τραπεζών. Πιστεύουµε και εµείς ότι σε αυτή την κρίση
οι τράπεζες πρέπει να διαδραµατίσουν έναν πραγµατικό ρόλο
δανειοδότη της πραγµατικής οικονοµίας και ιδιαίτερα των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων. Αυτή η προσπάθεια γίνεται, όπως ξέρετε,
σε όλα τα επίπεδα, αφ’ ενός µεν τα επίπεδα εκείνα τα οποία αφο-
ρούν τη διευθέτηση και την ικανοποίηση βιώσιµων λύσεων συ-
νειδητών οφειλετών, αλλά παράλληλα και στο επίπεδο του να
παράσχουν οι τράπεζες όλη αυτή τη ρευστότητα που σήµερα
έχει γίνει δυνατή λόγω των µεγάλων παροχών τις οποίες δίνει το
κράτος -παράλληλα των διευθετήσεων και µεγάλων ευελιξιών
που παρέχει η Ευρωπαϊκή Ένωση- µέσα σε πολύ µικρούς χρό-
νους στην πραγµατική οικονοµία.

Αυτό είναι το µεγάλο µήνυµα αυτής της στιγµής, γιατί δίνουµε
µάχη προ του αναχώµατος, να κρατηθούν όρθιες οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Από αυτό θα κριθεί η επιτυχία. Σε αυτό -έχω
εδώ και τον Υπουργό Ανάπτυξης- δίνει τη µάχη όλη η Κυβέρνηση. 

Και εκεί νοµίζω συµφωνούµε όλοι, στο ότι οι τράπεζες έχουν
να διαδραµατίσουν τον νέο σηµαντικό ρόλο ως το όχηµα εκείνο,
ως ιµάντας µεταβίβασης της ρευστότητας στην πραγµατική οι-
κονοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η Κυβέρ-
νηση κάνει όλες τις προσπάθειες και -αν θέλετε- παίρνει όλα
εκείνα τα αναγκαία µέτρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.

Πριν περάσουµε στην επόµενη ερώτηση, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πο-
λίτη, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Εσωτερικών,
Μετανάστευσης και Ασύλου και Επικρατείας κατέθεσαν στις 11
Μαΐου 2020 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθε-
σία των Οδηγιών (ΕΕ) 2016/800, 2017/1371, 2017/541,
2016/1919, 2014/57/ΕΕ, Κύρωση του Μνηµονίου Διοικητικής Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Δικαιοσύνης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δηµόσιας Τά-
ξεως της Κυπριακής Δηµοκρατίας, τροποποιήσεις του ν.
3663/2008 (Α’99) προς εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ)
2018/1727 και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην επόµενη, στην πρώτη µε αριθµό 662/4-5-
2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μπογδάνου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Λειτουργία Εγ-
γυοδοτικού Ταµείου για την ενίσχυση της οικονοµίας και των επι-
χειρήσεων». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.

Παρακαλώ να τηρούµε λίγο τον χρόνο γιατί η µέρα είναι βε-
βαρηµένη σήµερα.

Ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Θα τηρήσουµε απολύτως

τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ θερµά.
Η ερώτηση είναι στο πνεύµα τόσο της ερώτησης όσο και της

απάντησης από πλευράς του αξιότιµου κυρίου Υφυπουργού
Χρηµατοπιστωτικού Συστήµατος, του κ. Ζαββού, αλλά και του
συναδέλφου του Κινήµατος Αλλαγής, του κ. Κεγκέρογλου.
Αφορά, κύριε Υπουργέ, ακριβώς τις χρηµατοδοτικές ανάγκες της
πραγµατικής οικονοµίας, ένα πεδίο στο οποίο πρόκειται να κρι-
θούν οι πραγµατικές ακριβώς επιδόσεις της Κυβέρνησης και
όπου δεν υπάρχει επικοινωνιακό περιθώριο διαχειρίσεων.

Και η ερώτηση την οποία σας µεταφέρω ουσιαστικά έχει δια-
τυπωθεί µε πολλούς τρόπους, µέσω e-mail τα οποία λαµβάνω κα-
θηµερινά.

Στις 3 Απριλίου η Ελλάδα ήταν η πρώτη χώρα που -µάλιστα µε
τις ευλογίες, τα εύσηµα της Margrethe Vestager, της Επιτρόπου
Ανταγωνισµού- ενέκρινε το σχέδιο για την παροχή δανείων κε-
φαλαίων κίνησης στις µικροµεσαίες, αλλά και τις µεγαλύτερες
επιχειρήσεις. Έτσι, στο πλαίσιο αυτό η ελληνική Κυβέρνηση έχει
στη διάθεσή της 2 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ, ούτως
ώστε µέσω του Εγγυοδοτικού Tαµείου να τα µοχλεύσει µέχρι 7
περίπου εκατοµµύρια ευρώ και να δώσει µία πολύτιµη ανάσα
στην πραγµατική οικονοµία, όπως είπαµε.

Δεδοµένης, λοιπόν, αυτής της δέσµευσης, οι ερωτήσεις τις
οποίες σας µεταφέρω των ψηφοφόρων και Ελλήνων πολιτών
αφορούν το πότε και το πώς θα ξεκινήσει η παροχή των δανείων,
ούτως ώστε να µπορέσουν οι επιχειρήσεις να ζητήσουν δάνειο
για κεφάλαια κίνησης. Σε τι ποσοστό θα είναι οι εγγυήσεις του
ελληνικού δηµοσίου για την παροχή αυτών; Επίσης, ποιο είναι το
ποσοστό το οποίο θα αφορά µικροµεσαίες επιχειρήσεις και αν-
τιστοίχως τις µεγάλες; Και ποιες είναι οι εγγυήσεις, κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ, που θα απαιτούνται για την παραχώρηση
αυτών των δανείων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Μπογδάνο και για τον χρόνο που τηρήσατε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για την
ερώτηση. Χριστός Ανέστη!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Αληθώς ο Κύριος!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Η ερώτηση είναι ακριβώς στον πυρήνα του
προβλήµατος που έχουµε να διαχειριστούµε. Όπως όλοι αντι-
λαµβανόµαστε, βρισκόµαστε εν µέσω της µεγαλύτερης οικονο-
µικής κρίσης που έχει γνωρίσει η ανθρωπότητα, τουλάχιστον από
τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και την κρίση του 1929 µε το µεγάλο
κραχ στην Αµερική.

Σηµειώστε ότι η Γαλλία ανακοίνωσε ότι για το 2020 θα έχει τη
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µεγαλύτερη ύφεση εδώ και τριακόσια χρόνια -τριακόσια χρόνια!-
η ανεργία στις Ηνωµένες Πολιτείες για τον µήνα Απρίλιο πήγε
στο 14,7% από 3,3% τον µήνα Φεβρουάριο. Οι δε προβλέψεις για
την ύφεση στην Ευρωζώνη συνεχώς αναθεωρούνται επί το αρ-
νητικότερο.

Σε αυτές τις εξαιρετικά, λοιπόν, πρωτόγνωρες και αδιανόητες
µέχρι πριν από λίγες εβδοµάδες συνθήκες καλείται η ελληνική
Κυβέρνηση να βρει λύσεις, λύσεις που για εµάς είναι ακόµα δυ-
σκολότερες απ’ ότι σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, διότι δυστυχώς
έχουµε τρεις σοβαρούς επιβαρυντικούς παράγοντες στην οικο-
νοµία µας.

Ο πρώτος είναι ότι έχουµε πολύ µεγάλη εξάρτηση από τους
κλάδους του τουρισµού και της εστίασης, που είναι οι κλάδοι που
έχουν κατά βάση πληγεί στον πυρήνα τους από την παρούσα οι-
κονοµική κρίση. Οι χώρες γενικά που έχουν εξάρτηση από αυτήν
την πλευρά της οικονοµίας θεωρούνται ότι θα έχουν και τη µε-
γαλύτερη ύφεση.

Ο δεύτερος παράγων είναι ότι η Ελλάδα, δυστυχώς, έχει τον
υψηλότερο λόγω χρέους-ΑΕΠ σε όλη την Ευρωζώνη και τον δεύ-
τερο στον πλανήτη. Ως αποτέλεσµα αυτού αδυνατεί να βγει στις
αγορές, να δανειστεί πολλά χρήµατα και να παράσχει διά µαζι-
κής δανειοδότησης µεγάλη ρευστότητα στην αγορά, όπως κά-
νουν άλλες ευρωπαϊκές ή άλλες χώρες.

Και ο τρίτος παράγων είναι ότι η Ελλάδα έχει µόλις εξέλθει
από µία δεκαετή οικονοµική κρίση, η οποία έχει κουράσει τα οι-
κονοµικά των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών σε πρωτόγνωρο
βαθµό. Άρα, πρέπει να αντιµετωπίσουµε την παρούσα κρίση,
έχοντας και τους τρεις -είµαστε µάλλον η µοναδική χώρα στον
πλανήτη που έχουµε και τους τρεις- αυτούς επιβαρυντικούς πα-
ράγοντες. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο έχουµε κινηθεί όσο µπορούµε περισ-
σότερο γρήγορα, κύριε συνάδελφε. Πρέπει να σας πω τι είναι το
εγγυοδοτικό εργαλείο για το οποίο µε ρωτάτε. Είναι η συµφωνία
µας µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θέλω εδώ να ευχαριστήσω
ιδιαίτερα την κ. Βεστάγκερ κυρίως για την ταχύτητα. H Ελλάδα
ήταν πράγµατι η πρώτη ευρωπαϊκή χώρα που πήρε την έγκριση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανταγωνισµού και της Κοµισιόν για
να φτιάξουµε αυτό το εργαλείο και η ταχύτητα νοµίζω ότι απο-
τελεί ρεκόρ για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Τι κάναµε; Πήραµε την άδεια να χρησιµοποιήσουµε 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ, να τα βάλουµε ως
εγγύηση µέσω της αναπτυξιακής τράπεζας στο ελληνικό τραπε-
ζικό σύστηµα, να τα µοχλεύσουµε βάσει µιας συµφωνίας -που
θα σας εξηγήσω στη δευτερολογία µου, για να µην πάρω χρόνο-
και να κάνουµε τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Εάν χρειαστεί να βάλουµε και τρία δισεκατοµµύρια, δηλαδή
αν χρειαστεί να βάλουµε και ένα επιπλέον δισεκατοµµύριο, αν
δούµε δηλαδή ότι το πρόγραµµα έχει πολύ µεγάλη ζήτηση και
ότι η εκταµίευση γίνεται γρήγορα, να είστε απολύτως βέβαιος
ότι θα το κάνουµε. Είµαστε προετοιµασµένοι για να κάνουµε και
αυτήν την κίνηση, εφόσον κρίνουµε ότι θα χρειαστεί.

Κεντρικός στόχος είναι τώρα που σιγά-σιγά ανοίγει η οικονο-
µία µας -και θα σας πω στη δευτερολογία µου πώς πηγαίνει- να
παράσχουµε στην αγορά την αναγκαία ρευστότητα για να πάρει
γρήγορα µπρος, διότι αυτό θα κρίνει τη διατήρηση των θέσεων
εργασίας, αυτό θα κρίνει τη µεγαλύτερη ή µικρότερη ύφεση για
το 2020 -υπενθυµίζω ότι η πρόβλεψη της Κοµισιόν είναι για
ύφεση -9,7% για την Ελλάδα για το έτος 2020-, αλλά θα κρίνει
και την ταχύτερη ανάκαµψη το 2021, εφόσον έχουν πάει όλα
καλά µε την πανδηµία.

Κλείνοντας, να πω φυσικά ότι διατηρούµε την αισιοδοξία µας
κυρίως διότι εν µέσω αυτής της πρωτοφανούς κρίσης η Ελλάδα
λόγω της εξαιρετικά καλής επίδοσής της στον υγειονοµικό
κλάδο της κρίσης, δηλαδή στην αντιµετώπιση του COVID-19, έχει
αποκτήσει µία θετική δηµοσιότητα και ένα µεγάλο, όπως λέµε
στη γλώσσα της διαφήµισης, rebranding, δηλαδή αλλαγή της
κοινής αντίληψης του κόσµου για το τι είναι η Ελλάδα και ποιες
οι δυνατότητές της. Τελευταίο παράδειγµα είναι η χθεσινή δή-
λωση του κ. Κρούγκµαν που είπε ότι όσο κι αν δεν το πιστεύετε,
η Ελλάδα είναι η χώρα που συνέτριψε τον κορωνοϊό. 

Άρα, λοιπόν, πιστεύουµε ότι αυτή η θετική εικόνα της Ελλάδος
µαζί µε τη ρευστότητα την οποία θα δώσουµε στην οικονοµία θα
δώσουν τελικά την ευκαιρία να κάνουµε την έκπληξη και στην οι-
κονοµία το 2020 και να µην επιβεβαιώσουµε τα χειρότερα σενά-
ρια. Όµως, αυτά θα σας τα πω στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Μπογδάνο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Αληθώς Ανέστη, κύριε
Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ κατ’ αρχάς για το πρώτο σκέλος της απάντη-
σης. Λάβετε υπ’ όψιν ότι δι’ εµού απαντάτε στις ερωτήσεις των
πολιτών και συγκεκριµένα και του ακροατηρίου της καθηµερινής
ραδιοφωνικής εκποµπής «Mea Culpa». Ως εκ τούτου, δηµοσιο-
γραφικά θα σας ρωτήσω πώς ακριβώς πρόκειται να γίνει αυτή η
µόχλευση, ούτως ώστε να γνωρίζουµε πότε θα φτάσουν τα ερ-
γαλεία αυτά στα χέρια των επιχειρήσεων που τα έχουν ανάγκη. 

Και αν µου επιτρέπετε, µία ερώτηση σφήνα, η οποία και εκείνη
έρχεται από συµπολίτη µας και µάλιστα από δικό µου συµπολίτη
στην Α’ Αθήνας. Στην Α’ Αθήνας υπάρχουν πάρα πολλές επιχει-
ρήσεις δερµατοστιξίας, κύριε Υπουργέ, tattoo studios, όπως είναι
το «Kinky», το «Black&White», το «Jimmy’s», το «Heroine», το «Dr
Peppers», το «Ec Tattoo», το «Second Skin», µερικά από αυτά,
και τα οποία έχουν κάποια συγκεκριµένα χαρακτηριστικά.

Είναι υγειονοµικά ελεγµένα, διότι ακριβώς αυτή η αυστηρό-
τητα είναι προϋπόθεση για την επιτυχία της δουλειάς αυτής,
είναι ούτως ή άλλως εκτός συνωστισµού, διότι οι άνθρωποι κά-
νουν τατουάζ ένας-ένας και, επίσης, το καλοκαίρι δεν γίνονται
τατουάζ. Οπότε, αν θέλετε, πείτε µας πιο συγκεκριµένα, για να
απαντήσω και αυτήν την ερώτηση, η οποία επίσης µου έχει έρθει
σε mail, αν υπάρχει µία ξεχωριστή πρόβλεψη γι’ αυτό το κοµµάτι
της οικονοµίας, όσο µικρό κι αν είναι. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, δεν υποτιµούµε κανένα
κοµµάτι της οικονοµίας, όσο µικρό κι αν είναι. Και η µία επιχεί-
ρηση που έχει πρόβληµα, εξαιτίας του COVID-19, είναι µία επι-
χείρηση, µία θέση εργασίας και µία οικογένεια που εµείς πρέπει
να τους λύσουµε το πρόβληµα. 

Ειδικότερα για τα κέντρα δερµατοστιξίας πρέπει να σας πω
ότι έχουµε θέσει το ζήτηµα αυτό στην αρµόδια επιτροπή. Η δική
µας άποψη, την οποία και παρουσιάσαµε, είναι ότι ούτως ή
άλλως και εκτός του COVID-19 οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις
τηρούσαν υγειονοµικούς κανόνες πάρα πολύ αυστηρούς, όπως
γάντια, προσωπίδα και τα λοιπά. Άρα έχουν µειωµένο κίνδυνο σε
σχέση µε άλλες επιχειρήσεις και πιστεύω ότι πολύ γρήγορα θα
µπορέσουµε να επιτύχουµε και να ανακοινώσουµε την ηµεροµη-
νία ανοίγµατος αυτών των επιχειρήσεων.

Τώρα µπαίνω στον πυρήνα της βασικής ερωτήσεως. Κατ’
αρχάς να εξηγήσω ένα πράγµα για να καταλάβει ο κόσµος τους
χρόνους. Ένα εγγυοδοτικό εργαλείο το οποίο θες να µοχλεύσεις
µέσω του τραπεζικού συστήµατος και µάλιστα χρησιµοποιείς γι’
αυτό τραπεζικούς πόρους, από τη µέρα που θα συλλάβεις την
ιδέα να το κάνεις µέχρι την ηµέρα που θα ξεκινήσουν να δίνονται
τα πρώτα χρήµατα στις επιχειρήσεις, η διεθνής πρακτική δηλώ-
νει ότι χρειάζεσαι περίπου έξι µήνες -αν είσαι πάρα πολύ γρήγο-
ρος- µε έναν χρόνο, όσος είναι ο µέσος όρος. Διότι για να γίνει
αυτό το πράγµα, χρειάζεται να βρεις τα λεφτά, να πάρεις άδεια
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού, να πείσεις την Τρά-
πεζα της Ελλάδος, να πάρεις άδεια από την Τράπεζα της Ελλά-
δος, να κάνεις διαπραγµατεύσεις µε τις τράπεζες, να
υπογράψεις συµβάσεις µε τις τράπεζες, να περάσουν οι συµβά-
σεις από τα νοµικά συµβούλια του κράτους και των τραπεζών,
να γίνουν οι διορθώσεις από τις υπηρεσίες, να υπογραφούν, να
γίνουν οι δηµόσιες προσκλήσεις και µετά να ξεκινήσει το πρό-
γραµµα. 

Εµείς αυτό που κανονικά θα γινόταν µε πολύ µεγάλη ταχύτητα
σε έξι µήνες, το κάνουµε σε σαράντα µέρες. Και γι’ αυτό πρέπει
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να δώσουµε και ιδιαίτερα συγχαρητήρια στην οµάδα του Υφυ-
πουργού κ. Τσακίρη, ο οποίος µε την εµπειρία που είχε από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων βοήθησε πάρα πολύ στο να
γίνει αυτό το εργαλείο πραγµατικότητα. 

Πρέπει να σας πω ότι προχθές, στις 11 του µηνός, έγινε η δη-
µόσια πρόσκληση προς τις τράπεζες για να έρθουν να υπογρά-
ψουν τη σχετική σύµβαση. Από την πρόσκληση προβλέπονται
δεκαπέντε µέρες προθεσµία για να υπογράψουν οι τράπεζες τις
συµβάσεις και προφανώς έχουν γίνει όλες οι σχετικές ενέργειες
από πριν και έχουν περάσει οι συµβάσεις από τα νοµικά συµβού-
λια και των τραπεζών και του Υπουργείου, αλλά και της Τραπέζης
Ελλάδος. Άρα, στις 11 του µηνός και δεκαπέντε µέρες, φτάνουµε
στις 26 Μαΐου. Από τις 27, 28 Μαΐου το εργαλείο θα είναι πια στη
διάθεση των επιχειρηµατιών, για να µπορούν να πάνε στις τράπε-
ζές τους και να κάνουν την αίτηση και µέσω της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας και να αρχίσουν να καταβάλλονται τα πρώτα χρή-
µατα. 

Αυτό είναι το τρίτο χρηµατοδοτικό εργαλείο που έφτιαξε το
Υπουργείο Ανάπτυξης εν µέσω COVID-19. Από τις 13 Μαρτίου,
δηλαδή, που ξεκίνησε η καραντίνα µέχρι σήµερα είναι το τρίτο
εργαλείο που λειτουργεί. Το πρώτο ήταν η ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα για την πληρωµή των τόκων, των επιτοκίων των ενήµερων
επιχειρηµατικών δανείων. Σε αυτήν την πλατφόρµα έχουν ήδη
εγκριθεί δεκατρείς χιλιάδες επιχειρήσεις σήµερα που µιλάµε και
άλλες σαράντα δύο χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν κάνει αίτηση και
η αίτησή τους είναι στη διαδικασία επεξεργασίας, άρα θα φτά-
σουµε περίπου στις εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις που εµείς πλη-
ρώνουµε τα επιτόκιά τους για τους επόµενους τρεις µήνες.

Το δεύτερο χρηµατοδοτικό εργαλείο είναι το ΤΕΠΙΧ ΙΙ, το οποίο
έκανε ρεκόρ. Για να πάµε πιο γρήγορα, χρησιµοποιήσαµε την
ίδια κατά βάση προκήρυξη που είχε η προηγούµενη κυβέρνηση
µε την αναπτυξιακή τράπεζα µε το ΤΕΠΙΧ Ι, το οποίο όµως δεν
είχε πάρα πολύ µεγάλη κίνηση, λόγω των τότε συνθηκών. Το βελ-
τιώσαµε λίγο για να είναι πιο γρήγορο. Μάλιστα, αυτή την εβδο-
µάδα αφαιρέσαµε περίπου και τα µισά δικαιολογητικά για να
µικρύνουµε και τη γραφειοκρατία που είχε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σε πέντε µέρες ενώ το πρόγραµµα έχει διαθέσιµα 1,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µε τη µόχλευση, έγιναν αιτήσεις για 5,5 δισεκα-
τοµµύρια δάνεια και κλείσαµε την πλατφόρµα, ούτως ώστε να
µπορέσουν οι τράπεζες να αξιολογήσουν τις αιτήσεις και να απο-
φορτιστεί το σύστηµα το οποίο είχε σχεδόν µπλοκάρει και το
οποίο θα ξανανοίξει στις 20 Μαΐου. Σήµερα που µιλάµε έχουν ήδη
εκταµιευθεί 200 περίπου εκατοµµύρια από τις τράπεζες προς τις
επιχειρήσεις. Άρα, έχει ήδη ξεκινήσει να µπαίνει κεφάλαιο κίνησης
στην αγορά και µέχρι τέλος Μαΐου θα έχει εξαλειφθεί το σύνολο
του πόρου του 1,3 δισεκατοµµυρίων και είµαι βέβαιος ότι θα πάει
και ακόµα καλύτερα, λόγω του ότι θα κατευθύνουµε επιπλέον πό-
ρους στο πρόγραµµα ΤΕΠΙΧ ΙΙ, έτσι ώστε να ξεπεράσει ενδεχοµέ-
νως και τα 2 µε 2,5 δισεκατοµµύρια µε τη µόχλευση.

Άρα µε τα 7 δισεκατοµµύρια του µεγάλου εγγυοδοτικού προ-
γράµµατος, µε τα έως 2 ή και λίγα παραπάνω δισεκατοµµύρια
του εγγυοδοτικού και µε το 1 δισεκατοµµύριο περίπου που είναι
η πληρωµή των τόκων, το Υπουργείο Ανάπτυξης σε σαράντα
πέντε µέρες ρίχνει κι άλλη ρευστότητα στην αγορά 10 δισεκα-
τοµµυρίων. Με συγχωρείτε, αλλά δεν ξέρω αν έχει γίνει αντιλη-
πτό πόσο δύσκολο ήταν αυτό και πόσο δεν ήταν καθόλου
αυτονόητο στην αρχή αυτής της κρίσης ότι θα καταφέρναµε µε
τόσο µεγάλη ταχύτητα να αξιοποιήσουµε αυτούς τους πόρους.

Φτάνουν αυτά; Άγνωστο αυτήν τη στιγµή για να το πει κάποιος
µετά βεβαιότητας, διότι στην εξίσωση έχουµε ακόµα πολλές πα-
ραµέτρους που δεν τις ξέρουµε. Περιµένουµε να αποφασίσει η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα ευρωπαϊκά κράτη για το πώς θα δου-
λέψει ο τουρισµός, ποια θα είναι τα πρωτόκολλα, πώς θα γίνονται
τα τεστ, πότε θα ξεκινήσουν οι κρατήσεις. Όλα αυτά είναι ακόµα
υπό συζήτηση και δεν εξαρτώνται αποκλειστικά από την ελληνική
Κυβέρνηση, αλλά θα κρίνουν την ταχύτητα µε την οποία θα πάρει
µπρος η οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κλείνοντας, όµως, σας λέω -και αυτό είναι το
ελπιδοφόρο- ότι η πρώτη εβδοµάδα του µερικού ανοίγµατος της
οικονοµίας, όπως έγινε την περασµένη, αλλά και αυτήν τη Δευ-
τέρα, δείχνει, κύριε Πρόεδρε, ότι οι τζίροι στα καταστήµατα -και
αυτό αποδεικνύεται από το σύστηµα ηλεκτρονικών συναλλαγών-
είναι πάρα πολύ καλοί, είναι αξιοσηµείωτα υψηλοί, είναι πολύ
υψηλότεροι της αντίστοιχης εβδοµάδας του 2019. 

Φυσικά θα πει κάποιος ότι είναι λογικό µετά από τόσες µέρες
καραντίνας ο κόσµος να θέλει να ξεσκάσει και να βγει να κάνει
βόλτα και να ψωνίσει. Δεν αντιλέγω σε αυτό, αλλά για φαντα-
στείτε να είχαµε ανοίξει και τα καταστήµατα να ήταν άδεια και
να λέγαµε ότι δεν κάνουν σεφτέ. Η οικονοµία δείχνει να αντιδρά.
Και είµαστε εδώ για να τη βοηθήσουµε να αντιδράσει γρηγορό-
τερα και καλύτερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωράµε τώρα

στην πρώτη µε αριθµό 5067/20-3-2020 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών - ερωτήσεων της Βουλευτού Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, µε θέµα: «Συµπληρωµατικά µέτρα στήριξης µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και εµπόρων».

Θα απαντήσει πάλι ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Γεωργιάδης.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Καληµέρα σας, κύριε Πρό-

εδρε και κύριε Υπουργέ. Χαιρόµαστε που είστε εδώ στη Βουλή
για να συζητήσουµε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα που αφορά τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Θα έλεγα λοιπόν, πρώτα από όλα, ότι η ερώτηση την οποία συ-
ζητάµε αφορά κατάθεση ως επίκαιρης µιας αναπάντητης ερώ-
τησης που είχε γίνει τέλη Μαρτίου, στην οποία απάντησε µόνο ο
κ. Θεοδωρικάκος και όχι το Υπουργείο σας. Έτσι ήρθε σαν επί-
καιρη. 

Όµως θα µας δοθεί η αφορµή να κάνουµε µία κουβέντα για τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, όπως όλοι λέµε, που
είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Το ζήτηµα είναι αν µε τις πο-
λιτικές µας εξυπηρετούµε και αποδεικνύουµε στην πράξη ότι θε-
ωρούµε πως η µικροµεσαία επιχείρηση έχει σηµαντικό ρόλο στην
ελληνική οικονοµία. 

Πρώτα από όλα, οδεύουµε προς µία νέα κανονικότητα πλέον,
µε τη µερική και σταδιακή άρση της καραντίνας και όσον αφορά
το επιχειρηµατικό κοµµάτι, τις επιχειρήσεις, αυτή η νέα κανονι-
κότητα µπορεί να σηµαίνει πάρα πολλά. 

Θα έλεγα, πρώτον, ότι ο κίνδυνος πολλές επιχειρήσεις να µην
ανοίξουν είναι ορατός και αυτό δεν το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κα-
φαντάρη, το λένε τα αρµόδια όργανά τους, όπως είναι η ΓΣΕ-
ΒΕΕ, η οποία αναφέρει και συγκεκριµένους αριθµούς, περίπου
για εκατό χιλιάδες επιχειρήσεις που δεν θα ανοίξουν. 

Η δική µας λογική από την πρώτη στιγµή ήταν, κύριε Υπουργέ,
ότι εµπροσθοβαρώς έπρεπε η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα
να στηριχθεί γιατί αν κλείσει µία επιχείρηση, δεν ξανανοίγει µετά.
Μιλήσαµε για τρία δισεκατοµµύρια επιπλέον, άµεσα, µη επιστρε-
πτέας προκαταβολής στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, στις
πολύ µικρές επιχειρήσεις. 

Σας παρακολουθήσαµε από τις απαντήσεις που δώσατε στον
συνάδελφο. Όλες οι ερωτήσεις όσες συζητούνται σήµερα σχε-
τικά είναι συναφείς. Μιλήσατε πριν για εκατοµµύρια, µιλήσατε
για χρήµα που έχει πέσει, για µέτρα, «για, για».

Πρώτα απ’ όλα, θα σας πω ότι υπάρχει µία διαφορά στην Ελ-
λάδα, σε σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρώπης, σε σχέση µε
το ποσοστό του ΑΕΠ, το οποίο δόθηκε και δίνεται, αυτό είναι
πολύ πιο µικρό σε σχέση µε άλλες χώρες. Εµείς υπολογίζουµε
ότι µε τα χρήµατα που έχουν πέσει στην αγορά –όποια έπεσαν-
και αφορούν προσέξτε κυρίως τους εργαζόµενους, το ποσό δεν
ξεπερνά τα 1,4 δισεκατοµµύρια, δηλαδή το 0,7% του ΑΕΠ. Λέω
για το τι έχει γίνει µέχρι τώρα. 

Ας µην λέµε για εκατοµµύρια και τι θα γίνει από τον Ιούνιο που
η επιστρεπτέα προκαταβολή θα αρχίσει να δίνεται στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Όµως και γι’ αυτό εδώ έχουµε στοιχεία. Δη-
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λαδή τα στοιχεία λένε ότι τα 55 εκατοµµύρια που εξαγγείλατε,
µέχρι στιγµής εγκρίθηκαν για οκτώ χιλιάδες εξακόσιες επιχειρή-
σεις από τις εκατόν σαράντα χιλιάδες που έκαναν αίτηµα, σε
σχέση µε τις διακόσιες πέντε χιλιάδες που είναι σε αναστολή.
Αυτά είναι τα στοιχεία. 

Και αυτά τα λεφτά, κύριε Υπουργέ, προσέξτε, θα τα πάρουν
από Ιούνιο, δηλαδή τρεις µήνες µετά από την αρχή της πανδη-
µίας. Ωραία, τα εκατοµµύρια, ωραία τα προγράµµατα και καλά
κάνετε και εξαγγέλλετε, αλλά το ζήτηµα είναι να υπάρχει και µία
υλοποίηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τώρα έρχοµαι σε σχέση µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις να
µιλήσω για τον τραπεζικό δανεισµό. Κύριε Υπουργέ, εξαγγείλατε
55 εκατοµµύρια, τα οποία θα δοθούν και θα δοθούν σε επιχειρή-
σεις µε βάση το 25% του τζίρου του προηγούµενου χρόνου.
Όµως το ζήτηµα είναι ότι αφορά µόνο τις επιχειρήσεις που είναι
ενήµερες τραπεζικά µέχρι το τέλος του 2019. Ωστόσο, γνωρίζετε
ως αρµόδιος Υπουργός ότι το 40% των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων δεν είναι σε αυτήν την κατηγορία, γιατί, όπως σωστά εί-
πατε, περάσαµε από µία δεκαετή κρίση.

Επίσης, µιλήσατε και για δυνατότητα δανεισµού, αλλά από την
άλλη µεριά όταν πηγαίνουν να κάνουν τα αιτήµατα οι µικροµε-
σαίοι αφαιρούνται προηγούµενα δάνεια στο ποσό.

Δεν νοµίζω ότι είναι για γέλια. Με συγχωρείτε, είναι σοβαρά
θέµατα για τις επιχειρήσεις αυτά. Επιτρέψτε µου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν γελάω µαζί σας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Εν τω µεταξύ, ένα πολύ ση-
µαντικό ποσό δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν, µε την έννοια ότι υπάρ-
χουν δάνεια –και µιλάω για τα δάνεια που είναι µε εγγύηση
ευρωπαϊκών ταµείων και πόρων- που δυσκολεύουν την όλη δια-
δικασία.

Τώρα, για την εστίαση, αυτό το οποίο θα πω, κύριε Υπουργέ,
και αφορά γενικά τους µικροµεσαίους είναι ότι πρέπει να εξαγ-
γείλετε και κάποια µέτρα γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν εκδώσει κά-
ποιες επιταγές. Δόθηκε µία αναστολή για την πληρωµή τους,
αλλά υπάρχουν εκείνοι οι οποίοι περιµένουν να εισπράξουν γιατί
έχουν επιταγές στο χέρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Και αυτοί είναι πάρα πολλοί
µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες και πρέπει να το δείτε. Αυτήν τη
στιγµή το τραπεζικό σύστηµα πρέπει να δανειοδοτήσει, µε βάση
αυτές τις επιταγές αυτών που τις κατέχει –να το πω έτσι- και από
εκεί και πέρα να δοθεί µία τραπεζική ρύθµιση µέσω αποπληρω-
µής πιθανόν και σε δόσεις.

Τέλος, επειδή µιλήσαµε και για τα ενοίκια, υπάρχουν εξαγγε-
λίες και γενικότητες. Εντάξει 40% µείωση µέσα στην κρίση, στην
καραντίνα και λοιπά, αλλά υπάρχει και κόσµος, ο οποίος περιµέ-
νει να ζήσει από ένα ενοίκιο. Οπότε πέρα από τις εξαγγελίες,
πρέπει άµεσα να συγκεκριµενοποιήσετε τα µέτρα και για τους
ιδιοκτήτες. Ακούστηκαν θέµατα για τον ΕΝΦΙΑ, για φορολογική
ρύθµιση, αλλά πρέπει κάποια στιγµή να απαντήσετε και σε αυτό.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου και ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί υπερέβην τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έξι λεπτά πρωτολογία έκανε! Θέλω δέκα
λεπτά τουλάχιστον για την πρωτολογία µου και βλέπουµε. Εδώ
θα τηρούνται οι κανόνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ βάζω τον
χρόνο, αλλά δεν θα σας διακόψω. Απλώς, σας το λέω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Πρώτον και κυριότερον, πριν πω οτιδήποτε
άλλο, θέλω να ευχηθώ περαστικά στον κ. Αλεξιάδη, δεν τον είχα
δει όλο αυτό το διάστηµα. Θερµά περαστικά, κύριε συνάδελφε.
Σας βλέπω καλά και χαίροµαι πολύ γι’ αυτό!

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Να είστε καλά, ευχαριστώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Έχω ανοίξει το κινητό µου για τα διαβάσω
γιατί δεν θέλω να κάνω λάθος. 

Κυρία συνάδελφε, θέλω να σας µιλήσω µε µεγάλη ειλικρίνεια.
Χθες το βράδυ βγήκε ανακοίνωση του κ. Παππά για την επιστρε-
πτέα προκαταβολή. Πολύ γρήγορα ο κ. Παππάς κατάλαβε ότι
αυτή ήταν κάποιου είδους αστείο. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι την
έγραψε ο ίδιος ο κ. Παππάς. Αυτός που την έγραψε πρέπει να
απολυθεί αµέσως γιατί εξέθεσε το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ φοβερά.
Εγώ δεν τη σχολίασα από συναδελφικότητα και µε έκπληξη σας
άκουσα να την επαναλαµβάνετε!

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν καταλάβατε τι είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κατάλαβα πολύ καλά τι είπατε. Είπατε επί
λέξει αυτό που έγραψε χθες η ανακοίνωση του κ. Παππά που
είναι –µε συγχωρείτε που θα το πω- για γέλια!

Γράφει, λοιπόν, ο κ. Παππάς χθες: «Σήµερα ανακοινώθηκε ότι
την επιστρεπτέα προκαταβολή ύψους 55 εκατοµµυρίων ευρώ θα
λάβουν τον Μάιο µόλις οκτώ χιλιάδες εξακόσιες επιχειρήσεις
από τις εκατόν σαράντα χιλιάδες που κατέθεσαν σχετική αίτηση
και τις πάνω από διακόσιες χιλιάδες που ανέστειλαν τη λειτουρ-
γία τους, δηλαδή µόλις το 6% όσων αιτήθηκαν και το 4% όσων
ανέστειλαν τη λειτουργία τους». Και λέει επίσης ότι «η ενίσχυση
είναι ψίχουλα, καθώς, για παράδειγµα, για επιχείρηση µε τζίρο
400.000 ευρώ και τέσσερις εργαζοµένους δεν ξεπερνά τα 933
ευρώ», αυτά που είπατε κι εσείς προηγουµένως. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν είπα το τελευταίο,
όµως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μόνο το τελευταίο δεν είπατε και είπατε για
τον Ιούνιο. Δεν είπατε ότι θα τα δώσουµε τον Ιούνιο; 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα απαντήσω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε, λοιπόν, τώρα για να καταλάβουµε τι
είναι η επιστρεπτέα προκαταβολή, διότι αν δεν έχετε καταλάβει
αυτό στον ΣΥΡΙΖΑ –εσείς που είστε και τραπεζικός- έχουµε φο-
βερό πρόβληµα.

Πρώτα απ’ όλα, δεν θα δώσουµε τα χρήµατα της επιστρεπτέας
προκαταβολής τον Ιούνιο -πάµε στα βασικά-, τον Ιούνιο θα δώ-
σουµε άλλο ένα δισεκατοµµύριο. Ένα δισεκατοµµύριο θα δοθεί
τον Μάιο και άλλο, επιπλέον, συν ένα δισεκατοµµύριο τον Ιούνιο,
που δεν έχει ανακοινωθεί.

Δεύτερον, στο Υπουργείο Οικονοµικών υπάρχει µία ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα. Λέγεται «My Business Support». Μπαίνετε µέσα
και βλέπετε. Τι γίνεται από αυτή την ηλεκτρονική πλατφόρµα;
Κάθε λεπτό που περνάει µετράει το ρολόι πόσες επιχειρήσεις εγ-
κρίνονται και παίρνουν τα λεφτά. Την ώρα που έβγαλε την ανα-
κοίνωση ο κ. Παππάς, είχαν πάρει τα λεφτά οκτώ χιλιάδες
εξακόσιες επιχειρήσεις. Μέχρι να του απαντήσει ο κ. Σταϊκούρας
µία ώρα µετά, στις 8 το βράδυ, οι επιχειρήσεις είχαν γίνει είκοσι
δύο χιλιάδες τετρακόσιες. Σήµερα, αν πατήσετε Google στο κι-
νητό σας στο «My Business Support», θα έχουν πάει σχεδόν
τριάντα πέντε χιλιάδες και µέχρι το βράδυ εξήντα χιλιάδες! Δεν
το έχετε καταλάβει ακόµα αυτό! Δηλαδή, είστε παντελώς άσχε-
τοι!

Πάµε λίγο να το εξηγήσουµε: Ενενήντα µία χιλιάδες επιχειρή-
σεις από τις εκατόν δέκα χιλιάδες που έκαναν αίτηση θα πάρουν
τον µήνα Μάιο, µέσα στην εβδοµάδα, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Τον Ιούνιο θα πάρουν άλλο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ!

Πάµε τώρα, στο παράδειγµα, να το εξηγήσουµε. Μία επιχεί-
ρηση µε τέσσερις εργαζόµενους δεν θα πάρει 933 ευρώ, που
γράφει κ. Παππάς, θα πάρει by default, από τον αλγόριθµο, 4.000
κατ’ ελάχιστον! Αυτά τα γράφει η πλατφόρµα, µπαίνεις, δεν χρει-
άζεται να είσαι ειδικός, δεν χρειάζεται να είσαι Βουλευτής, δεν
χρειάζεται να είσαι τοµεάρχης, δεν χρειάζεται να είσαι τραπεζι-
κός. Απλώς χρειάζεται να ξέρεις το Google search και να µπεις
στην πλατφόρµα. 

Εάν αυτά, κυρία Καφαντάρη, δεν τα έχετε καταλάβει στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και έχετε κυβερνήσει την Ελλάδα τεσσεράµισι χρόνια, είναι
θαύµα που έχει µείνει το κτήριο της Βουλής όρθιο!

Άρα επανέρχοµαι για να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση σοβα-
ρών ανθρώπων. Όλα όσα είπατε στην πρωτολογία σας, πεντέµισι
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λεπτά, διαγράψτε τα. Αν θέλετε να κάνουµε καλόπιστη συζήτηση
καλόπιστων ανθρώπων, θα µιλάµε στα σοβαρά, γι’ αυτά που είναι
αλήθεια και να µας κρίνετε γι’ αυτά που κάνουµε λάθος. Καµµία
αντίρρηση. Δεν µπορούµε να τα κάνουµε όλα τέλεια. 

Θα ήθελα να σας ζητήσω και συγγνώµη που δεν απήντησα
στην ερώτηση που µε ψέξατε, εν µέρει, στην αρχή. Πράγµατι,
µου καταθέσατε µια γραπτή ερώτηση. Με συγχωρείτε, αλλά
µέσα στις 25 - 26 Μαρτίου δεν πρόλαβα να απαντήσω σε µία
ερώτηση. Εγώ, όπως ξέρετε, κύριε Πρόεδρε -και τα στατιστικά
της Βουλής το αποδεικνύουν- είµαι από τους πιο συνεπείς στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Δεν χάνω ποτέ ερώτηση. Προηγουµέ-
νως ακούσατε ότι στην ερώτηση του συναδέλφου από το ΚΚΕ
δεν απαντάµε γιατί ο συνάδελφος είχε κώλυµα. Ο Υπουργός
είναι εδώ, αλλά ο συνάδελφος δεν µπόρεσε να έρθει. Ε, ωραία,
µία ερώτηση δεν απαντήθηκε και πέρασε στη διαδικασία της επί-
καιρης, η οποία είχε απαντηθεί από τον συναρµόδιο Υπουργό,
τον κ. Θεοδωρικάκο. 

Να απαντήσω, λοιπόν, σχετικά µε την ερώτηση για να µην
φανεί ότι το αποφεύγω και να πάµε µετά στη δευτερολογία, όπου
ελπίζω να είστε πιο διαβασµένη, εν πάση περιπτώσει, γιατί η
πρωτολογία ήταν τραγωδία, πραγµατικά. 

Πάµε, λοιπόν, να το εξηγήσουµε λίγο και να µιλήσουµε για το
µείζον που ενδιαφέρει τώρα τους καταστηµατάρχες, για τα τρα-
πεζοκαθίσµατα, για τα δηµοτικά τέλη και για όλα τα υπόλοιπα,
τα οποία σωστά τα ρωτάτε, γιατί έχουν σηµασία. Σας το διαβάζω
για να µην κάνω λάθος: Στην παράγραφο 8 του άρθρου 37 της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου µε ηµεροµηνία 20-3-2020
γράφουµε –είναι ακριβώς για την ερώτησή σας- «Με απόφαση
του δηµοτικού συµβουλίου, επιχειρήσεις που διακόπτουν ή πε-
ριορίζουν υποχρεωτικά τη λειτουργία τους, λόγω των µέτρων
αποτροπής της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 και δεν κά-
νουν χρήση παραχωρηµένου κοινόχρηστου χώρου, σύµφωνα µε
το άρθρο 13, µπορεί να απαλλάσσονται από τα αναλογούντα
τέλη για το χρονικό διάστηµα που ισχύουν οι περιορισµοί. Με την
απόφαση αυτή µπορεί να ρυθµίζονται και θέµατα συµψηφισµού
µε µελλοντικές απαιτήσεις τελών κ.λπ.». Το διαβάζω γιατί µου
γράφετε στην ερώτηση εάν θα προβλέψουµε νοµοθετικά να
υπάρχει απαλλαγή των τελών των επιχειρήσεων που κλείνουν.
Και αυτό το προβλέψαµε. 

Και µάλιστα –µια και έχουµε περάσει στα διαδικτυακά, κύριε
Πρόεδρε- ο Δήµος Αθηναίων, παραδείγµατος χάριν και πρέπει
να τον συγχαρούµε γι’ αυτό τον κ. Μπακογιάννη, έχει φτιάξει µια
πολύ εύχρηστη πλατφόρµα όπου µπαίνουν οι επιχειρήσεις και
απαλλάσσονται από τα δηµοτικά τέλη καθαριότητας και φωτι-
σµού, ακριβώς γιατί έχουν κλείσει λόγω του COVID-19. Το ίδιο
έχουν κάνει και άλλοι δήµοι, αλλά λέω για τον Δήµο Αθηναίων,
επειδή είναι ο µεγαλύτερος δήµος της χώρας και αφορά κατά
τεκµήριο της περισσότερες επιχειρήσεις. 

Άρα αυτά που µε ρωτάτε στην ερώτηση, µεταξύ της καταθέ-
σεως της ερωτήσεως και της σηµερινής συζητήσεως -από δική
µου καθυστέρηση, το ξεκαθαρίζω, για να µην σας αδικήσω σε
αυτό- έχουν ήδη απαντηθεί από την Κυβέρνηση. Έχουν νοµοθε-
τηθεί, έχουν γίνει ηλεκτρονικές πλατφόρµες, έχουν απαλλαγεί
από τα τέλη οι επιχειρήσεις. 

Το λέω γιατί θέλω να σας πείσω ότι εγώ είµαι εξαιρετικά πρό-
θυµος να κάνουµε µε τον ΣΥΡΙΖΑ µια συζήτηση λογικών ανθρώ-
πων και αν έχετε πραγµατικά µια καλή ιδέα που δεν την έχουµε
σκεφτεί, όχι µόνο πρόθυµος είµαι να την υιοθετήσω, αλλά να το
διαφηµίσω κιόλας ότι αυτή είναι ιδέα του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά να µιλάµε
επί πραγµατικών γεγονότων -και θα κλείσω µε αυτό- και όχι µε
χαιρεκακία.

Γιατί, κυρία συνάδελφε -και θέλω να το πω στη Βουλή, γιατί
πρέπει να ακούγονται αυτά, υπάρχουν και τα Πρακτικά- όταν
έβγαλε η Κοµισιόν τις προβλέψεις για την ύφεση του 2020, πράγ-
µατι, είχε την Ελλάδα ως τη χώρα µε την πιθανότητα να έχει τη
µεγαλύτερη ύφεση σε όλη την Ευρωζώνη, ύψους -9,7% για τους
λόγους που εξήγησα προηγουµένως στον κ. Μπογδάνο, να µην
επαναλαµβανόµαστε. Δεν πέρασε µία ώρα από την ανακοίνωση
της Κοµισιόν και χαιρέκακα ο ΣΥΡΙΖΑ εξέδωσε την εξής ανακοί-
νωση: «Οι καταστροφικές επιλογές της Κυβερνήσεως Μητσο-
τάκη οδηγούν την Ελλάδα σε 9,7% ύφεση κ.λπ.» και δεν πρόσεξε

αυτός που έγραψε το δελτίο Τύπου ότι κάτω από την Ελλάδα
ακριβώς, ήταν η Ιταλία και η Ισπανία οι τρεις τελευταίες χώρες.
Κάτω από την Ελλάδα, δηλαδή, ήταν η Ισπανία. Ξέρετε πόσο
προβλέπει η ίδια ανακοίνωση της Κοµισιόν για την Ισπανία; -9,4%.
Δεν κατάλαβα, κυρία Καφαντάρη, για το -9,7% στην Ελλάδα
φταίνε οι καταστροφικές επιλογές της Κυβερνήσεως Μητσο-
τάκη, αλλά για το -9,4% της Ισπανίας δεν φταίνε οι Podemos, του
Ιγκλέσιας, του φίλου του Τσίπρα και του αδελφού κόµµατος των
κοµµουνιστών της Ισπανίας; Δηλαδή µονά ζυγά δικά σας; 

Λοιπόν, µην είστε χαιρέκακοι µε το γεγονός ότι έχει ενσκήψει
µια µεγάλη παγκόσµια κρίση, ούτε να ελπίζετε ότι επειδή θα
επέλθει οικονοµική καταστροφή θα ξαναπάρετε την εξουσία.
Ούτε οικονοµική καταστροφή θα έρθει, µια χαρά θα πάµε και σε
αυτόν τον τοµέα, όπως τα πάµε µέχρι τώρα και ο Έλληνας µε αι-
σιοδοξία θα αντιµετωπίσει και αυτήν την κρίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα κάνετε χρήση
των δευτερολογιών σας; Γιατί έχετε εξαντλήσει τους χρόνους.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
αλλά και ο κύριος Υπουργός -και δυστυχώς- ενώ η πρόθεσή µου
ήταν να συζητήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ρωτάω γιατί υπάρ-
χουν και συνάδελφοι που περιµένουν να µιλήσουν και η καρτε-
ρικότητά τους είναι παροιµιώδης. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Βεβαίως, αλλά πρέπει να
απαντηθούν πράγµατα. Δυστυχώς, ο κύριος Υπουργός όξυνε τη
συζήτηση. Εγώ ήρθα εδώ µε προτάσεις συγκεκριµένες και ερω-
τήµατα, γιατί µας ακούει κόσµος αυτήν τη στιγµή, κύριε
Υπουργέ, και ξέρει πολύ καλά τι χρήµα έχει πέσει στην αγορά.
Άλλο εξαγγελίες και άλλο πραγµατικότητα. 

Λοιπόν, δεν απαντήσατε σε ερωτήσεις, όσο και να θέλατε να
κάνετε µια επίθεση επικοινωνιακή στον ΣΥΡΙΖΑ, που µην ξεχνάτε
πως το ότι είµαστε αυτήν τη στιγµή εδώ οφείλεται στον ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος άφησε και ένα αποθεµατικό έτσι συγκεκριµένο -37 δι-
σεκατοµµύρια- το οποίο αναγκαστήκατε κι εσείς να αναγνωρί-
σετε. Πρέπει να ξέρετε ότι άλλες χώρες έδωσαν µέχρι και το 20%
του ΑΕΠ τους για στήριξη επιχειρήσεων, εργαζοµένων κ.λπ., ενώ
στην Ελλάδα αυτό δεν έχει γίνει. Και επειδή πολύ ωραία είναι τα
µεγάλα λόγια, πείτε µας τι θα γίνει µε τις επιχειρήσεις που δεν
µπορούν να δανειοδοτηθούν, όταν είναι, παραδείγµατος χάριν,
µέσα σε προγράµµατα εγγυήσεων από Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων. Δεν µας είπατε για τα ενοίκια, τι θα γίνει για τους
ιδιοκτήτες συγκεκριµένο. 

Αναφερθήκατε στα θέµατα των τραπεζοκαθισµάτων και της
εστίασης. Σας τονίζουµε ότι εµείς κάναµε αυτήν την ερώτηση και
την άλλη µέρα ο κ. Θεοδωρικάκος έβγαλε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου όπου λέει «δύνανται», δεν υποχρεώνει τους δή-
µους. Πεδίον δόξης λαµπρό, λοιπόν, και για τους δήµους σε όλη
την Ελλάδα να διεκδικήσουν αυτό το ποσό για να απαλλαγούν
από δηµοτικά τέλη όσοι ασχολούνται µε την εστίαση και τέλος
πάντων ενοικιάζουν δηµοτικούς χώρους. 

Όσον αφορά τα στοιχεία που αναφέραµε, είναι συγκεκριµένα
στοιχεία για χθες. Κι εγώ µίλησα πραγµατικά ότι δεν έχει πέσει
αυτό το χρήµα στην αγορά. Τώρα, «θα» πέσει; Μακάρι να το
δούµε, κύριε Υπουργέ. Μακάρι να το δούµε. Και ο κόσµος που
µας ακούει και ο µικροµεσαίος, πραγµατικά, το περιµένει. Αλλά
τι έχει γίνει µέχρι σήµερα; 

Από κει και πέρα, όµως, υπάρχουν κι άλλα θέµατα. Για το θέµα
των επιταγών δεν απαντήσατε τι γίνεται µε αυτούς που κατέχουν
επιταγές και πώς θα το λύσετε. Επίσης, σχετικά µε το θέµα της
εστίασης ακούγονται κάποια πράγµατα. Πρέπει µε προσοχή να
γίνει το άνοιγµα και η επέκταση των τραπεζοκαθισµάτων γιατί
υπάρχουν και άλλοι µικροµεσαίοι. Από την άλλη µεριά, υπάρχει
το θέµα του προσωπικού για τις επιχειρήσεις εστίασης που θα
λειτουργούν µε κάποιους συγκεκριµένους όρους, γιατί το υγει-
ονοµικό κοµµάτι είναι πάρα πολύ σηµαντικό και πρέπει να τηρη-
θούν κάποιοι όροι. Τι θα γίνει; Εµείς µιλάµε για επιδότηση
εισφορών των εργαζοµένων. Επίσης, όποια µέτρα έχουν παρθεί
να παραταθούν µέχρι το τέλος του χρόνου για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, ασφαλιστικές εισφορές κ.λπ.. Επίσης, µπαίνει ένα
άλλο πολύ σοβαρό ζήτηµα σε σχέση µε τον κλιµατισµό, που οι
επιστήµονες λένε κάποια πράγµατα. Πρέπει να δούµε σχετικά µε
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τις επιχειρήσεις εστίασης τι πακέτα θα υπάρξουν ώστε να µπο-
ρέσουν να αλλάξουν τον κλιµατισµό τους και για υγειονοµικούς
λόγους. 

Πάντως, αυτό που είναι σίγουρο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι
µέχρι στιγµής χρήµα ικανοποιητικό στην αγορά δεν έχει πέσει.
Οι επιστήµονες ακόµα περιµένουν. Εξαγγείλαµε, κάναµε πλατ-
φόρµες, το αποτέλεσµα όµως ποιο είναι; Και µας ακούει κόσµος.
Όποια µέτρα παρθούν από δω και πέρα και για ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών και στην εστίαση, τα µέτρα αυτά πρέπει
να είναι συγκεκριµένα, µε βάση υγειονοµικά πρωτόκολλα και να
χρησιµοποιείται η πειθώ και όχι όποιες αυθαιρεσίες του κράτους
-και νοµίζω ότι είναι κατανοητό. Και να µας πείτε πώς βλέπετε
και τη στήριξη των ελληνικών προϊόντων, ειδικά στην εστίαση.
Κάποιες προτάσεις έχουν οι µικροµεσαίοι ακόµα και για µείωση
ΦΠΑ στα ελληνικά προϊόντα. 

Το κοινωνικό σας πρόσωπο, κύριε Υπουργέ, και της Κυβέρνη-
σης σας, δεν πρέπει να τελειώσει εδώ. Οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις δεν πρέπει να αφεθούν στο έλεος της ανοσίας της
αγέλης στην οικονοµία, δηλαδή στο έλεος της αγοράς. Διότι, δεν
νοµίζω να συµφωνείτε µε δήλωση Υπουργού σας που είπε χθες,
προχθές, ο Υπουργός Εσωτερικών «καπιταλισµό έχουµε, κάποιοι
θα ζήσουν, κάποιοι όχι». Λοιπόν, εµείς θέλουµε να υπάρχει µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα, η οποία τουλάχιστον στήριξε και
στηρίζει την ελληνική οικονοµία. Και φαντάζοµαι στη συνάντηση
που θα κάνετε σήµερα µε το Βιοτεχνικό Εµπορικό Επιµελητήριο
–γιατί έτσι ενηµερώθηκα- να είστε σαφής στις προτάσεις που θα
κάνετε. Και να ακούτε τους φορείς, τα επιµελητήρια, τους συλ-
λόγους, γιατί δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, τα λέει η κοινωνία µε τα όρ-
γανά της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας, για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κυρία συνάδελφε, συγγνώµη αν το ύφος µου σας

φάνηκε οξύ. Δεν είχα αυτή την πρόθεση. Πράγµατι ανέβασα λίγο
τα ντεσιµπέλ, κυρίως όταν συνειδητοποίησα ότι στον ΣΥΡΙΖΑ δεν
ξέρετε ακόµα τι είναι το Google. Ήταν µια αποκάλυψη για µένα.
Είναι απολύτως προφανές ότι το κόµµα το οποίο αντιτίθεται στο
e-learning στα σχολεία, στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση, δεν
έχει καταλάβει ακόµα πως δουλεύει το διαδίκτυο. 

Ξαναλέω, λοιπόν. Βγήκε χτες µια ανακοίνωση από τον τοµε-
άρχη οικονοµικών, τον κ. Παππά, για την επιστρεπτέα προκατα-
βολή που αποδεικνύει ότι ο κ. Παππάς, τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ,
και εσείς ως Βουλευτής δεν είχατε καταλάβει ούτε τι είναι η επι-
στρεπτέα προκαταβολή ούτε πως λειτουργεί η ηλεκτρονική
πλατφόρµα. Εγώ το αφήνω στους πολίτες να το κρίνουν, όπως
µας κρίνουν όλους.

Πάω στο δεύτερο. Δεν µπορώ να το προσπεράσω. Μάλιστα,
κυρία Καφαντάρη, ζείτε σε καπιταλισµό. Δεν ξέρω αν το ξέρετε.
Έτσι είναι. Και απ’ ό,τι θυµάµαι, η τελευταία σας απόπειρα να
τον συντρίψετε το 2015 οδήγησε στην περίφηµη κωλοτούµπα.
Μετά ζήσατε κανονικά σε καπιταλισµό. Άρα κι εσείς σε καπιταλι-
σµό ζείτε. Κι εγώ σε καπιταλισµό ζω. Αφήστε τώρα τα υπόλοιπα,
τις ονειρώξεις των νεανικών σας χρόνων. 

Πάµε τώρα στο µείζον. Ποτέ ο κ. Θεοδωρικάκος δεν είπε
«όποιος θέλει θα ζήσει κι όποιος θέλει θα πεθάνει». Στην ερώ-
τηση αν θα παρέµβει νοµοθετικά το κράτος να ρυθµίσει πώς θα
λειτουργούν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις απήντησε το προφανές:
Στο σύστηµα που έχουµε, που µάλιστα λέγεται καπιταλισµός, το
κράτος δεν µπορεί να παρεµβαίνει νοµοθετικά στο πώς θα λει-
τουργούν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις. Και ευτυχώς, είναι η απάν-
τηση. 

Ως προς το αν είµαστε εδώ λόγω του ΣΥΡΙΖΑ, είναι το µόνο
στο οποίο θα έχουµε µια κάποια συµφωνία. Πράγµατι εν µέρει
είµαστε εδώ λόγω του ΣΥΡΙΖΑ. Πρώτον, είµαι εγώ Υπουργός
λόγω του ΣΥΡΙΖΑ, διότι αν δεν είχε κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ την πολιτική
ζωή τόσο τοξική, δεν θα είχαµε µπορέσει να κερδίσουµε στη
µάχη των ιδεών και άνθρωποι σαν κι εµένα να είναι σ’ αυτούς
τους υπουργικούς θώκους. Αυτό σας το χρωστώ. 

Δεύτερον, είχατε καταστρέψει την Ελλάδα το πρώτο εξάµηνο
του 2015. Και είναι κι αυτή επίκαιρη συζήτηση µετά την ανανέ-
ωση της θητείας του διοικητού της Τραπέζης της Ελλάδος κ.
Γιάννη Στουρνάρα και τη χτεσινή, θα έλεγα, γλαφυρή ως χιου-
µοριστική ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ ότι κάποτε θα ξαναβρεθείτε
στα µαρµαρένια αλώνια µε τον Διγενή Ακρίτα. Εν πάση περιπτώ-
σει, για να έρθω στο µείζον, πράγµατι ο κ. Γιάννης Στουρνάρας
ως διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος το πρώτο εξάµηνο του
2015, απεδείχθη ένας από τους πιο σοβαρούς πυλώνες της αστι-
κής δηµοκρατίας της χώρας. Είναι λογικό να τον µισείτε. Σας εµ-
πόδισε να φάτε τα λεφτά της Τραπέζης Αττικής και να κάνετε
ρεσάλτο στο νοµισµατοκοπείο. Αυτό δεν του συγχωρέσατε. Στεί-
λατε έλεγχο στη γυναίκα του, προσπαθήσατε να τον κλείσετε φυ-
λακή µε ψεύτικες κατηγορίες για τη «NOVARTIS» και τώρα
βγάζετε τη χολή σας που ανανεώνεται η θητεία του για άλλα έξι
χρόνια. Δεν πειράζει. Θα σας περάσει κι αυτό. Τι να κάνουµε; Τα
έχει αυτά η ζωή.

Πάµε τώρα στο µείζον. Το ξαναλέω. Όταν έρχεστε στη Βουλή
θα πρέπει να είστε διαβασµένη ως Βουλευτής. Μου λέτε: «Λέτε
για χρήµατα, κύριε Υπουργέ, αλλά οι πολίτες µας θέλουν να
ακούσουν πράξεις. Κάνατε ηλεκτρονικές πλατφόρµες. Και το
αποτέλεσµα;». Λέω τη φάση της κυρίας συναδέλφου. Πάµε στο
αποτέλεσµα. 

Ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας πήραν
τα 800 ευρώ µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας. Αυτό δεν είναι
αποτέλεσµα; 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Μα, το είπα στην πρωτολο-
γία µου. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εκατόν εξήντα χιλιάδες επιστήµονες πήραν
µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας τα 600 ευρώ. Αυτό δεν είναι
αποτέλεσµα; Τι είναι; Θεωρία είναι; Είπατε ψευδώς ότι η Ελλάδα
έχει το 0,7% του ΑΕΠ σε µέτρα και είναι η χαµηλότερη στην Ευ-
ρώπη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν είπα αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κυρία συνάδελφε, υπάρχει ένα όργανο που
λέγεται ECOFIN. Είναι όλοι οι Υπουργοί Οικονοµικών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Εκεί βγήκε ο πίνακας µε τα µέτρα ανά χώρα. Η
Ελλάδα είναι πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Πάνω από το
2%. Είµαστε από τις χώρες προς τα πάνω, όχι από τις χώρες
προς τα κάτω. Αυτό είναι και ολίγον θαύµα, αν σκεφτείτε ότι η
Ελλάδα ήταν η χώρα µε τα χειρότερα οικονοµικά απ’ όλες τις
χώρες της Ευρώπης. 

Παρά ταύτα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κατά-
φερε εν µέσω της κρίσης του κορωνοϊού, όχι µόνο να συντρίψει
τον κορωνοϊό, κατά την έκφραση του Πολ Κρούγκµαν για το ότι
η Ελλάδα αυτό το κατάφερε, αλλά κατάφερε παράλληλα να κι-
νηθεί η οικονοµία κατά πολύ ταχύτερα. Όπως ακούσατε πριν, εί-
µαστε η πρώτη χώρα της Ευρώπης που πήρε έγκριση του
εγγυοδοτικού της προγράµµατος από την κ. Βεστάγκερ και την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η πρώτη χώρα. Κινηθήκαµε ταχύτερα απ’
όλους τους άλλους και στην οικονοµία.

Άρα όλα αυτά που λέτε, δεν ξέρω από πού τα βγάζετε και πού
τα βρίσκετε. Ούτε το 0,7% του ΑΕΠ έχουµε δώσει, ούτε µόνο 1,4
δισεκατοµµύριο έχουµε δώσει. Όλα τα νούµερα που είπατε είναι
λάθος. Ένα νούµερο σωστό προσπάθησα να δω αν είπατε. Ένα
σωστό δεν είπατε. 

Αν απαιτείτε και διεκδικείτε να κάνουµε µια συζήτηση πολιτι-
σµένη και αξιόπιστη, την οποία θα ήθελα κι εγώ, θα πρέπει να
έρχεστε µε τα σωστά νούµερα στη Βουλή. Και επαναλαµβάνω,
εκεί που έχουµε κάνει λάθος να ζητήσουµε συγγνώµη και να
πούµε ότι έχουµε κάνει λάθος. Παραδείγµατος χάριν, στο κοµ-
µάτι των δικηγόρων και των επιστηµόνων κάναµε λάθος. Το ανα-
γνωρίσαµε. Είπαµε και συγγνώµη. Δεν ισχυρίζοµαι ότι τα
κάνουµε όλα τέλεια. Ισχυρίζοµαι όµως ότι έρχεστε στη Βουλή
παντελώς αδιάβαστη. 

Γιατί έρχεστε αδιάβαστη; Γιατί το κόµµα σας δεν έχει µπορέσει
να χωνέψει ακόµα ότι χάσατε τις εκλογές. Δεν έχετε ακόµα µπο-
ρέσει να χωνέψετε ότι ο ελληνικός λαός σάς καταψήφισε σε τέσ-
σερις συνεχόµενες εκλογικές αναµετρήσεις. Δεν έχετε ακόµα
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συµβιβαστεί µε την ιδέα ότι ο ελληνικός λαός δεν σας θέλει. Και
αυτό το βγάζετε µε όλη αυτή την τραγελαφική εικόνα ανακοινώ-
σεων σαν αυτή που λέγαµε –να µην την επαναλάβω- ή µε δελτία
Τύπου κατά Στουρνάρα που αγγίζουν τα όρια του κωµικού, επα-
ναλαµβάνω. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία ο τόπος
δεν χρειάζεται ούτε κωµικό από την Αντιπολίτευση, ούτε τραγέ-
λαφο από την Αντιπολίτευση. Χρειάζεται µια σοβαρή Αντιπολί-
τευση, όπως χρειάζεται µια σοβαρή Κυβέρνηση. Αν προτίθεστε
να παίξετε αυτόν τον ρόλο και να έρχεστε στη Βουλή ή στη δη-
µόσια σφαίρα µε συγκεκριµένες προτάσεις που έχουν νόηµα,
αυτό θα έκανε και καλό απέναντι στην κοινή γνώµη και θα πηγαί-
νατε λίγο καλύτερα στις δηµοσκοπήσεις. Θα έκανε όµως πολύ
καλό στον ελληνικό λαό, γιατί θα βοηθούσε κι εµάς να κάνουµε
πράγµατα που πιθανώς δεν έχουµε σκεφτεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Σε γενικές γραµµές, λοιπόν, επαναλαµβάνω.

Είµαστε στην εβδοµάδα που προχωρούµε στη µερική άρση
της καραντίνας. Η οικονοµία εξελίσσεται οµαλά στο πλαίσιο της
µερικής άρσης της καραντίνας. Φαίνεται µέχρι στιγµής ότι δεν
έχουµε µεγάλη επανεµφάνιση της νόσου, όπως δυστυχώς συ-
νέβη σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όταν προχώρησαν σε µερική
άρση της καραντίνας. Προχωράµε µε αισιοδοξία µε τα χρηµατο-
δοτικά µας εργαλεία για να παράσχουµε στην αγορά την ανα-
γκαία ρευστότητα να πάρει µπρος. 

Τέλος, είπατε κάτι που πρέπει να απαντηθεί. Το είχα απαντήσει
στην προηγούµενη ερώτηση του κ. Κατρίνη. Γιατί αποκλείονται
απ’ όλα αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία οι επιχειρήσεις που
είναι «κόκκινες». Είναι µια µεγάλη συζήτηση, γιατί πράγµατι πολ-
λές επιχειρήσεις στην Ελλάδα είναι σε αυτήν την κατηγορία. Νο-
µίζω όµως ότι όλοι θα συµφωνήσουµε ότι όσοι χειριζόµαστε
δηµόσιο χρήµα πρέπει να το χειριζόµαστε µε ευθύνη και κυρίως
µε την αίσθηση ότι αυτά είναι χρήµατα των συµπολιτών µας κι
όχι δικά µας. Άρα, δεν µπορούµε να τα δίνουµε ξέροντας εκ των
προτέρων ότι δεν θα τα δοθούν ποτέ πίσω. 

Άρα, πρέπει επιτέλους στην Ελλάδα να δώσουµε κι ένα µή-
νυµα ότι ο συνεπής επιχειρηµατίας, ο συνεπής δανειολήπτης, ο
νοικοκύρης –όπως απαξιωτικά τον λέγατε για πάρα πολλά χρό-
νια-  µπορεί να τύχει από το κράτος της τιµής και της αναγνώρι-
σης που του αξίζει. Γι’ αυτό ξεκινήσαµε µε αυτόν µε προσοχή για
το δηµόσιο χρήµα. 

Ασφαλώς θα υπάρξουν και µέτρα στην πορεία –όχι βεβαίως
τόσο γαλαντόµα- και για εκείνους που δεν είχαν βεβαίως την
ανάλογη τύχη. Όχι για εκείνους που ήταν απατεώνες, αλλά για
εκείνους που η συγκυρία του ιού και της κρίσης τους έφτασε σε
πολύ µεγαλύτερη δυσκολία. Αλλά πρώτα θα ξεκινήσουµε µε αυ-
τούς που έκαναν τη δουλειά τους σωστά και µε αυτούς που µε
µεγάλο προσωπικό κόστος και θυσία ήταν συνεπείς στις υποχρε-
ώσεις όλα αυτά τα χρόνια. Αυτοί πρέπει να τιµηθούν και σε αυ-
τούς θα στηριχτούµε πρώτα για να πάµε µπροστά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Απαντήσεις όµως δεν δώ-

σατε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θέλετε να πάρω και τριτολογία; Να πάρω. Δεν
έχω αντίρρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είπαµε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, έχουµε πει και από τη θέση αυτή όλοι οι
Αντιπρόεδροι καθώς και ο Πρόεδρος, ότι ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος συνίσταται σε σύντοµες τοποθετήσεις από τους Βου-
λευτές και σύντοµες απαντήσεις από τους Υπουργούς. Όταν,
λοιπόν, ο Βουλευτής, ξεπερνάει το χρονικό όριο, είναι λογικό να
θέλει την ίδια µεταχείριση και ο Υπουργός. Βλέπετε, τώρα, έν-
τεκα λεπτά εσείς, κυρία Καφαντάρη, δεκαεπτάµισι λεπτά ο κύ-
ριος Υπουργός. Αν πάτε αναλογικά δηλαδή, µε την απλή µέθοδο
των τριών, είναι ο ίδιος χρόνος. Αλλά δεν είναι σωστό. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστούµε πάντως,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε

στην τρίτη µε αριθµό 675/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ
Κατρίνη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων,µε θέµα: «Άµεση στήριξη για τους αγρότες και τους κτηνο-
τρόφους της Ηλείας».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, ο κ. Μαυρουδής Βορίδης. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι, παρά τη φυσική σας παρουσία

εδώ και παρά το γεγονός ότι η καρδιά της συζήτησης σήµερα
θα είναι η αγροτική παραγωγή της Ηλείας, η σκέψη και το µυαλό
σας είναι στο Συµβούλιο Υπουργών που θα γίνει σήµερα και θα
λάβει κρίσιµες αποφάσεις για την αγροτική παραγωγή και τον
πρωτογενή τοµέα της χώρας µας.

Και το γνωρίζω αυτό γιατί κι εσείς καταλαβαίνετε ότι η οικονο-
µική και κοινωνική αναστάτωση που έχει προκαλέσει η πανδηµία
ίσως πλήξει σηµαντικά και ίσως καταλυτικά τη βιωσιµότητα της
ελληνικής γεωργίας και κτηνοτροφίας, καθότι ως άνθρωπος της
αγοράς ξέρετε πολύ καλά ότι διευρύνονται οι χρόνοι εξόφλησης
για τα προϊόντα που παραδίδονται είτε στις αλυσίδες λιανικής
είτε στο ελεύθερο εµπόριο, την ίδια στιγµή που έχουν αυξηθεί
τα κρούσµατα ακάλυπτων επιταγών. Και µιλάω πάντα για συναλ-
λαγές που αφορούν τον πρωτογενή τοµέα.

Έτσι, είναι µείζον ζήτηµα η διατροφική επάρκεια της χώρας
και η επισιτιστική αυτάρκεια για την οποία συστήσατε επιτροπή,
σε µια περίοδο που το ζητούµενο για τον πρωτογενή τοµέα της
χώρας είναι οι εξαγωγές. Και σε αυτό οφείλουµε να πούµε ότι
είναι πραγµατικά φαεινή εξαίρεση στα στοιχεία που έδωσε η ΕΛ-
ΣΤΑΤ τον Μάρτιο η αύξηση των εξαγωγών στα τρόφιµα κατά
15,5%. Αυτό όµως, είναι κάτι που θα πρέπει να ενισχυθεί και να
επεκταθεί. 

Γιατί το λέµε αυτό; Οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι µέχρι
σήµερα, αυτούς τους δύο µήνες µε τα µέτρα για την πανδηµία
του κορωνοϊού, έχουν δει µέτρα στήριξης; Έχουν δει αναστολή
φορολογικών, ασφαλιστικών ή τραπεζικών δανειακών υποχρεώ-
σεων; Έχουν δει γρήγορες επιστροφές του ΦΠΑ; Έχουν πάρει
αποζηµιώσεις ΕΛΓΑ εγκαίρως; 

Κι εδώ θα πρέπει να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το
οποίο συζητείται για συµψηφισµό των αποζηµιώσεων µε µελλον-
τικές εισφορές του ΕΛΓΑ. Έχει γίνει κάτι αποτελεσµατικό για τις
ελληνοποιήσεις προϊόντων; Έχουν άραγε πρόσβαση στη ρευ-
στότητα και στον δανεισµό για να µπορέσουν να καλλιεργήσουν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γνωρίζουν πολύ καλά ότι στις 30 Μαρτίου, ο κ. Σταϊκούρας
έδωσε 150 εκατοµµύρια ευρώ στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. Υπάρχει όµως, ένα ερώτηµα. Μέχρι σήµερα
έχει δοθεί έστω 1 ευρώ για τους αγρότες και κτηνοτρόφους απ’
αυτά τα 150 εκατοµµύρια σαράντα πέντε ηµέρες µετά; 

Κάποιοι κακεντρεχείς θεωρούν ότι δεν είναι σύµπτωση ότι η
πρώτη αποζηµίωση που δόθηκε µε πρωτοβουλία του Υπουργείου
αφορά τους ανθοπαραγωγούς που η µεγάλη τους πλειοψηφία
είναι στην Αττική. 

Εγώ επειδή σας ξέρω και ξέρω ότι δεν σκέφτεστε έτσι, δεν το
πιστεύω και δεν το υιοθετώ. Παρ’ όλα αυτά, σηµειολογικά, κατα-
λαβαίνετε, όταν ο πρωτογενής τοµέας της χώρας έχει πληγεί,
όταν η πρώτη αποζηµίωση δίνεται σε έναν κλάδο που εντοπίζεται
στην Αττική, δεν είναι ίσως σηµειολογικά το καλύτερο µήνυµα.

Πάµε τώρα στα της Ηλείας. Ξέρετε πολύ καλά τα θέµατα, γιατί
έχετε κάνει αλλεπάλληλες τηλεδιασκέψεις. Φράουλα: προϊόν µε
94% εξαγωγικό προσανατολισµό. Πουλήθηκε στο ένα τρίτο της
τιµής την περίοδο της κρίσης σε µεγάλες ποσότητες, 10% έχει
πάει για µαρµελάδα και 10% πετάχτηκε γιατί απογοητεύτηκαν οι
παραγωγοί.

Κτηνοτρόφοι: έχετε κάνει τρεις συσκέψεις µέχρι στιγµής. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά τις χαµηλές τιµές για τα αµνοερίφια την πε-
ρίοδο του Πάσχα, όταν πουλήθηκε ζώο βάρους 2 ευρώ το κιλό
κι έφτασε να πωλείται το κρέας στην Αθήνα, κύριε Υπουργέ, 12
ευρώ. Βέβαια, γι’ αυτό είναι αρµόδιος ο οµογάλακτός σας, ο κ.
Γεωργιάδης που αποχώρησε, δεν είστε εσείς υπεύθυνος. 
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Οι κτηνοτρόφοι είχαν µείωση των εξαγωγών, απούλητα χιλιά-
δες αµνοερίφια και βεβαίως, και αδικαιολόγητη πτώση στην τιµή
του γάλακτος που δεν δικαιολογείται από την κίνηση στην αγορά
και παρεµφερή προβλήµατα και στην χοιροτροφία. Ξέρω ότι
ετοιµάζετε κάποια ενίσχυση. Θα πρέπει, όµως, να συνυπολογί-
σετε όχι µόνο τα στοιχεία που περιλαµβάνονται στο πρόγραµµα
«ΆΡΤΕΜΙΣ», αλλά τα πραγµατικά στοιχεία που αφορούν τους
κτηνοτρόφους.

Κηπευτικά: επίσης έχετε κάνει σύσκεψη. Διαταράχθηκε η
αγορά, λόγω των λαϊκών αγορών και όλης αυτής της αδυναµίας
που είχαν να προωθήσουν οι παραγωγοί τα προϊόντα τους και
της µικρής τους διαπραγµατευτικής δυνατότητας να πουλήσουν
στα σουπερµάρκετ.

Και βεβαίως, το θέµα της πατάτας. Ξέρετε πολύ καλά πως
αυτήν τη στιγµή ότι 0,13 µε 0,18 λεπτά του ευρώ πωλείται από
το χωράφι και φτάνει να πωλείται στα καταστήµατα 1 ευρώ -κι
αυτό είναι θέµα βεβαίως, µε το οποίο θα πρέπει να ασχοληθεί ο
κ. Γεωργιάδης, αν του µείνει χρόνος από τις ιδεολογικές του ανα-
ζητήσεις, και θα πρέπει πιθανότατα να κάνετε πιο στενή συνερ-
γασία µε τον κ. Γεωργιάδη, κύριε Υπουργέ- την ίδια στιγµή που
µόνο το 15% της αγοράς τρώει ελληνική πατάτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε πάει στα πέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τελειώνω. 
Σχέδια βελτίωσης: το έχετε πει πολλές φορές, βασικό χρηµα-

τοδοτικό εργαλείο για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα.
Όπως επίσης και επενδύσεις µεταποίησης. Μάλιστα, πρόσφατα
προχωρήσατε στην ένταξη είκοσι πέντε νέων πράξεων, συνολικού
ποσού 28 εκατοµµυρίων στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης.

Με δεδοµένα αυτά που προκύπτουν από την έγγραφη απάν-
τηση που δώσατε στις 7 Μαΐου σε ογδόντα πέντε Βουλευτές
τριών κοµµάτων, µε δεδοµένο τη µεγαλύτερη ευελιξία στην τρο-
ποποίηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, µεταφορά
πόρων χωρίς περιορισµούς, διεύρυνση επιλεξιµοτήτων σε σχέση
µε τα άλλα ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε δεδοµένη τη δι-
ευκρίνιση χορήγησης εθνικής προκαταβολής σε αναπτυξιακές
των ΟΤΑ για την επιτάχυνση των έργων «LEADER» και µε δεδο-
µένη την αύξηση του ποσοστού της συνολικής υπερδεύσµευσης
των πόρων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, µε ένταξη
περισσότερων επενδύσεων σας ερωτώ τα εξής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε πάει στα έξι λεπτά από τα δύο. Είναι υπερβολικός ο χρό-
νος. Έχετε και τη δευτερολογία σας. Είναι τριπλάσιος ο χρόνος.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι στα ερωτήµατα.
Ερωτώ και µε διακόπτετε. Με διακόπτετε, όµως, όταν η συνάδελ-
φός µου πριν µίλησε περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όλους τους διέ-
κοψα. Η κ. Καφαντάρη στην πρωτολογία της…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώστε, κύριε

Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ ποια µέτρα

θα λάβετε ως έκτακτη ενίσχυση ή για αποκατάσταση απολεσθέν-
τος εισοδήµατος για αγρότες και κτηνοτρόφους στον Νοµό
Ηλείας κι αν θα ενισχύσετε το µέτρο 4.1.1 του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης για να εντάξετε επιπλέον σχέδια βελτίω-
σης και κάτι ανάλογο για να εντάξετε και περισσότερες επενδυ-
τικές προτάσεις από το πρόγραµµα «LEADER».

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τρία λεπτά, µε ανοχή βέβαια, καθώς το θέµα είναι αρκετά
µεγάλο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα µείνω στα τρία λεπτά.
Και θα σας εξηγήσω γιατί θα µείνω στα τρία λεπτά. 

Η διαδικασία των επίκαιρων ερωτήσεων έχει αυτόν τον χαρα-
κτήρα. Δεν έχει το χαρακτήρα γενικευµένης επερώτησης. Οφεί-
λουν οι κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζουν εκ του Κανονισµού,
να εστιάζουν σε συγκεκριµένα ερωτήµατα. Τα ερωτήµατα τα
οποία επιτρέπονται κατά τον Κανονισµό είναι δύο και αυτά τα
ερωτήµατα θα απαντηθούν. 

Τώρα αν κάποιος θέλει να έρθει και να ανοίξει τη συζήτηση για
τον ΕΛΓΑ, τη συζήτηση για την ΕΛΓΟ, τη συζήτηση για την
έρευνα, τη συζήτηση για όλα τα πιθανά προϊόντα, δικαίωµά του
είναι, αλλά εγώ θα µείνω σε αυτό το οποίο ορίζει ο Κανονισµός.

Η αλήθεια είναι ότι ο κ. Κατρίνης έχει επιδείξει πολύ συχνά την
ευαισθησία του, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα ζητήµατα της
αγροτικής παραγωγής και ανάπτυξης και ευχαριστούµε γι’ αυτό,
διότι δίνει την αφορµή για διάλογο. 

Θα προχωρήσω και θα απαντήσω σε µια αιχµή που αφήσατε
για το ζήτηµα της χρονικής προτεραιότητας, ας το πω έτσι, στην
αποζηµίωση ανθοπαραγωγής, λόγω του ότι, όπως είπατε, οι πε-
ρισσότεροι ανθοπαραγωγοί είναι στην Αττική. Υποθέτω ότι εννο-
είτε ότι πολιτεύοµαι εκεί και άρα, έδωσα προτεραιότητα σε αυτό.
Εγώ να τα τελειώνω αυτά, γιατί δεν µου αρέσει να αιωρούνται. 

Η προτεραιότητα, όπως είπατε, δεν έχει να κάνει καθόλου µε
την περιφέρειά µου. Έχει να κάνει µε τα εξής δύο πραγµατικά
γεγονότα. Δύο είναι οι κλάδοι µε τους οποίους πράγµατι ασχο-
ληθήκαµε πρώτα: η ανθοπαραγωγή και η αλιεία, γιατί έκλεισαν
πλήρως τα καταστήµατα πώλησης των ανθέων και οι ανθαγορές. 

Εποµένως, αυτοί οι άνθρωποι ξαφνικά δεν είχαν καµµία πρό-
σβαση στην αγορά. Δεν είναι το ίδιο µε άλλους που έχουν πρό-
σβαση στην αγορά, οι οποίοι όµως, παραδείγµατος χάριν, έχουν
διαταραχή για άλλους λόγους τους οποίους θα συζητήσουµε.
Άρα, λοιπόν ο λόγος ήταν αυτός κι επίσης διότι συνέπεσε τη συγ-
κεκριµένη χρονική περίοδο ο συγκεκριµένος κλάδος να πραγµα-
τοποιεί το 70% του κύκλου εργασιών του. 

Το ίδιο συνέβη και µε την αλιεία. Η αλιεία, λόγω του κλεισίµα-
τος στην εστίαση, είχε µια πραγµατική κατάρρευση των πωλή-
σεων της.

Έρχοµαι στα δύο θέµατα, τα οποία κατεξοχήν απασχολούν
την Ηλεία. Για την φράουλα να σας πω ότι έχουµε διαπιστώσει
διαταραχή κι έχουµε κάνει σύσκεψη. Τελειώνω και συνδέω στην
απάντηση µου µε το επόµενο κοµµάτι το οποίο αφορά την αιγο-
προβατοτροφία. Τελειώσαµε την εργασία την οποία κάνουµε από
πλευράς ετοιµασίας του φακέλου της αιγοπροβατοτροφίας
αυτές τις µέρες και αµέσως την επόµενη εβδοµάδα θα ξεκινή-
σουµε να δουλεύουµε πάνω στα στοιχεία για τη φράουλα. 

Θα πω το εξής όµως και να το ξέρετε αυτό. Για ορισµένους
κλάδους έχει µεγάλη σηµασία να αφήνουµε να εξελίσσεται συ-
νολικά το χρονικό διάστηµα. Διότι µπορεί να υπάρχει διαταραχή
σε µια συγκεκριµένη περίοδο η οποία όµως αναπληρώνεται εν
συνέχεια γιατί µεταβάλλονται οι συνθήκες αγοράς. 

Εξαιτίας των περιοριστικών µέτρων που υπάρχουν, κύριε Πρό-
εδρε, τα περιοριστικά µέτρα αυτά δεν λειτουργούν ενιαία στην
αγορά. Έτσι, η φράουλα εµφάνισε σε µια χρονική στιγµή µια αυ-
ξηµένη διαταραχή και εποµένως εµφάνισε µειωµένες τιµές και
µειωµένες εξαγωγές, ενώ σε αυτή τη φάση εµφανίζει πράγµατι
αυξηµένες τιµές, έχει βελτιωθεί από πλευράς τιµής, αλλά σε µι-
κρότερο όγκο προϊόντος, γιατί έχει µειωθεί η παραγωγή για λό-
γους οι οποίοι έχουν να κάνουν µε τις συγκοµιστικές πρακτικές
που ακολουθήθηκαν το προηγούµενο διάστηµα. Υπάρχει λοιπόν,
διαταραχή στο προϊόν. Σας λέω ότι αµέσως την επόµενη εβδο-
µάδα θα ξεκινήσουµε να µελετούµε το εύρος και το ύψος αυτής
της διαταραχής. 

Μπορώ να είµαι αρκετά αναλυτικότερος, αλλά δεν έχω χρόνο.
Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τα ζητήµατα που θέσατε
τα οποία αφορούν τα ζητήµατα των κοινοτικών προγραµµάτων,
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ, για την τήρηση του χρόνου και για τον περιεκτικό
λόγο.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς τα προβλήµατα αφορούν όλο τον

κλάδο, αλλά θέλω να σας τεκµηριώσω πολύ σύντοµα γιατί έκανα
µια στοχευµένη ερώτηση που αφορά τον Νοµό Ηλείας.

Ξέρετε ότι µε βάση την τελευταία έρευνα της EUROSTAT, η
Ηλεία είναι η πρώτη περιφέρεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε
αγροτική εξειδίκευση και άρα, σε ακαθάριστη αξία προστιθέµενη
όσον αφορά το αγροτικό εισόδηµα. 
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Επίσης, η Ηλεία είναι µια περιοχή η οποία έχει υποστεί ζηµία
λόγω του ελαιολάδου και της χαµηλής τιµής την τελευταία διετία
πάνω από 80 εκατοµµύρια ευρώ. Και ξέρετε πολύ καλά ότι ένα
προϊόν όπως είναι το καρπούζι ξεκινάει πολύ καλά, αλλά χρει-
άζεται και από εσάς ενίσχυση και προβολή για να πάει ακόµα κα-
λύτερα στο εξωτερικό, µε διευκόλυνση της µεταφορικής
αλυσίδας για να αυξηθούν οι εξαγωγές. 

Σχετικά µε τα σχέδια βελτίωσης -που είναι και το θέµα της δευ-
τερολογίας και θα το κάνω λίγο πιο αναλυτικό- έχουν εγκριθεί
διακόσια πενήντα πέντε σχέδια, υπάρχουν ογδόντα οκτώ επιλα-
χούσες προτάσεις που πληρούν τα κριτήρια και θέλω να σας
υπενθυµίσω ότι επτά στις δέκα πρώτες προτάσεις στη δυτική Ελ-
λάδα ήταν από τον Νοµό Ηλείας και ότι η δυτική Ελλάδα είναι
όγδοη σε ποσοστό κάλυψης από τις δεκατρείς περιφέρειες και
ότι ο τελικός προϋπολογισµός είναι 1,69% παραπάνω από τον
αρχικό, ποσοστό που είναι µικρότερο και από τις πέντε περιφέ-
ρειες που είναι παρακάτω από τον τοµέα κάλυψης.

Άρα, τι λέµε; Ότι η δυτική Ελλάδα στα σχέδια βελτίωσης είναι
αδικηµένη και ότι η Ηλεία που φαίνεται από το αποτέλεσµα ότι
πρωτοπορεί, αξίζει να εγκριθεί περισσότερων σχεδίων βελτίωσης
ακριβώς γιατί είναι η πρώτη περιφέρεια σε αγροτική εξειδίκευση.

Κάτι ανάλογο έχουµε και µε τα προγράµµατα «LEADER» για
τη µεταποίηση του πρωτογενούς τοµέα που ξέρω ότι θέλετε να
ενισχύσετε, αλλά θα πρέπει αυτό να γίνει πράξη και χρειάζονται
σχεδόν 6 εκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσουν οι προτάσεις
αυτές να ενταχθούν και να ολοκληρωθούν.

Διάβασα µε προσοχή και τη δηµόσια τοποθέτησή σας για τους
όρους και τις προϋποθέσεις -αυτή που έγινε την Κυριακή-, µε τις
οποίες πρέπει να στηριχθούν οι πληττόµενοι κλάδοι του πρωτο-
γενούς τοµέα. Σε πάρα πολλά συµφωνώ. Δεν ξέρω αν υπάρχουν
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία και διορθώστε µε, αν κάνω λάθος.

Υπάρχει ο Κανονισµός 1305/2015 ο οποίος αυτήν τη στιγµή
είναι υπό τροποποίηση και θα δώσει τη δυνατότητα στη χώρα να
δώσει επιπλέον 48 εκατοµµύρια ευρώ -1% του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης- και αυτό αφορά πέντε χιλιάδες µεµονω-
µένους και πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις, ένα αποθεµατικό κρί-
σης 16 εκατοµµυρίων ευρώ, ταχύτερη καταβολή ενιαίας
ενίσχυσης προκαταβολής και βεβαίως, αυτό το οποίο διαφήµισε
και ο κ. Γεωργιάδης και ξέρω ότι µπήκε και από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και το Ταµείο Εγγυοδοσίας για τις µικρές
επιχειρήσεις και για τους αυτοαπασχολούµενους και τους µεµο-
νωµένους αγρότες, µε 2,25 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις συνολικά,
εσείς µεταφέρατε 80 εκατοµµύρια ευρώ εκεί. 

Δεν γνωρίζω, όµως, κύριε Υπουργέ, αν δούµε από την κατά-
ληξη του ΤΕΠΙΧ II -σε τριάντα χιλιάδες αιτήσεις από πόσες χιλιά-
δες δυνητικούς δικαιούχους, έκλεισε το πρόγραµµα σε τρεις
µέρες- πόσοι θα είναι πραγµατικά οι ωφελούµενοι και ειδικά, οι
µεµονωµένοι αγρότες οι οποίοι θα προσπαθήσουν µε το πρό-
βληµα των µη εξυπηρετούµενων δανείων -40% στον τοµέα των
µη εξυπηρετούµενων δανείων- θα µπορέσουν να έχουν πρό-
σβαση στον τραπεζικό δανεισµό.

Εδώ, λοιπόν, αυτό αφορά την Ηλεία και τα προϊόντα και τους
κτηνοτρόφους -που ξέρετε πολύ καλά ότι θα ήθελα να έχετε µια
συγκεκριµένη απάντηση για το τι ποσοστό αποζηµίωσης θα
αφορά τους κτηνοτρόφους-, τα κηπευτικά και άλλα προϊόντα.
Είναι όµως και ένα ζήτηµα προτεραιοτήτων του Υπουργείου πώς
θα ανακατανείµει και θα µεταφέρει τους πόρους του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης από τη µία, και αν έχει τη δυνατό-
τητα να έχει αύξηση των κονδυλίων και όχι µόνο εσωτερική
αναδιανοµή. Δηλαδή να φύγουν από τα σχέδια βελτίωσης, να
πάνε στο ειδικό αποθεµατικό, να φύγουν από το ειδικό αποθε-
µατικό και να πάνε στο Ταµείο Εγγυοδοσίας.

Αυτό που θυµίζει περισσότερο µια προσπάθεια δηµιουργικής
λογιστικής. Αν υπάρχουν δυνατότητες, θα ήθελα µια ξεκάθαρη
απάντηση και σχετικά µε το ποιες θα είναι οι προτεραιότητες και
το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι από την τηλεδιά-
σκεψη που έκανα µε τους παραγωγούς της φράουλας -πράγµατι
είναι µια εξαιρετικά δυναµική καλλιέργεια, την πιστεύουµε πολύ
και θέλουµε να την υποστηρίξουµε, είναι η πρώτη φορά που υπέ-
στη αυτή τη δυσκολία και είναι ξεκάθαρο ότι είναι συνδεδεµένη
µε τα περιοριστικά µέτρα λόγω του κορωνοϊού- εντυπωσιάστηκα
και από το επίπεδο και τον βαθµό της οργάνωσης και του επαγ-
γελµατισµού που επιδεικνύουν οι συγκεκριµένοι παραγωγοί. 

Είναι άνθρωποι που ξέρουν καλά τη δουλειά τους, ασχολούν-
ται και βρίσκονται στο πνεύµα και τη φιλοσοφία την οποία θέ-
λουµε να εκφράσει στην παρούσα φάση το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης σε σχέση µε τις καλλιέργειες: Εκµηχάνιση, τυποποί-
ηση, πιστοποίηση, υψηλή ποιότητα προϊόντος. Είναι σε αυτό το
κλίµα. Γι’ αυτό σας λέω ότι για τη φράουλα θα κάνουµε ό,τι είναι
δυνατόν να γίνει και ό,τι πρέπει να γίνει, προκειµένου να υποστη-
ριχθεί η καλλιέργειά της.

Το ίδιο κάνουµε και µε την αιγοπροβατοτροφία. Σας ξαναλέω
ότι τελειώσαµε τη δεύτερή µας σύσκεψη εχθές. Υπάρχει µια σύ-
σκεψη ακόµα που θα κάνουµε για να καταλήξουµε στον µηχανι-
σµό και νοµίζω ότι µέχρι την Παρασκευή θα ανακοινώσουµε το
ποσό µε το οποίο θα αποζηµιώσουµε την αιγοπροβατοτροφία και
τον µηχανισµό µε τον οποίο θα αποζηµιωθούν οι αιγοπροβατο-
τρόφοι που είναι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι, το παραγωγικό
µας, στην κτηνοτροφία που θέλουµε να το υποστηρίξουµε.

Σχετικά µε τα σχέδια βελτίωσης τώρα. Ξέρετε ότι έχουµε δι-
πλασιάσει τον προϋπολογισµό στα σχέδια βελτίωσης. Τον αρχικό
προϋπολογισµό που έχουµε παρουσιάσει τον διπλασιάσαµε. Επί-
σης, υπάρχει πράγµατι πάρα πολύ µεγάλη ζήτηση για τα λεγό-
µενα προγράµµατα «LEADER» και ο κύριος Πρόεδρος επίσης
ασχολείται πολύ µε τα ζητήµατα της πρωτογενούς παραγωγής.
Όλους πράγµατι µας ευαισθητοποιούν και µας κινητοποιούν
στην κατεύθυνση αυτή.

Για τα σχέδια βελτίωσης νοµίζω ότι τα περιθώρια αύξησης του
προϋπολογισµού είναι εξαιρετικά περιορισµένα. Οφείλω να σας
πω το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης -υπό µια έννοια σε αυτό
το σηµείο που βρισκόµαστε είναι «θύµα της επιτυχίας του»- έχει
τρέξει πάρα πολύ καλά, έχει πολύ µεγάλη απορροφητικότητα και
το γεγονός ότι έχει πάρα πολύ µεγάλη απορροφητικότητα δίνει
πολύ µικρά περιθώρια µετακινήσεων. Δεν υπάρχουν δηλαδή
ποσά ελεύθερα προκειµένου να τα µετακινήσουµε.

Επίσης, θέλουµε να αξιοποιήσουµε -και το λέω ξεκάθαρα- την
ευελιξία που νοµίζω ότι πρόκειται να παρασχεθεί στο επικείµενο
Συµβούλιο Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης το οποίο, κατά την
εκτίµησή µου, θα υιοθετήσει ένα εργαλείο µεταβίβασης και ενί-
σχυσης µε κεφάλαια κινήσεως των παραγωγών µας. Είναι αυτά
τα περίφηµα 5.000 ευρώ.

Μην δηµιουργηθεί εδώ παρανόηση, γιατί ακούω, επίσης, διά-
φορες ανοησίες οι οποίες κυκλοφορούν από κάποιες πτέρυγες
της Βουλής, ότι είναι 5.000 ευρώ ανά αγρότη. Αν κάνετε τον λο-
γαριασµό, είναι εξακόσιοι πενήντα και εξακόσιοι πενήντα χιλιά-
δες αυτοί που κάνουν την αίτηση ΟΣΔΕ, κι αυτό σηµαίνει ότι είναι
3,5 δισεκατοµµύρια, άµα το πας έτσι.

Εποµένως, αυτά δεν υπάρχουν. Είναι ξεκάθαρο ότι αφορούν
πληττόµενους κλάδους και πληττόµενους αγρότες. Αποτελεί µια
πρόσθετη ευελιξία, για να υπάρξει ένα µέτρο µέσα στο Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης για να ενισχύσουµε. 

Πρέπει, λοιπόν, αφ’ ενός να υπάρξουν χρήµατα προκειµένου να
ενισχύσουµε αυτό το µέτρο, αλλά κάνουµε µια προσπάθεια -και
σας το λέω από τώρα- ποσά τα οποία ενδεχοµένως µπορέσουµε
να εξοικονοµήσουµε, να δούµε σε ποιο ύψος θα µπορέσουµε να
τα µεταφέρουµε στο «LEADER» όπου πράγµατι υπάρχει πολύ αυ-
ξηµένη ζήτηση και να δούµε τι δυνατότητες έχουµε εκεί.

Δεν µπορώ να σας ανακοινώσω αριθµούς γιατί είναι µια
άσκηση που ακόµη την κάνουµε. Είναι ξεκάθαρο τι γίνεται µέσα
στα περιοριστικά πλαίσια του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, που ακριβώς λέω έχει πολύ υψηλή απορροφητικότητα, αλλά
θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα στην κατεύθυνση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Περνάµε τώρα στην επόµενη ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου
από το Κίνηµα Αλλαγής.

12986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι η τρίτη µε αριθµό 5078/21-3- 2020 ερώτηση του κύκλου
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των
αγροτών και των κτηνοτρόφων για την αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων της πανδηµίας του κορωνοϊού».

Θα απαντήσει ο κ. Βορίδης.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κίνηµα Αλλαγής εξαρχής µε µια υπεύθυνη

στάση, όχι µόνο σχετικά µε τα µέτρα για την προστασία της
υγείας, αλλά κυρίως για την επανεκκίνηση της οικονοµίας, έχει
πολιτευτεί µε προτάσεις και θέσεις που συµβάλλουν στο να δια-
µορφωθεί ένα αποτελεσµατικό σχέδιο για τη µικρότερη δυνατή
ύφεση και τις λιγότερες επιπτώσεις στην κοινωνία.

Για τον αγροτικό τοµέα εξαρχής καταθέσαµε συγκεκριµένες
προτάσεις και θεωρούµε ότι µπορούν να βρεθούν λύσεις και ότι
υπάρχουν οι οικονοµικές δυνατότητες, προκειµένου να διασφα-
λιστεί η αγροτική παραγωγή, όχι µόνο η διατροφική επάρκεια,
αλλά και η συνέχεια.

Με αυτήν την έννοια, θεωρούµε ότι χρειάζεται συγκεκριµένο
κλαδικό σχέδιο για τη στήριξη και της ελαιοκαλλιέργειας και της
αµπελουργίας και των βασικών προϊόντων που έχουν να κάνουν
µε τις θερµοκηπιακές καλλιέργειες και βέβαια, τις υπαίθριες.
Αναφερθήκατε προηγουµένως και σε συνέχεια της συζήτησης
που είχατε µε τον συνάδελφό, κ. Κατρίνη, για ορισµένους τοµείς
της οικονοµίας.

Βεβαίως και πρέπει να αξιοποιηθούν όλα τα διαθέσιµα εργα-
λεία που έχετε, είτε είναι πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης, είτε
είναι κανονισµός de minimis, είτε οτιδήποτε άλλο. 

Είναι γεγονός ότι και η Ευρωπαϊκή Ένωση πάει µε αργούς
ρυθµούς, παρ’ ότι έχει πάρει αποφάσεις για ευελιξία και διευκό-
λυνση. Δυστυχώς, η γραφειοκρατία καλά κρατεί. Είχαµε κριτική,
µάλιστα, από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, την κ. Λαγκάρντ,
προς τους ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αυτόν τον τοµέα.

Εµείς, λοιπόν, στηρίζουµε την πρόταση των αµπελουργών για
την απόσταξη κρίσης, για τον πράσινο τρυγητό, όχι µόνο γιατί
είναι πράσινος, αλλά γιατί ίσως χρειαστεί να αποτελέσει λύση.
Υποστηρίζουµε και απαιτούµε να ενεργοποιήσετε τις δεσµεύσεις
σας, που έχουν καθυστερήσει πάρα πολύ, για την αποζηµίωση
των ελαιοπαραγωγών. 

Αυτό που έχει µεγάλη σηµασία δεν είναι να πιάσουν απλά
λεφτά στα χέρια τους οι παραγωγοί για να επιβιώσουν αυτοί και
οι οικογένειές τους, αλλά για να διασφαλιστεί η συνέχεια της
καλλιέργειας. Η καλλιέργεια δεν είναι κάτι το οποίο πληρώνει ο
παραγωγός εκ των υστέρων. Χρειάζεται εκ των προτέρων χρή-
µατα να επενδύσει την καλλιεργητική περίοδο και βέβαια ευρύ-
τερα για τις επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα.

Άρα, λοιπόν, στην πρωτοµιλία µου θέλω να σας τονίσω την
ανάγκη να καταβληθούν οι αποζηµιώσεις για την ελαιοκαλλιέρ-
γεια και βεβαίως τις άλλες ζηµιές που έχουν υποστεί οι αγρότες.
Όµως, η ελαιοκαλλιέργεια είναι κρίσιµη, γιατί είναι τρία συνεχό-
µενα χρόνια, τουλάχιστον για την Κρήτη, που έχουν ζηµιά και σε
συνδυασµό τώρα µε τη ζηµιά στον τουρισµό, που οι περισσότε-
ροι έβρισκαν µία απασχόληση εκεί, θα είναι τα πράγµατα πάρα
πολύ δύσκολα. 

Επίσης, θέλω να σας επαναφέρω την πρόταση για την ταµει-
ακή διευκόλυνση. Τι είναι η ταµειακή διευκόλυνση; Ο ΟΠΕΚΕΠΕ
γνωρίζει πάρα πολύ καλά. Εάν ζητήσετε εισήγηση από τον πρό-
εδρο του ΟΠΕΚΕΠΕ, θα σας δώσει µε λεπτοµέρειες ένα σχέδιο,
το οποίο µπορεί να υλοποιηθεί µέσα σε έναν µήνα. 

Με βάση τα δικαιώµατα του κάθε παραγωγού από πέρυσι, το
ελληνικό δηµόσιο, το οποίο δια του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης είναι αρµόδιο και υπεύθυνο να συνάψει σύµβαση µε τρά-
πεζα, καταβάλλει µέσω ταµειακής διευκόλυνσης το 50%,
παραδείγµατος χάριν, της δικαιούµενης επιδότησης. Είναι εγ-
γύηση η ίδια η επιδότηση του παραγωγού. Τότε θα υπάρξει ένα
ποσοστό 1%, 2%, 3% που θα χρειαστεί να έχουµε αχρεωστήτως
καταβληθέντα. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα.

Θα πούµε, λοιπόν, ότι το πρώτο θέµα είναι η ρευστότητα και
στον παραγωγό. Ακόµα και απόσταξη κρίσης να γίνει, ξέρετε

πότε θα πάρουν λεφτά στα χέρια τους οι οινοποιοί; Το 2021.
Είναι σίγουρο αυτό.

Άρα, έχετε µία ευκαιρία µόνο µε το κόστος των τόκων από τον
Ιούνιο µέχρι τον Οκτώβριο, να δώσετε το 50% - 60% της επιδό-
τησης στους παραγωγούς. Το 70% τον Οκτώβρη είναι εκ των
υστέρων. Με συγχωρείτε, αλλά δεν θα εξυπηρετήσει. Δείτε το
σε συνεργασία µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Ή αν το έχετε δει, να µας ενη-
µερώσετε. 

Το δεύτερο θέµα είναι µία συγκεκριµένη πρόταση σε σχέση µε
την αξιοποίηση των 446 εκατοµµυρίων. Τα 446 εκατοµµύρια είναι
ένα σηµαντικό ποσό που θα πρέπει να αξιοποιηθεί από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο είναι «αποπαίδι» της Κυβέρ-
νησης. Εγώ βλέπω ότι πράγµατι σας έχουν περιθωριοποιήσει.
Δεν σας έχουν πολυβάλει στο «παιχνίδι».

Τα 446 εκατοµµύρια είναι η δικαίωση της χώρας από µία ανοη-
σία ενός στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχω κανένα πρόβληµα να
την αναφέρω και µε το όνοµά της. Αντιπρόεδρος στον ΟΠΕΚΕΠΕ
ήταν, είχε παρεισφρήσει µέσω της ΔΗΜΑΡ στην τότε κυβέρνηση
του 2013 και προκάλεσε αποφάσεις επιβολής προστίµων για τη
χώρα µας και απώλεια 8 εκατοµµυρίων στρεµµάτων σε σχέση µε
τους κτηνοτρόφους και έρχεται εκ των υστέρων να δικαιωθεί η
χώρα µας. Αυτή η δικαίωση πρέπει να πάει υπέρ των αγροτών
και θα σας καταθέσω συγκεκριµένη πρόταση στη δευτεροµιλία
µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα µείνω στα θέµατα της Κρήτης. 
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι πρέπει να αναγνωρίσω το δικό

σας ενδιαφέρον και τη µεθοδική και επίµονη εργασία την οποία
κάνετε για την ανάδειξη των θεµάτων της Κρήτης, αλλά ευρύ-
τερα και του πρωτογενούς τοµέα.

Πρέπει, όµως, να σας θυµίσω τι είχα πει για την Κρήτη, όταν
είχα έρθει κάτω. Είχα πει ότι θα γίνει µία επιτροπή η οποία θα µε-
λετήσει το ζήτηµα των αιτιών για τη ζηµία που επήλθε στην ελαι-
οπαραγωγή, είχα πει ότι θα δώσω δύο εκατοµµύρια για τη
δακοκτονία και είχα πει ότι θα αποζηµιώσω τις ζηµιές που είχαν
γίνει στις θερµοκηπιακές καλλιέργειες στη νότια περιοχή των Χα-
νίων, στην Κουντούρα. 

Από τα τρία έχω κάνει και τα τρία. Έδωσα δύο εκατοµµύρια
στη δακοκτονία, αποζηµιώθηκαν µε εύλογο και δίκαιο τρόπο ανα-
σφάλιστα θερµοκήπια στην Κουντούρα. Δεν ήταν πλήρης η απο-
ζηµίωση, γιατί δεν πρέπει να είναι πλήρης όταν κάποιος δεν είναι
ασφαλισµένος. 

Έχει γίνει και η επιτροπή. Στο µόνο στο οποίο υπάρχει ένα ζή-
τηµα είναι η καθυστέρηση στην παράδοση του πορίσµατος της
επιτροπής, που, όµως, οφείλεται στην ύπαρξη του κορωνοϊού και
στην αδυναµία να ολοκληρώσουν τις συνεδριάσεις τους. Νοµίζω,
όµως, ότι και αυτό επίκειται. Θα τελειώσουµε και θα έχουµε ει-
κόνα. Αυτά, για να πω τι έχω πει για την Κρήτη συγκεκριµένα.

Πάω τώρα στο το τι έχει δηµιουργηθεί, το οποίο αφορά στην
Κρήτη. Πράγµατι, έχουµε εντοπίσει µία διαταραχή, η οποία
αφορά κυρίως την καλλιέργεια της ντοµάτας και του αγγουριού.
Άλλα προϊόντα τα οποία βγαίνουν στην Κρήτη, όπως είναι οι πι-
περιές, έχουν πάει καλά. Μένει να εξετάσουµε λίγο περισσότερο
και να εµβαθύνουµε στο θέµα της µελιτζάνας. Θα δούµε τον
τρόπο µε τον οποίο θα ενισχύσουµε τις συγκεκριµένες δύο καλ-
λιέργειες. 

Μάλιστα, για να σας τα βάλω σε χρονική σειρά, τελειώνει η
παλιά καλλιέργεια, θα πιάσουµε τη φράουλα και εν συνεχεία θα
ασχοληθούµε µε τη συγκεκριµένη καλλιέργεια. 

Μένει ένα ακόµα ζήτηµα για την Κρήτη. Μάλλον, δεν είναι µόνο
για την Κρήτη. Είναι πανελλαδικό, αλλά αφορά και την Κρήτη,
γιατί έχει σηµαντικό κοµµάτι και αυτό είναι η ενίσχυση των πα-
ραγωγών που εµπορεύονται στις λαϊκές αγορές ή ενισχύθηκαν
σε ένα πρώτο επίπεδο ήδη, αλλά µε µηχανισµό του Υπουργείου
Ανάπτυξης. Θα δούµε εάν χρειάζεται περαιτέρω ενίσχυση από
τον µηχανισµό πλέον του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.

Αυτό είναι κάτι που εξετάζουµε -το διευκρινίζω- για τους πα-
ραγωγούς λαϊκών αγορών. Έχουν και εδώ δύο κατηγορίες δια-
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φορετικής επίπτωσης στο εσωτερικό τους, γιατί υπάρχουν αυτοί
που απαγορεύτηκε η µετακίνησή τους -εκεί έχουµε ξεκάθαρη
επίπτωση- αλλά υπάρχουν και αυτοί που ούτως ή άλλως είχαν
επίπτωση λόγω του µειωµένου κύκλου εργασιών των λαϊκών αγο-
ρών λόγω των περιοριστικών µέτρων. 

Αυτά ως προς τις άµεσες παρεµβάσεις. Ως προς τα ζητήµατα
της ρευστότητας στα οποία αναφερθήκατε, θα µιλήσω στη δευ-
τερολογία µου, για να τηρήσω τους χρόνους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
ευχαριστώ ιδιαίτερα για την τήρηση του χρόνου. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στη ρευστότητα θα επικεντρωθώ, µιας και εί-

πατε ότι θα απαντήσετε στη δευτεροµιλία σας. 
Εδώ δεν µιλάµε για τζάµπα λεφτά. Μιλάµε είτε για δικαιού-

µενα, είτε για διαθέσιµα. Πρέπει να ενεργοποιηθούν. 
Το πρώτο που σας ζητάµε είναι να καταβάλετε αποζηµιώσεις.

Στην ελαιοκαλλιέργεια είστε πίσω. Αφήστε που ήταν από την
προηγούµενη κυβέρνηση, όπως σας είπα. Εσείς τουλάχιστον δε-
σµευτήκατε ότι θα δώσετε αποζηµιώσεις. Να το δούµε. 

Ακόµα δεν έχει πάει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή η έκθεση. Είναι
δυνατόν τόσο καιρό; Έχουµε επιστηµονικό δυναµικό που µπορεί
µέσα σε µία εβδοµάδα να φτιάξει την έκθεση και δυστυχώς έχετε
τρεις µήνες. Εγκαλέστε τους εάν δεν έχουν κάνει σωστά τη δου-
λειά τους ή θα εγκαλέσουµε εµείς εσάς, εάν εσείς έχετε καθυ-
στερήσει. 

Δεύτερο ζήτηµα: Η αξιοποίηση των κανονισµών που διαθέτουν
ρευστότητα, όπως είναι το θέµα της απόσταξης κρίσης, µόνο
που έχει µία χρονοκαθυστέρηση αυτό, όπως σας εξήγησα, για
να φτάσει χρήµα στον παραγωγό. Διασφαλίζεται βεβαίως ότι δεν
θα υπάρχει συµφόρηση στην αγορά. Αποσυµφορείται η αγορά
µε την απόσταξη κρίσης. Διασφαλίζεται για την Ελλάδα το απα-
ραίτητο προϊόν, που έχει να κάνει και µε τα απολυµαντικά της αλ-
κοόλης και έχουµε µια καλύτερη διαχείριση. 

Το τρίτο θέµα είναι οι επιδοτήσεις. Οι επιδοτήσεις είναι δι-
καιούµενα των παραγωγών. Με βάση, λοιπόν, αυτά που δικαιούν-
ται, πληρώστε µόνο τους τόκους και δώστε αυτά τα χρήµατα
τώρα, τον Ιούνιο. Μπορείτε. Εµείς σας είχαµε πει πριν ένα µήνα
ότι µπορείτε τον Μάιο. Τώρα µπορείτε να τα δώσετε σε δεκα-
πέντε µέρες. Είναι απλή η διαδικασία. Δεν χρειάζεται καν αίτηση.
Όταν θα εισπράξει τα λεφτά, υπογράφει τη δέσµευσή του. Όταν
και αν θέλει να εισπράξει τα λεφτά -δεν είναι υποχρεωτική- θα
υπογράψει τη δέσµευσή του ο κάθε ένας που θα την πάρει.
Δώστε τα τώρα τον Ιούνιο. Είναι προς όφελος της αγροτικής πα-
ραγωγής, προς όφελος της αντιµετώπισης της ύφεσης, προς
όφελος της συνέχισης της καλλιέργειας. 

Το πιο σηµαντικό: Λέµε και ξαναλέµε για δανειοδότηση, να πά-
ρουν δάνεια οι αγρότες, οι παραγωγοί. Για τα επενδυτικά σχέδια
είναι ακόµα πιο αναγκαία τα δάνεια. Χρειάζεται εγγυοδοσία. Η
εγγυοδοσία µέσα στο Ταµείο Εγγυοδοσίας, γενικώς και αορί-
στως, χάνεται. «Τους φάγανε λάχανο» τους αγρότες και τους
επενδυτές στον πρωτογενή τοµέα. Βάλε «χ», όπως το έχουν
κάνει.

Θα πρέπει να υπάρξει χωριστός λογαριασµός. Δεν θέλω να πω
τώρα για χωριστό Ταµείο Εγγυοδοσίας για τις επενδύσεις στον
αγροτικό τοµέα. Και αυτό θα µπορούσε να γίνει. Επειδή, όµως,
η Κυβέρνηση συνολικά θεωρεί «αποπαίδι» την αγροτική παρα-
γωγή και το Υπουργείο και δεν σας προσέχει όσο πρέπει -έχω
στοιχεία να το καταθέσω αυτό- θα πρέπει να επανεξετάσει την
πολιτική της για τους αγρότες και τον αγροτικό τοµέα.

Έτσι, λοιπόν, ζητάµε τα 446 εκατοµµύρια που έρχονται από
την Ευρώπη ως επιστροφή καταλογισµών που µας κρατήθηκαν,
να πάνε αποκλειστικά σε λογαριασµό εγγυοδοσίας για τις επεν-
δύσεις στον αγροτικό τοµέα, προκειµένου πραγµατικά να δια-
σφαλιστεί η ρευστότητα στην αγορά τού πρωτογενή τοµέα, να
µπορέσουν να γίνουν οι επενδύσεις και τα σχέδια τα οποία προ-
ωθούνται, είτε είναι σχέδια βελτίωσης, είτε είναι άλλα προγράµ-
µατα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, είτε είναι ιδιωτικές
επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα που δεν µπαίνουν σε προγράµ-
µατα. Υπάρχουν και αυτοί οι επενδυτές. Ας τους δώσουµε το ερ-

γαλείο της εγγυοδοσίας, τώρα που είναι διαθέσιµα τα 446 εκα-
τοµµύρια.

Βεβαίως, να δείτε και το θέµα της ανάκτησης των στρεµµάτων,
γιατί δεν δικαιωθήκαµε στα δικαστήρια µόνο ως προς τα χρή-
µατα που θα πάρουµε. Δικαιωθήκαµε και ως προς αυτό που κά-
ναµε το 2009 - 2010 µε τα στρέµµατα. Τα είκοσι δύο εκατοµ-
µύρια, αν θυµάµαι καλά, στρέµµατα είναι πλέον στη διάθεσή µας
συνολικά, γιατί µας τα είχαν κατεβάσει στα δεκατέσσερα, µε λαν-
θασµένη ερµηνεία που κάνανε. Δικαιώθηκε και η ερµηνεία. 

Εποµένως, θα πρέπει να δείτε και στο επίπεδο αυτό πώς αξιο-
ποιούµε αυτήν την απόφαση που εκ των υστέρων µάς δικαιώνει
και καταδικάζει βέβαια και στο εσωτερικό αυτούς τους ανθρώ-
πους οι οποίοι λειτούργησαν εις βάρος της εθνικής οικονοµίας,
εις βάρος του Έλληνα αγρότη κι έχουν µούτρα και µιλούν και σή-
µερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, εγώ τις εγκλίσεις τις ακούω.
Βέβαια, προτού τις κάνω µε τη σειρά µου προς την επιτροπή,
εγώ θέλω να είµαι δίκαιος σε όποιον εγκαλώ και δεν µπορώ να
εγκαλέσω ανθρώπους ότι δεν παρέδωσαν µε την ταχύτητα,
πράγµατι, που θα περιµέναµε να παραδώσουν ένα πόρισµα, την
ώρα που είναι σαφές ότι κατελήφθησαν από τους περιορισµούς
του κορωνοϊού και που έχουν και µετακινήσεις, γιατί όπως ξέρετε
η επιτροπή έχει κι έναν χαρακτήρα διαπεριφερειακό. Εν πάση πε-
ριπτώσει, νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση θα κλείσει γρήγορα κι επο-
µένως θα έχουµε µία εικόνα, προκειµένου να το προχωρήσουµε.

Όσον αφορά την απόσταξη κρίσης για του οινοπαραγωγούς
µας, είναι αλήθεια ότι το κρασί ήδη έχει πληγεί κι έχει πληγεί ση-
µαντικά. Έχει µία πολύ σηµαντική διαταραχή και µείωση. Πρέπει
να αξιοποιήσουµε τις συγκεκριµένες δυνατότητες του κανονι-
σµού. Έχουµε κάνει συζήτηση. Είµαστε σε διαδικασία αξιοποι-
ήσεώς του. 

Όµως, θέλω να πω κάτι σ’ αυτό, για να είµαστε όλοι συνεννοη-
µένοι. Τα ποσά τα οποία προβλέπει τώρα, έτσι όπως είναι δια-
µορφωµένος ο κανονισµός, είναι περιορισµένα. Εποµένως,
χρειάζεται -κι αυτό είναι µία συζήτηση η οποία ήδη γίνεται σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης- ένας προσωρινός κανονισµός για να
αντιµετωπίσουµε και για το θέµα της οινοπαραγωγής αυτήν την
κατάσταση, προκειµένου να στηρίξουµε την οινοπαραγωγή µας.

Οι επιπτώσεις στην οινοπαραγωγή είναι επίσης διαφορετικού
χαρακτήρα. Υψηλής ποιότητας κόκκινα κρασιά µπορούν να κρα-
τηθούν χωρίς επίπτωση, δεν χάνουν την αξία τους. Υψηλής ποι-
ότητας λευκά κρασιά δεν µπορούν να κρατηθούν, διότι χάνουν
την αξία τους. Εποµένως, εδώ υπάρχει ήδη ένα ζήτηµα το οποίο
πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Λιγότερο καλής ποιότητας κρασί µπορεί να µπει στη διαδικα-
σία της απόσταξης κρίσης, να ενισχυθούν µε ποσά και να πάρουν
φυσικά και την αξία του οινοπνεύµατος. Αυτό κυρίως θα µας επι-
τρέψει να διαµορφώσουµε τη συνθήκη στην αναπαραγωγή έτσι,
ώστε να µην υπάρχει πρόβληµα στον τρύγο και να µην µεταφερ-
θεί το πρόβληµα από την οινοπαραγωγή στους αµπελοκαλλιερ-
γητές. Άρα, λοιπόν, εδώ είναι ξεκάθαρο ότι αυτά πρόκειται να
γίνουν και θα τα κάνουµε και είµαστε σε διαδικασία για να προ-
χωρήσουµε αυτήν την κατάσταση.

Θέλω να σας συγχαρώ µε µία έννοια, γιατί υπήρξατε εξαιρε-
τικά προσεκτικός και δεν παρασυρθήκατε στις ανοησίες τις
οποίες ακούω από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα της επι-
στροφής των χρηµάτων. Εγώ ήθελα να ήξερα: Σ’ αυτό το κόµµα
κανένας άνθρωπος -έχουν κάνει Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης-
δεν υπάρχει να τους ενηµερώσει για το τι είναι αυτά τα ποσά τα
οποία πράγµατι κερδίσαµε µε µεθοδική και σκληρή εργασία;
Πρέπει να ξανασυγχαρώ τους ανθρώπους του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους για την εργασία που έκαναν την επιστηµονική,
την τεκµηριωµένη, η οποία πράγµατι οδηγεί στην επιστροφή
προστίµων. 

Δεν είναι χρήµατα τα οποία είχαν δοθεί από τους παραγωγούς
αυτά. Είναι πρόστιµα που πλήρωσε το Υπουργείο Οικονοµικών.
Το Υπουργείο Οικονοµικών από τον προϋπολογισµό κατέβαλε

12988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτά τα ποσά και τώρα τα ποσά αυτά προφανώς επιστρέφουν
σε αυτόν που τα κατέβαλε, δηλαδή στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Δεν ήταν καν ποσά του προϋπολογισµού του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης.

Άλλο θέµα θέτετε εσείς. Εσείς θέτετε ότι εξαιτίας τού ότι προ-
κύπτει από την ορθή πλέον ερµηνεία για τον τρόπο υπολογισµού
των βοσκοτόπων, είναι ποσά που -πολιτικά το λέτε- πρέπει να
αξιοποιηθούν, προκειµένου να στηριχθεί ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτό είναι µία συζήτηση δια-
φορετικού χαρακτήρα. 

Όµως, ακούω πράγµατα τα οποία είναι αδιανόητα. Ακούω ότι
πρέπει να δοθούν - αυτά τους λένε- στους κτηνοτρόφους τα
ποσά αυτά. Θα ετοιµάσουµε να δώσουµε στους κτηνοτρόφους
µισό δισεκατοµµύριο, λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά, λοιπόν, τα µη σοβαρά
πράγµατα, το πώς πράγµατι αυτήν την επιτυχία, η οποία ενισχύει
τον προϋπολογισµό σε µια δύσκολη στιγµή, θα την χρησιµοποι-
ήσουµε, αποτελεί ένα ζήτηµα το οποίο θα συζητήσουµε ενδοκυ-
βερνητικά.

Θα αναφερθώ στα υπόλοιπα θέµατα και θα ολοκληρώσω. Επέ-
κτεινα τον χρόνο µου. Δυστυχώς µε παρέσυρε ο κ. Κεγκέρογλου
στο θέµα του χρόνου. Πολύ γρήγορα, για το θέµα της ενίσχυσης
της ρευστότητας, κύριε Κεγκέρογλου, είµαστε ήδη σε συζήτηση
µε τις τράπεζες για να δούµε τι δυνατότητες δίνονται. 

Πρέπει, όµως, να σας πω και κάτι άλλο. Κατά τη γνώµη µου
δεν έχει κλείσει -διαισθητικά το λέω, µπορεί και να µη δικαιωθώ
σε αυτό- η συζήτηση για το θέµα του χρόνου καταβολής των ενι-
σχύσεων, ούτως ή άλλως, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ξέρω
ότι πάρα πολλά κράτη, σχεδόν όλα, ζητούν την επίσπευση της
πληρωµής. 

Εποµένως, εδώ είµαστε σε µια ανοιχτή συζήτηση. Θα δούµε
και τις δυνατότητες. Γιατί το λέω αυτό, κύριε Κεγκέρογλου; Διότι
το να φέρουµε µπροστά τη χρηµατοδότηση δεν είναι χωρίς κό-
στος. Έχει κόστος τόκων. Αν είναι, λοιπόν, να περιµένω λίγο για
να πάρω µια απόφαση, η οποία θα είναι ευνοϊκή για να γλιτώσω
τους τόκους, θα περιµένω λιγάκι. Το λέω για να είµαστε ξεκάθα-
ροι σ’ αυτό.

Επειδή υπάρχει τέτοια συζήτηση στο εσωτερικό της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, σας ξαναλέω ότι το παρακολουθούµε στενά, δου-
λεύουµε και µε τις τράπεζες, θα δούµε τι είναι εκείνο το οποίο
µπορεί να γίνει από αυτή την πλευρά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι στις 8
Μαΐου 2020 ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/2003 -είναι
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, όπως ισχύει- ποινική δικογρα-
φία κατά του τέως Υπουργού Εθνικής Άµυνας Ευάγγελου Απο-
στολάκη και του τέως Αναπληρωτή Υπουργού Εθνικής Άµυνας
Παναγιώτη Ρήγα.

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
686/11-5-2020 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Τρύφωνα Αλεξιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Ορισµός Γενικού Διευθυντή Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγ-
κλήµατος».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αλεξιάδη θα απαντήσει ο παρι-
στάµενος Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βεσυρόπου-
λος.

Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχα καταθέσει την ερώτηση στα τέλη Ιανουα-

ρίου -στις 21 Ιανουαρίου- και θεώρησα ότι το διάστηµα που πα-
ρήλθε από τότε και λόγω των γενικότερων εξελίξεων, αλλά και
λόγω των προσωπικών µου περιπετειών, δεν καθιστούσε ανα-
γκαία τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης. Κοιτώντας, όµως,
ξανά τις εκκρεµότητες, είδα ότι το όλο θέµα παραµένει ως πρό-
βληµα. Και ποιο είναι αυτό το θέµα µε δύο λόγια; 

Τον Ιούλιο του 2019, έτοιµοι από καιρό να καταλάβετε την
εξουσία και µε πρόγραµµα αντιµετώπισης των θεµάτων, εξαγγεί-
λατε ότι θα δηµιουργήσετε το Επιτελικό Κράτος, το οποίο δεν
θα είχε σε θέσεις ευθύνης πολιτικά στελέχη -όπως, παραδείγµα-

τος χάριν, στη θέση του ειδικού γραµµατέα του ΣΔΟΕ, ή σε άλ-
λους τοµείς- αλλά θα τα αντικαθιστούσατε µε άλλα στελέχη από
τον δηµόσιο τοµέα, µε γενικούς διευθυντές. Μέχρι σήµερα, λοι-
πόν, αυτό το ζήτηµα δεν έχει ολοκληρωθεί. Διαπίστωσα ότι παρά
τις εξαγγελίες από τον Ιούλιο του 2019, δεν έχει οριστεί γενικός
διευθυντής στο ΣΔΟΕ και δεν έχουν ξεκινήσει και οι διαδικασίες
-απ’ ό,τι έχω δει, αν είναι κάτι διαφορετικό, να ενηµερωθούµε-
για τον ορισµό του γενικού διευθυντή. 

Επανακατέθεσα, λοιπόν, την ερώτηση και προκάλεσα τη συ-
ζήτηση αυτή, γιατί για εµάς, κύριε Υπουργέ, το θέµα του γενικού
διευθυντή του ΣΔΟΕ είναι πολύ σηµαντικό. Και είναι πολύ σηµαν-
τικό, κύριε Υπουργέ, γιατί το συγκεκριµένο Σώµα, που είναι η
αιχµή του δόρατος των φορολογικών µηχανισµών και των άλλων
ελεγκτικών διαδικασιών έχει σοβαρό αντικείµενο και χρειάζεται
να ενισχυθεί. 

Η απουσία, λοιπόν, είτε ειδικού γραµµατέα ειδικά για τα θέ-
µατα του ΣΔΟΕ, είτε γενικού διευθυντή, δηµιουργεί προβλήµατα.
Και η αγωνία µας είναι πώς θα προχωρήσει αυτή η διαδικασία
και θα γίνει πιο αποτελεσµατική η εργασία του ΣΔΟΕ.

Κατά τα άλλα, επειδή στην πολλή ώρα που είµαι εδώ, άκουσα
πολλές συζητήσεις, καλό είναι κάποια στιγµή, µε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, να γίνει µία συζήτηση για τα θέµατα οικονοµι-
κής πολιτικής και τα υπόλοιπα και µέσα σε αυτά να ακούσουµε
και τον προγραµµατισµό σας για τα ζητήµατα του λαθρεµπορίου
και της φοροδιαφυγής, στα οποία έχει συναρµοδιότητα και το
ΣΔΟΕ, για να δούµε και τον γενικό σας σχεδιασµό, γιατί µέχρι
στιγµής δεν τον έχουµε δει.

Τελειώνω µε µία φράση: Η οικονοµική και κοινωνική κρίση, που
έρχεται µπροστά µας -διότι η υγειονοµική κρίση µε τον έναν ή
τον άλλο τρόπο τελειώνει- απαιτεί τα έσοδα του δηµοσίου να ενι-
σχυθούν. Και πρέπει να ενισχυθούν όχι από τα συνήθη υποζύγια,
αλλά, όπως λέει το Σύνταγµα, από τους «έχοντες και κατέχον-
τες».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αλεξιάδη, και για την τήρηση του χρόνου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση είχε και έχει σαφή πρόθεση

να ενισχύσει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Όσοι διέδιδαν ότι
θα καταργούσαµε το ΣΔΟΕ, διαψεύστηκαν. Αντίθετα, προχω-
ρούµε στην ενίσχυση και αποκοµµατικοποίηση του ΣΔΟΕ µε την
κατάργηση της θέσης του µετακλητού προϊσταµένου γενικού ή
ειδικού γραµµατέα, προκειµένου να αποκτήσει το ΣΔΟΕ πλήρη
και απόλυτη ανεξαρτησία, απαλλαγµένο από κάθε είδους πολι-
τική ή κοµµατική παρέµβαση.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι µε τις διατάξεις του άρθρου
45 του ν.4674/2020, που δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ µόλις στις 11
Μαρτίου 2020, τροποποιήθηκαν οι διατάξεις του Υπαλληλικού
Κώδικα που αφορούν στην επιλογή προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων. 

Συνεπώς, σύντοµα θα εκδοθεί προκήρυξη για την πλήρωση
της θέσης του προϊσταµένου της γενικής διεύθυνσης του Σώµα-
τος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος της Γενικής Γραµµατείας
Φορολογικής Πολιτικής και Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών.

Η όποια καθυστέρηση οφείλεται, εν µέρει, στις εξαιρετικές
συνθήκες που προκλήθηκαν από την εµφάνιση και διάδοση του
κορωνοϊού COVID-19, κυρίως όµως οφείλεται στα νέα δεδοµένα
που προέκυψαν µε την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου µετά την
τροποποίηση των διατάξεων του Υπαλληλικού Κώδικα. Πρόκειται
για µία µεγάλη τοµή που διασφαλίζει την απόλυτη και πλήρη ανε-
ξαρτησία του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος. 

Από εκεί και πέρα, θα πρέπει να σας θυµίσω ότι κατά τη διάρ-
κεια της θητείας της δικής σας κυβέρνησης στις 4 Δεκεµβρίου
του 2017, µε απόφαση του τότε Υπουργού Οικονοµικών τοποθε-
τήθηκαν οι προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων της πρώην ει-
δικής γραµµατείας του ΣΔΟΕ.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη σχετική απόφαση, µε την οποία
ουσιαστικά τοποθετήθηκαν προϊστάµενοι στο ΣΔΟΕ µε µονο-
µερή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
απόφαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοιου είδους πρακτικές δεν συνάδουν µε τη διασφάλιση της
ανεξαρτησίας του ΣΔΟΕ.

Επιπλέον, η προκήρυξη για την πλήρωση των θέσεων ευθύνης
επιπέδου Διεύθυνσης και Υποδιεύθυνσης του Υπουργείου Οικο-
νοµικών εκδόθηκε µε µεγάλη καθυστέρηση στις 15 Ιουνίου του
2018.

Καταθέτω για τα Πρακτικά και τη συγκεκριµένη προκήρυξη.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος

Βεσυρόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
προκήρυξη, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Και δεν ήταν η µόνη καθυστέρηση. 
Από εκεί και πέρα, µεσολάβησε σχεδόν ένας ολόκληρος χρό-

νος για να αναρτηθούν οι οριστικοί πίνακες από το συµβούλιο
επιλογής προϊσταµένων και στην πραγµατικότητα σας πήρε τεσ-
σεράµισι χρόνια για να προχωρήσετε τη σχετική διαδικασία. Και
έρχεστε σήµερα και εγκαλείτε την Κυβέρνησή µας, η οποία µέσα
σε δέκα µόλις µήνες προχώρησε σε µεταρρυθµίσεις του Δηµο-
σιοϋπαλληλικού Κώδικα και ταυτόχρονα ολοκληρώνει και τη δια-
δικασία που εσείς δεν µπορέσατε ποτέ να ολοκληρώσετε, αν και
είχατε άπλετο χρόνο στη διάθεσή σας.

Και το «εσείς» δεν αποτελεί προσωπική αιχµή, κύριε Αλεξιάδη.
Εσείς, άλλωστε, δεν ήσασταν στην κυβέρνηση από τον Νοέµβριο
του 2016. Είχατε αντικατασταθεί. Η ευθύνη ανήκει εξ ολοκλήρου
στη διακυβέρνηση της προηγούµενης περιόδου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου.
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ευχάριστη είδηση της ηµέρας και το νέο της

ηµέρας είναι ότι θα παρουσιάσετε ένα σχέδιο ενίσχυσης των φο-
ροελεγκτικών µηχανισµών και του ΣΔΟΕ. Εµείς θα είµαστε εδώ
να σας παρακολουθούµε κοινοβουλευτικά, να στηρίξουµε ό,τι
θετικό, όπως κάνουµε και σε πολλά άλλα ζητήµατα. Να είστε,
όµως, σίγουροι, ότι ο µήνας του µέλιτος έχει περάσει εδώ και
πολύ καιρό για την Κυβέρνηση. Τελείωσε πλέον και η ιστορία του
κορωνοϊού και πρέπει να αποδείξετε ότι έχετε σχέδιο. Και ειδικά
στο θέµα του Υπουργείου Οικονοµικών πρέπει να αποδείξετε ότι
υπάρχει σχεδιασµός για τα ζητήµατα λαθρεµπορίου και φορο-
διαφυγής. Το ξανατονίζω αυτό.

Εγώ, όµως, εκλαµβάνω τη δική σας δήλωση σήµερα ως µία
υπόσχεση, την οποία θα παρακολουθούµε το επόµενο χρονικό
διάστηµα.

Σε σχέση µε τη διάψευση της δήλωσής µου περί κατάργησης
του ΣΔΟΕ και επειδή έχουµε αντιδικήσει κι άλλη φορά δηµόσια
για αυτό το θέµα, δεν χρειάζεται να στεναχωριόµαστε. Γνωριζό-
µαστε, άλλωστε, πολλά χρόνια. Δεν χρειάζεται να στεναχωριό-
µαστε, διότι είτε έχετε εσείς είτε εγώ την άλφα ή τη βήτα άποψη,
υπάρχει το προεδρικό διάταγµα, δηµοσιευµένο στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, µε την υπογραφή του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και πολλών
άλλων. Είναι το π.δ.84, άρθρο 1, παράγραφος 2 που ορίζει µέσα,
µεταξύ άλλων, ότι «Η ειδική γραµµατεία του Σώµατος Δίωξης Οι-
κονοµικού Εγκλήµατος, καθώς και οι αντίστοιχες θέσεις γενικού
τοµεακού και ειδικού τοµεακού γραµµατέα, καταργούνται.». 

Αυτό βιαστήκατε να κάνετε, ενώ έχετε ικανά στελέχη στον
χώρο του Υπουργείου Οικονοµικών -από τον δικό σας πολιτικό
χώρο, δεν χρειάζεται να είναι από άλλο πολιτικό χώρο- και θα
µπορούσατε να διατηρήσετε αυτή τη θέση, να κάνει δουλειά το
ΣΔΟΕ, να το συντονίσετε καλύτερα, να έχει αποτέλεσµα και να
προχωράει.

Επειδή αναφερθήκατε και στο θέµα της ανεξαρτησίας του
ΣΔΟΕ και υπήρξαν υπονοούµενα για κοµµατικές ή πολιτικές πα-
ρεµβάσεις, θέλω να πω τα εξής: Ευτυχώς σε αυτή τη χώρα υπάρ-
χει πολιτικό παρελθόν, όχι προσωπικά για εσάς ή για τον

Αλεξιάδη, αλλά για τους πολιτικούς φορείς στους οποίους είµα-
στε.

Θυµάται και ξέρει ο κόσµος και ειδικά οι εργαζόµενοι στο
Υπουργείο Οικονοµικών ποιες ήταν οι κοµµατικές και πολιτικές
παρεµβάσεις επί κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας, που είχαν
φτάσει να γίνουν πρωτοσέλιδα και να φτάνουν  ακόµα και σε πα-
ραιτήσεις ή  σε αποποµπή πολιτικών προσώπων, και το τι έκανε
ο ΣΥΡΙΖΑ.

Επί της δικής µου κυβερνητικής θητείας -δεν αποποιούµαι την
ευθύνη ως στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ σε άλλες περιόδους- δεν
υπήρχε ούτε ένα δηµοσίευµα για κοµµατική παρέµβαση ή για ευ-
νοϊκή µεταχείριση είτε επιχειρηµατία είτε οποιουδήποτε υπαλλή-
λου, ακριβώς γιατί ήταν πάντα στην αντίληψή µου ότι πρέπει οι
φορολογικοί µηχανισµοί και γενικά η δηµόσια διοίκηση να λει-
τουργεί χωρίς κοµµατικές ή πολιτικές παρεµβάσεις.

Αναµένω τις πράξεις σας για να δω αν θα ακολουθήσετε την
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας πριν το 2014 ή αν θα κάνετε κάτι
διαφορετικό τώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, επειδή έχετε εµπειρία και επειδή γνωρίζετε ότι
αυτά τα οποία λέω είναι τεκµηριωµένα, θα περίµενα να είστε πιο
προσεκτικός.

Βγάλατε µια προκήρυξη για τις θέσεις ευθύνης επιπέδου δι-
εύθυνσης και υποδιεύθυνσης του Υπουργείου Οικονοµικών τον
Ιούνιο του 2018 και αναρτήσατε τους πίνακες έναν χρόνο µετά. 

Εµείς, αντίθετα, προωθήσαµε αλλαγές που εγγυώνται την
αξιοκρατία και συνεχίσαµε τη διαδικασία. Τοποθετήθηκε ήδη ο
πρώτος εξ αυτών και, µάλιστα, βάσει προκήρυξης που η δική σας
κυβέρνηση είχε εκδώσει, αλλά  αδικαιολόγητα ουδέποτε ολοκλή-
ρωσε. Θα ακολουθήσουν και άλλες τοποθετήσεις. Όπως σας
είπα, άµεσα θα γίνει η προκήρυξη θέσης γενικού διευθυντή.

Από εκεί και πέρα, όλοι γνωρίζουν ότι η προηγούµενη κυβέρ-
νηση ήταν αυτή που αποδυνάµωσε και υποβάθµισε το ΣΔΟΕ. 

Θέλετε να σας υπενθυµίσω τι ακριβώς ψήφισε η δική σας κυ-
βέρνηση µε τον ν.4336/2015 και συγκεκριµένα µε το άρθρο 2 πα-
ράγραφος Δ’ υποπαράγραφος Δ7; 

Πρώτον, από 30-10-2015 όλες τις αρµοδιότητες και τα καθή-
κοντα που άπτονται φορολογικών και τελωνειακών υποθέσεων
τα µεταφέρατε από την ειδική γραµµατεία του ΣΔΟΕ στη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. 

Δεύτερον, στο πρώτο εδάφιο της συγκεκριµένης διάταξης
αναφέρεται επί λέξει ότι «στις υφιστάµενες οργανικές θέσεις Γε-
νικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων µεταφέρονται πεντακόσιες
οργανικές θέσεις της ειδικής γραµµατείας ΣΔΟΕ, οι οποίες θα
καλυφθούν από το προσωπικό που υπηρετεί στην ειδική γραµ-
µατεία ΣΔΟΕ».

Τρίτον, στο δεύτερο εδάφιο ψηφίσατε διάταξη, η οποία ανα-
φέρει ότι «µε διαπιστωτικές πράξεις του Υπουργού Οικονοµικών,
που θα εκδοθούν µέχρι 20-9-2015, µεταφέρονται από την ειδική
γραµµατεία του ΣΔΟΕ η υλικοτεχνική υποδοµή, καθώς και τα φυ-
σικά και µαγνητικά αρχεία των υποθέσεων που εκκρεµούν στα
δικαστήρια και των υποθέσεων που θα µεταφερθούν στη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων και αφορούν αρµοδιότητες φο-
ρολογικών και τελωνειακών θεµάτων και απαραίτητες πιστώσεις
που αναλογούν για την κάλυψη των µεταβιβαζόµενων στη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων αρµοδιοτήτων της περίπτωσης
α’ της παρούσας υποπαραγράφου».

Δηλαδή, όχι µόνο αποδυναµώσατε το ΣΔΟΕ, αλλά επιπλέον
υπονοµεύσατε τη λειτουργία και την ανεξαρτησία του.

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι ο τότε Ειδικός Γραµµατέας του
ΣΔΟΕ, ο κ.  Δάνης, είχε στείλει επιστολή στον τότε Υπουργό Οι-
κονοµικών κ. Τσακαλώτο, µε την οποία τον προειδοποιούσε ότι
µε τις διατάξεις αυτές, που αποδυνάµωσαν το ΣΔΟΕ, ουσιαστικά
ακύρωνε τη δουλειά που είχε γίνει µε ελέγχους στις συγκεκριµέ-
νες υποθέσεις οι οποίες θα απέφεραν δηµόσια έσοδα. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, να εµφανίζεστε  ως τιµητές, ιδιαίτερα
µάλιστα όταν υπάρχουν τεκµήρια για την περίοδο της διακυβέρ-
νησής σας που σας εκθέτουν. 
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Αντίθετα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριά-
κου Μητσοτάκη ενισχύει το ΣΔΟΕ και του προσδίδει πλήρη και
απόλυτη ανεξαρτησία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ.
Εισερχόµαστε στην τελευταία προς συζήτηση επίκαιρη ερώ-

τηση. Είναι η πρώτη µε αριθµό 676/11-5-2020 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ποια είναι τελικά η
πραγµατική εικόνα στα σχολεία µια εβδοµάδα µετά το άνοιγµα;».

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εύχοµαι καλή δύναµη σε όλους µας τώρα που µπαίνουµε σιγά-

σιγά σε µια κοινοβουλευτική κανονικότητα. Είναι γεγονός ότι εί-
µαστε τυχεροί να µπορούµε µε σχετική ασφάλεια να κινούµαστε
ήδη στην επόµενη µέρα µετά το lockdown της χώρας. Όλοι συµ-
φωνούµε ότι τίποτα δεν θα είναι εύκολο. Τα σχολεία επαναλει-
τουργούν σταδιακά και αυτό είναι ένα δύσκολο crash test και
πρέπει πάση θυσία να βγούµε όλοι νικητές, όχι για την Κυβέρ-
νηση, αλλά για το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, για αυτήν την
τεράστια υπέρβαση που κάναµε όλοι.

Και ενώ βρισκόµαστε, λοιπόν, στο µέσο αυτής της µεγάλης
εθνικής προσπάθειας, Παρασκευή απόγευµα ανακοινώνεται το
πώς θα λειτουργήσουν τα σχολεία από Δευτέρα από την κυρία
Υπουργό. Και το κάνετε µε εκπρόθεσµη τροπολογία σε άσχετο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής.

Εβδοµάδες πριν λέγατε ότι υπάρχει σχέδιο, είµαστε έτοιµοι
και τελικά το σχέδιο είναι η ζωντανή αναµετάδοση µαθήµατος
τάξης µε σκοπό τη συµµετοχή των µαθητών που δεν µπορούν να
έχουν φυσική παρουσία στο µάθηµα.

Ανεξάρτητα από το αν συµφωνεί ή διαφωνεί κάποιος, ας
δούµε πρακτικά τι λέτε:

Πρώτον, λέτε ότι η Υπουργός Παιδείας έχει τη νοµοθετική
εξουσιοδότηση να ρυθµίσει όλα τα αναγκαία θέµατα για την
εφαρµογή της διάταξης γενικώς και αορίστως. 

Πόσο συνταγµατικά ανεκτό είναι αυτό, όταν υπάρχει το άρθρο
43 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, που αυτή την κανονιστική
αρµοδιότητα την παρέχει στην Πρόεδρο της Δηµοκρατίας; 

Και ποια είναι αυτά τα αναγκαία θέµατα που αφήνει αρρύθµι-
στα; Για να δούµε. Είναι ζητήµατα σχετικά µε τον ουσιαστικό, τε-
χνικό και οργανωτικό τρόπο διασφάλισης της προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων ανήλικων παιδιών εκτεθειµένων σε
χρήση καµερών, χωρίς καµµία πρόβλεψη για προστασία δικαιω-
µάτων και των εκπαιδευτικών κατά την ώρα της εργασίας τους.

Η ίδια η τροπολογία αξιώνει την προηγούµενη έκδοση υπουρ-
γικής απόφασης για την υλοποίηση της ζωντανής αναµετάδο-
σης. Η υπουργική απόφαση, όµως, εκδίδεται µετά την
υποχρεωτική διενέργεια εκτίµησης αντικτύπου της επεξεργασίας
στην προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα µε
βάση τον ν.4264/2019 άρθρο 65. Τα έχετε αυτά;

Συνεπώς, µέχρι την έκδοση της υπουργικής απόφασης η νο-
µοθετική ρύθµιση δεν είναι δυνατόν να υλοποιηθεί. Παρ’ όλα
αυτά, η ηγεσία του Υπουργείου όλο το σαββατοκύριακο µέσα
από τηλεοράσεις, ραδιόφωνα, social media µάς ενηµέρωνε ότι
η ζωντανή αναµετάδοση του µαθήµατος και ψηφίστηκε και ξε-
κινά.

Κυρία Υπουργέ, αυτή η νοµοθετική ρύθµιση, της τροπολογίας
δηλαδή που ψηφίσαµε κατά κυριολεξία νύχτα, ήρθε χωρίς καµ-
µία απολύτως διαβούλευση.

Και θα σας πω κάτι. Η άτυπη τηλεφωνική συνδιάλεξη σε κα-
νένα κράτος δικαίου δεν µπορεί να βαφτίζεται διαβούλευση µε
τη θεσµική έννοια του όρου. Έγινε χωρίς καµµία προηγούµενη
έγκριση από την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων,
ενώ, δυστυχώς, ανακριβώς ανακοινώθηκε από µέλη της Κυβέρ-
νησης ότι υπάρχει αυτή η έγκριση,  χωρίς κανένα επισυναπτό-
µενο παράρτηµα προδιαγραφών, περιορισµών και οδηγιών προς
τις αρµόδιες διευθύνσεις που καλούνται να υλοποιήσουν αυτήν
την πρωτοβουλία, χωρίς την εισήγηση της αρµόδιας επιστηµο-
νικής επιτροπής.

Θέλουµε να ξέρουµε ποιος σας εισηγήθηκε ότι µπορεί να γίνει
ζωντανή αναµετάδοση του µαθήµατος στην τάξη, γιατί στην τρο-
πολογία δεν το καταθέσατε -το θεωρείτε περιττό η αµελητέο;-
και, τέλος, χωρίς τη νοµική έρευνα συνταγµατικότητας λέµε
εµείς.

Ακούστε, κυρία Υπουργέ. Ξέρετε πολύ καλά ότι για να συµµε-
τέχει ένα παιδί σε έναν σχολικό περίπατο, να φωτογραφηθεί, να
έχει µια φωτογραφία αναµνηστική ενθύµιο από µια εκδήλωση ή
ακόµη για να βιντεοσκοπηθεί η τελετή αποφοίτησης απαιτείται
και λαµβάνεται η προηγούµενη έγκριση του κηδεµόνα και δεν
µπορούµε να λέµε τόσο αψήφιστα ότι δεν τρέχει τίποτα µε τη
ζωντανή αναµετάδοση ενός µαθήµατος παρουσία ανήλικων µα-
θητών.

Εµείς σας δώσαµε τον χρόνο. Περιµέναµε ότι αρχή της εβδο-
µάδας θα αποκαταστήσετε τις παραλείψεις.

Είστε έγκριτη νοµικός πέρα από κάθε αµφιβολία και δεν είναι
δυνατόν να µη σας πέρασε από το µυαλό ότι η τροπολογία που
προτείνατε δηµιουργεί προβλήµατα και ότι υπάρχουν απαιτήσεις
και περιορισµοί νοµικής τάξης.

Η παράβλεψη της όποιας τήρησης συνταγµατικών κανόνων
στο όνοµα του επείγοντος δεν συγχωρείται. Δεν µπορεί το ίδιο
το κράτος να παρανοµεί εξόφθαλµα, παραβιάζοντας διαδικασίες
για να κόψει δρόµο και να το καυχιέται κιόλας.

Σας δώσαµε χρόνο. Έχουµε πλήρη συναίσθηση των δυσχε-
ρειών που αντιµετωπίζει η κρατική µηχανή. Σας δώσαµε χρόνο
να χρησιµοποιήσετε τα πολύτιµα εργαλεία της ψηφιακής εποχής
προς όφελος τόσο της εκπαιδευτικής κοινότητας, αλλά κυρίως
των µαθητών. Σας δώσαµε χρόνο να δείτε πώς µπορεί να λει-
τουργήσει το σχολείο µετά από δύο µήνες κλεισίµατος και να κα-
λυφθούν τα κενά των µαθητών. 

Και παρά τη θριαµβολογία για την εξ αποστάσεως -που κανείς
δεν αµφιβάλλει ότι έγινε πολύ σηµαντικό έργο- υπάρχουν ανε-
πάρκειες, υπάρχουν αδυναµίες στην παρακολούθηση των τηλε-
διασκέψεων και µεγάλο µέρος της µαθητικής κοινότητας δεν
µπόρεσε να καλύψει αυτήν την απόσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. Τα δύο λεπτά έχουν γίνει πεντέµισι.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Σήµερα, λοιπόν, ακριβώς θέ-
λουµε να µας δώσετε απαντήσεις για το ποια είναι η πραγµατική
εικόνα στα σχολεία σε ό,τι αφορά τα µέτρα υγιεινής και τη µα-
θησιακή πρόοδο, ποιες είναι οι ελλείψεις σε υλικοτεχνική υπο-
δοµή και πώς καλύφθηκαν. Ποιο είναι το ποσοστό των σχολικών
µονάδων που πραγµατοποιούν τη live streaming αναµετάδοση
των µαθηµάτων;

Και επειδή υπάρχει ένα e-mail που έχω στείλει και σε εσάς και
στις δεκατρείς περιφερειακές διευθύνσεις ακριβώς για αυτούς
τους λόγους, θέλω να σας πω ότι δεν υπάρχει καµµία απάντηση
εκτός µιας διεύθυνσης περιφέρειας.

Και τέλος, σας ζητώ, κυρία Υπουργέ, αν είστε έτοιµη, να κα-
ταθέσετε σήµερα στη Βουλή τη γνώµη της Αρχής Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων, αλλά και τις προδιαγραφές αναµετά-
δοσης -real time αναµετάδοσης- του µαθήµατος τάξης, για να
µην µείνουµε µε µία αµφισβητούµενη ως προς την ύπαρξη, τη
νοµιµότητα και την επάρκειά της γενική και αόριστη διαβού-
λευση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Οµολογώ

ότι λίγο χάθηκα, γιατί άλλα έλαβα στη γραπτή σας επίκαιρη ερώ-
τηση, κυρία Κεφαλίδου, άλλα είπατε στην προφορική σας. Θα
απαντήσω, όµως, σε όλα.

Ξεκινώ αµέσως δίνοντας απαντήσεις στα συγκεκριµένα ερω-
τήµατα που έχετε θέσει και στη γραπτή σας ερώτηση. Ρωτάτε,
ποια είναι η πραγµατική εικόνα µε το άνοιγµα των σχολείων. 

Μέτρα υγιεινής: Με µέριµνα του Υπουργείου Παιδείας αντιση-
πτικά έχουν σταλεί σε κάθε τάξη που λειτουργεί. Τα θρανία είναι
σε απόσταση τουλάχιστον ενάµισι µέτρου. Οι µαθητές πηγαίνουν
εκ περιτροπής, µέχρι δεκαπέντε άτοµα κατά µέγιστο όριο κάθε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2020 12991



µέρα. Όλα αυτά είναι σε συµµόρφωση µε τις οδηγίες των ειδι-
κών. Οδηγίες του ΕΟΔΥΥ που ετοιµάστηκαν σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Παιδείας έχουν σταλεί προς όλους τους εκπαιδευ-
τικούς, στα στελέχη εκπαίδευσης, στους µαθητές, τους γονείς
τους, σε όλα τα µέλη της εκπαιδευτικής κοινότητας. Το άνοιγµα
της Δευτέρας αφιερώθηκε σε ένα σηµαντικό µέρος του στην επε-
ξήγηση αυτών των οδηγιών. Έχουν προβλεφθεί ξεχωριστά δια-
λείµµατα, για να µειώσουµε ακριβώς τον συγχρωτισµό µεταξύ
των µαθητών. Έχει προβλεφθεί καθαρισµός τουλάχιστον δύο
φορές την ηµέρα, απαγόρευση λειτουργίας των κυλικείων, ειδική
άδεια για εκπαιδευτικούς και µαθητές.

Όλα αυτά, κυρία Κεφαλίδου, έχουν προβλεφθεί πάρα πολύ
καιρό τώρα, πάρα πολύ καιρό έχουν ανακοινωθεί στον δηµόσιο
διάλογο, έχουν εκδοθεί εδώ και πολύ καιρό οι σχετικές πράξεις.
Άρα, δεν κατανοώ αυτό που λέτε ότι δεν ήµασταν έτοιµοι. Κάθε
άλλο, νοµίζω ότι αποδείχτηκε σε τι βαθµό είχαν γίνει όλες οι ετοι-
µασίες.

Δεύτερον, ρωτάτε για τη συµµετοχή. Από τις 6 Μαΐου, οπότε
και επέστρεψαν οι εκπαιδευτικοί στις σχολικές µονάδες, έλειψε
σε άδεια -συµπεριλαµβανοµένης της ειδικής άδειας λόγω ατό-
µων αυξηµένου κινδύνου- µόλις το 1,3% έως 2,5%, από την Τε-
τάρτη έως τη Δευτέρα. Επίσης, µε βάση τα στοιχεία που έχουµε
έως τώρα οι µαθητές της Γ’ λυκείου επέστρεψαν σε ποσοστό
κατά µέσο όρο 60%.

Δεύτερη ερώτηση, ρωτάτε αν διαπιστώθηκαν ελλείψεις σε υλι-
κοτεχνική υποδοµή και εξοπλισµό. Αν εννοείτε ως προς υλικά κα-
θαριότητας και ατοµικής υγιεινής, όχι δεν έχουν διαπιστωθεί
ελλείψεις αυτή τη στιγµή.

Πέρα από την υποχρέωση των δήµων να εξοπλίζουν τα σχο-
λεία µε όλο τον απαραίτητο εξοπλισµό, το Υπουργείο έστειλε επι-
πλέον αντισηπτικά για κάθε τάξη και στέλνει και δεύτερη δόση
αντισηπτικών προς τα σχολεία. Οι σχολικές επιτροπές, όµως,
αυτές που είναι αρµόδιες για τον εξοπλισµό σε υλικά καθαρι-
σµού και άλλα αναλώσιµα, προφανώς, κάνουν και εκείνες το κα-
θήκον τους µέσα από τους δήµους για όλα τα αναλώσιµα, όλα
τα υλικά που χρειάζονται τα σχολεία, συµπεριλαµβανοµένων και
αντισηπτικών.

Τρίτον, ρωτάτε αν συνεχίζεται η εξ αποστάσεως ασύγχρονη
και σύγχρονη εκπαίδευση. Βεβαίως και συνεχίζεται στις δοµές
που τελούν ακόµα σε αναστολή λειτουργίας.

Τέταρτον, ως προς το ποσοστό των σχολικών µονάδων ανά
την επικράτεια όπου πραγµατοποιείται αναµετάδοση µαθηµάτων
σε πραγµατικό χρόνο, υποθέτω ότι θέσατε το ερώτηµα γιατί ανα-
µένατε να απαντηθεί αργότερα η επίκαιρη ερώτηση. Πρόκειται
να εκδοθεί η απαραίτητη κανονιστική πράξη για την εφαρµογή
της διάταξης που ψηφίστηκε για τη δυνατότητα για τα παιδιά που
µένουν σπίτι -γιατί µένουν σπίτι; Γιατί έχουν κάποιο µέλος της οι-
κογένειάς τους που ανήκει σε οµάδα αυξηµένου κίνδυνου- να
µπορούν να έχουν δικαίωµα στην εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θα επανέλθω αναλυτικά, καθ’ ότι επεκταθήκατε ιδιαιτέρως κιό-
λας -παρ’ ότι ήταν εκτός της επίκαιρης ερώτησής σας- σε αυτό
το ζήτηµα, γιατί προφανώς υπάρχει πάρα πολλή παραπληροφό-
ρηση.

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ και σε λίγα σηµεία της ερώτησής
σας, κυρία Κεφαλίδου. Λέτε ότι για τον τρόπο επαναλειτουργίας
των σχολείων µέχρι τη λήξη του διδακτικού έτους παραµένουν
τεράστια κενά και ασάφειες. Παρακαλώ θερµά να µας πείτε ποια
είναι αυτά τα τεράστια κενά και οι ασάφειες. 

Ταυτόχρονα, όµως, δηλώνετε -και σωστά- ότι προχωρήσαµε
στη σταδιακή επαναλειτουργία των σχολικών µονάδων µε τη λο-
γική της τµηµατικής λειτουργίας και σύµφωνα µε τις οδηγίες του
ΕΟΔΥΥ. Και πράγµατι, παρά τις πρωτόγνωρες συνθήκες προχω-
ρούµε σε ένα συντεταγµένο σχέδιο αποκλιµάκωσης των µέτρων,
πάντοτε στη βάση των οδηγιών των ειδικών.

Αναφέρεστε, κυρία συνάδελφε, σε διχασµένη κοινωνία, σε πυ-
ροδότηση διχασµού. Ποια κοινωνία -ρωτώ- είναι διχασµένη; Αυτή
που στη συντριπτική της πλειοψηφία δείχνει εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση και τους ειδικούς και µάλιστα µέσα σε τόσο αντίξοες
συνθήκες; Η κοινωνία που ανταποκρίθηκε, κυρία Κεφαλίδου, µε

συγκινητική θέρµη σε τόσο σκληρά µέτρα, για να µπορούµε όλοι
µας -το τονίζω, όλοι µας- να αισθανόµαστε πιο ασφαλείς;

Μήπως ένα τµήµα της Αντιπολίτευσης πυροδοτεί τον διχασµό,
πλειοδοτεί σε λαϊκισµό, επενδύει στον φόβο, καπηλεύεται την εύ-
λογη ανησυχία όλων για τη σταδιακή επιστροφή στην κανονικό-
τητα;

Ας µην απαξιώσουµε µία εθνική προσπάθεια που µε κόπο, µε
θυσίες -ατοµικές και συλλογικές- µας έχει επιτρέψει να αµβλύ-
νουµε σηµαντικά τις συνέπειες αυτής της πρωτόγνωρης κρίσης.

Σεβόµενη, κύριε Πρόεδρε, τον χρόνο και τη διαδικασία, επα-
νέρχοµαι στη δευτερολογία µου και µε περισσότερα στοιχεία και
αναφορικά µε την τηλεκπαίδευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. 
Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Είναι γεγο-

νός ότι είµαστε στην πρώτη βδοµάδα. Ουσιαστικά τα σχολεία
έχουν ανοίξει τη Δευτέρα. Υπάρχει µια αδιευκρίνιστη εικόνα της
προσέλευσης των µαθητών, γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι
πρώτες µέρες είναι µέρες όπου ρυθµίζονται εκκρεµότητες, συµ-
πληρώνονται αιτήσεις συµµετοχής στις πανελλήνιες εξετάσεις.
Γι’ αυτό και εµείς θα επανέλθουµε σε ό,τι αφορά αυτή την εικόνα
που θέλουµε να έχουµε από τη συµµετοχή των παιδιών, για να
δούµε µε ποιον τρόπο τελικά όλη αυτή η προσπάθεια αποδίδει
καρπούς.

Αντιλαµβάνεστε -νοµίζω- και η ίδια ότι σε ό,τι αφορά τη νοµο-
θέτηση µε την οποία ξεκινάει το άνοιγµα των σχολείων, δεν έχετε
απάντηση σήµερα. Λέτε ότι θα απαντήσετε αργότερα για τη δυ-
νατότητα live streaming, ενώ τα σχολεία έχουν ξεκινήσει τη Δευ-
τέρα. Και εγώ σας ρωτώ: Τα παιδιά που από τη Δευτέρα µένουν
σπίτι τους και δεν έχουν τη δυνατότητα µέσα από το live strea-
ming -που επιλέξατε εσείς- να παρακολουθήσουν την εκπαιδευ-
τική διαδικασία, πώς κρατιούνται σε επαφή µε όλη αυτή τη
διαδικασία της τάξης; 

Δεν τηρήσατε, λοιπόν, τη στοιχειώδη νοµοθέτηση ούτε κατό-
πιν εορτής και ο χρόνος σάς έχει δοθεί. 

Και θα σας πω ότι δυστυχώς για εσάς σας καρφώνει η Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, η οποία χθες το βράδυ
µετά τη συνάντηση που είχε µε τη Διδασκαλική Οµοσπονδία θε-
ώρησε απαραίτητο να βγάλει ένα δελτίο Τύπου -θα το καταθέσω
στα Πρακτικά- από το οποίο -τι συνάγεται;- συνάγεται ότι δια-
βούλευση δεν υπήρξε ποτέ. 

Η Αρχή, λοιπόν, τι σας επισηµαίνει; Σας επισηµαίνει και σας
λέει όλα όσα θα έπρεπε να έχετε κάνει, όλες τις προϋποθέσεις -
που εσείς τις αγνοήσατε- µε τις οποίες θα έπρεπε να έχουν ξεκι-
νήσει τα σχολεία. Σας λέει, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει καµµία µελέτη
αντικτύπου. Σας επισηµαίνει τον υψηλό κίνδυνο που θα προκα-
λέσει η επεξεργασία για τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες των
ανήλικων µαθητών. Σας λέει ότι ο υπεύθυνος επεξεργασίας -στην
προκειµένη περίπτωση το Υπουργείο, όταν µιλάµε για δηµόσια
σχολεία- οφείλει να ζητήσει τη γνώµη της αρχής πριν από την
έναρξη επεξεργασίας, µε βάση το άρθρο 36 του Γενικού Κανο-
νισµού Προστασίας Δεδοµένων. 

Τι από όλα αυτά κάνατε εσείς, κυρία Υπουργέ, πριν φέρετε την
πολυδιαφηµισµένη live streaming αναµετάδοση του µαθήµατος;
Πού είναι οι προδιαγραφές; Πού είναι ο τρόπος µετάδοσης; Πού
είναι η χρήση της κάµερας; Πού είναι ο τρόπος ηχητικής αναµε-
τάδοσης, για να υπάρξει σύννοµη χρήση; 

Φαντάζοµαι ότι όταν µε το καλό φτιάξετε τη µελέτη αντικτύπου,
ό,τι χαρακτηρισµοί για την απόδοση µαθητών κατά τη διάρκεια
του µαθήµατος υπάρχουν από τον καθηγητή θα αποκλειστούν από
τη ζωντανή αναµετάδοση.

Επίσης, φαντάζοµαι ότι τυχόν σχόλια µαθητών για συµµαθητές
τους ή για τον καθηγητή θα αποκλειστούν, γιατί η τάξη είναι ένα
ζωντανό περιβάλλον, διαδραστικό.

Επίσης, ελπίζω ότι θα έχετε µεριµνήσει για τις υλικοτεχνικές
υποδοµές ζωντανής αναµετάδοσης σε κάθε τάξη. Χρειάζεται Wi-
Fi, χρειάζονται υψηλές ταχύτητες για το live streaming, τα σχο-
λεία µας δεν έχουν αυτές τις υποδοµές.

Τέλος, εννοείται ότι το διδακτικό προσωπικό πρέπει να έχει εκ-
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παιδευτεί και επιµορφωθεί για τον επιβεβληµένο τρόπο διδασκα-
λίας, σε περίπτωση ύπαρξης κάµερας και ζωντανής αναµετάδο-
σης µαθήµατος και εξυπακούεται ότι πριν την εφαρµογή του
µέτρου θα έχετε δώσει εντολή προηγούµενης διασφάλισης της
απαραίτητης έγκρισης των γονέων των µαθητών. Ή µήπως όχι; 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα επουσιώδη κατά κάποιους για εµάς απο-
τελούν βασικούς κανόνες. Βασικούς κανόνες διασφάλισης της
νοµιµότητας, της συνταγµατικής προστασίας της ανηλικότητας,
των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων της ελευθερίας του
λόγου και της αρχής της αναλογικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πάντως, σίγουρα θα µπορούσατε να τα έχετε αποφύγει όλα
αυτά, τη δυσαρέσκεια που υπάρχει στην εκπαιδευτική κοινότητα,
σε µεγάλη µερίδα γονέων και σε µεγάλη µερίδα παιδιών, την αµ-
φισβήτηση τελικά των ίδιων των προθέσεων του Υπουργείου σας
από τα πολιτικά κόµµατα, εάν απλά λειτουργούσατε συγκροτη-
µένα, συντονισµένα και µε βάση έναν σαφή σχεδιασµό που οφεί-
λατε να τον έχετε έτοιµο από το τέλος Μαρτίου µε γνωστοποίηση
των επιλογών σας και µε διάλογο µε όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς και µε τα κόµµατα. Άλλωστε, αυτό είναι η δηµοκρατία
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κυρία Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το θέµα είναι
πάρα πολύ σοβαρό. Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µου δώσετε ένα
λεπτό ακόµα και σας ευχαριστώ προκαταβολικά για την ανοχή. 

Εσείς, λοιπόν, επιλέξατε τον δρόµο της αιφνιδιαστικής νοµο-
θέτησης και της εξαγγελίας άµεσης εφαρµογής ενός µέτρου
που οφείλει πριν έρθει στη Βουλή να έχει τουλάχιστον τηρήσει
όλες τις απαραίτητες νόµιµες διαδικασίες. Κανείς δεν θέλει,
κυρία Υπουργέ, και το ξέρετε, να µείνει πίσω ούτε ένας µαθητής,
γιατί η δηµιουργία µαθητών διαφορετικών ταχυτήτων είναι κάτι
που το βρίσκουµε µπροστά µας στην επόµενη σχολική χρονιά.
Συνεπώς καλείστε να βρείτε άµεσα τον πλέον πρόσφορο τρόπο,
ώστε να µη µείνουν πίσω τα παιδιά που δεν συµµετέχουν στο µά-
θηµα στην τάξη. Και η επιλογή της όποιας λύσης σας οφείλει να
είναι εντός πλαισίου νοµιµότητας. 

Εµείς σας προτείνουµε να κάνετε χρήση της εξ αποστάσεως
ασύγχρονης. Όµως, ό,τι νοµοθετήσατε µέχρι σήµερα µε την τρο-
πολογία πρέπει να ξέρετε ότι είναι εξαιρετικά επισφαλές για τα
δικαιώµατα των παιδιών και έπρεπε να έχετε ήδη προνοήσει για
την άρση των κινδύνων πριν προχωρήσετε. Σε ποια άλλη χώρα
γίνονται αυτά, κυρία Υπουργέ;

Εµείς, λοιπόν, στο Κίνηµα Αλλαγής θέλω να σας πω ότι είµα-
στε οι πρώτοι που φέραµε το ψηφιακό σχολείο και αγκαλιάσαµε
τις δυνατότητες που δίνει η ψηφιακή εποχή στην εκπαιδευτική
διαδικασία. Δεν θα είµαστε αυτοί που θα κρατήσουµε το ελλη-
νικό σχολείο στην εποχή του µαυροπίνακα και της κιµωλίας. Αυτά
τα κάνουν άλλοι. Εµείς πήραµε µεγάλες και πολύ τολµηρές απο-
φάσεις µε ρίσκο και κόστος. Εσείς πάλι βεβιασµένες, ασχεδία-
στες και απροετοίµαστες που έχουν τεράστιο ρίσκο, αλλά
αµφίβολο αποτέλεσµα. Καταφέρνουν, όµως, να διχάσουν την
κοινωνία. Και το σηµαντικότερο, θέτουν σε διακινδύνευση την
εθνική προσπάθεια αποκατάστασης της εµπιστοσύνης των πολι-
τών στο κράτος. Διότι όσο αγαθές κι αν είναι οι προθέσεις του
Υπουργείου, ο σκοπός δεν µπορεί να αγιάζει τα µέσα, δεν µπορεί
να ευλογήσει παραλείψεις που αποπνέουν περιφρόνηση δηµο-
κρατικών διαδικασιών και εντέλει των ίδιων των πολιτών. Γι’ αυτό
µας βρίσκετε απέναντι σε αυτή την πρωτοβουλία σας. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας συνεχίζει να παίζει αυτό το µαύρο -
άσπρο. Υπάρχουν δίπολα και υπάρχουν αφορισµοί: Ή είναι το
ΕΣΥ µε φακελάκια ή είναι οι γιατροί ήρωες της πρώτης γραµµής.
Ή οι εκπαιδευτικοί είναι βαριεστηµένοι ή είναι πολύτιµοι δάσκα-
λοι των παιδιών µας. Ας αποφασίσουµε! Είναι οι ίδιοι άνθρωποι,
που κάθε φορά κατά πώς βολεύει τους τσουβαλιάζουµε, τους ρί-
χνουµε στο ανάθεµα και όταν έρθει η ώρα της ανάγκης και είναι
εκεί στο πόστο τους και κάνουν τη δουλειά τους, τότε τους ανε-
βάζουµε στο πιο ψηλό βάθρο. Ε, δεν γίνεται έτσι. Είναι αλήθεια
ότι χρειάζεται και δεν υπάρχει σε κάθε σύνολο η ίδια ποιότητα,
η ίδια ταχύτητα, η ίδια επάρκεια. Και εκεί ακριβώς είναι ο δικός

µας ρυθµιστικός ρόλος, ο ρόλος της πολιτείας, να διασφαλίζει
τον τρόπο, να δίνει τον έλεγχο, ώστε να µπορούµε να λειτουρ-
γήσουµε µε επάρκεια, να βελτιωνόµαστε διαρκώς, να µπορούµε
να ανταποκρινόµαστε στις απαιτήσεις της εποχής.

Και επειδή είναι µεγάλη η αγωνία για το τι γίνεται µε τα παιδιά
που παραµένουν σπίτι, αυτό που πραγµατικά θέλω να µας πείτε
εν αναµονή της υπουργικής -που λέτε ότι θα αργήσει- είναι ποια
είναι η εναλλακτική σας, µε ποιο σχέδιο θα το κάνετε και µε ποι-
ους εκπαιδευτικούς, όταν το πρωί θα δουλεύουν έτσι κι αλλιώς
στις τάξεις τους.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η κ. Χαρά Κεφαλίδου, καταθέτει για τα Πρα-

κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώτα απ’ όλα, κυρία Κεφαλίδου, δεν ξέρω αν είχατε ετοιµά-
σει από πριν την οµιλία σας, αλλά είπατε για αδιευκρίνιστη εικόνα
συµµετοχής. Όµως, εγώ σας έδωσα συγκεκριµένα στοιχεία. Καµ-
µία αδιευκρίνιστη εικόνα. 

Μιλήσαµε γενικά για την κοινωνία. Ας έρθουµε ειδικότερα στην
εκπαιδευτική κοινότητα που, όπως πολύ καλά ξέρετε, έχει ξεπε-
ράσει κάθε προσδοκία αγκαλιάζοντας την εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση. Έχουν καταγραφεί σχεδόν δέκα εκατοµµύρια
συµµετοχές µαθητών αθροιστικά σε ψηφιακές τάξεις, εκατόν δε-
κατρείς χιλιάδες εκπαιδευτικοί έχουν δηµιουργήσει την προσω-
πική ψηφιακή τους τάξη, πάνω από ένα εκατοµµύριο µαθητές και
σχεδόν διακόσιες χιλιάδες εκπαιδευτικοί έχουν εγγραφεί στο πα-
νελλήνιο σχολικό δίκτυο. Εκατόν πενήντα χιλιάδες παιδιά παρα-
κολουθούν καθηµερινά την εκπαιδευτική τηλεόραση, ενώ πάνω
από το 96% των µαθηµάτων στα πανεπιστήµια διενεργούνται κα-
νονικά µέσω τηλεδιάσκεψης.

Θυµίζω όµως, αγαπητή κυρία συνάδελφε, ότι την εξ αποστά-
σεως εκπαίδευση την κατέκριναν σφόδρα αντιπολίτευση και συν-
δικαλιστικά σωµατεία µε ένα στόµα, µια φωνή σε απόλυτη
σύµπνοια. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μη µας βάζετε σ’ αυτούς! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

σας παρακαλώ πολύ, µη διακόπτετε. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Υπάρχουν ανακοινώσεις µας.

Δεν θα υπάρχει διαστρέβλωση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

αυτή είναι η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου! Ρωτάτε,
απαντάει η κυρία Υπουργός, υπάρχει δευτερολογία κ.λπ.. Σας
παρακαλώ πολύ, µη διακόπτετε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θυµίζω, λοιπόν, ότι την εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση την κατέκριναν σφόδρα αντιπολίτευση και συνδικαλιστικά
σωµατεία µε ένα στόµα, µια φωνή σε απόλυτη σύµπνοια, λέγον-
τας ότι δεν µπορεί να αποφέρει ουσιαστικά αποτελέσµατα, ότι
είναι παιδαγωγικά απρόσφορη για τους ανηλίκους…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Λέτε ψέµατα!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα έρθω στο Κίνηµα Αλλαγής συγκεκριµένα. 
Και συνεχίζω. Επίσης, έλεγαν ότι για εµάς κυριαρχεί η επικοι-

νωνιακή προβολή τού να δείξουµε πώς κάτι κάνουµε, ότι δεν
υπάρχει σύνδεση στο διαδίκτυο, ενώ παράλληλα δεν ήθελαν και
τις δωρεάν παροχές των εταιρειών που εξασφαλίσαµε, ώστε να
έχουν όλοι πρόσβαση, χωρίς καµµία χρέωση, στις πλατφόρµες
που χρησιµοποιεί το Υπουργείο.

Και έρχοµαι στο Κίνηµα Αλλαγής. Το Κίνηµα Αλλαγής κατήγ-
γειλε τον Μάρτιο ότι στη χώρα µας υπάρχει µεγάλη υστέρηση
σε σχέση µε τις άλλες χώρες σε τεχνολογικούς µαθησιακούς και
ανθρώπινους πόρους, ότι η αδυναµία τηλεδιάσκεψης -είναι τα
λόγια του Κινήµατος Αλλαγής , είναι λόγια συγκεκριµένα και είµαι
στη διάθεσή σας για να σας δώσω τις δηλώσεις- µεταξύ εκπαι-
δευτικών, µεταξύ µαθητών και εκπαιδευτικών συνιστά κενή την
ανακοίνωση περί σύγχρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης  -αυτά
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τα έλεγε το κόµµα σας, κυρία Κεφαλίδου- ότι µεγάλο ζήτηµα
αποτελεί η µηδενική εκπαίδευση για τις εξ αποστάσεως πλατ-
φόρµες και ότι αν αυτή η εξοικείωση είναι ευκολότερη για τους
έχοντες πανεπιστηµιακή µόρφωση εκπαιδευτικούς, είναι πολύ
δύσκολη για γονείς και µικρά παιδιά. 

Γιατί αυτή η απαξίωση όλων των συντελεστών της εκπαιδευτι-
κής διαδικασίας, που όχι µόνο τα κατάφεραν σε χρόνο ρεκόρ,
αλλά απέδειξαν ότι η χώρα µας ουδόλως υστερεί έναντι των
άλλων, τουναντίον υπερτερεί και σε τεχνολογικούς και σε µαθη-
σιακούς και πόσω δε µάλλον σε ανθρώπινους πόρους; Οι εκπαι-
δευτικοί µας απέδειξαν ότι και θέλουν  και µπορούν να δίνουν
λύση έχοντας πάντοτε το συµφέρον των παιδιών στον νου και
την καρδιά τους.

Αν ακούγαµε τις απανταχού Κασσάνδρες από την αρχή αυτής
της κρίσης, από την οποία σπεύσαµε αµέσως υπό αντίξοες συν-
θήκες να δηµιουργήσουµε ένα ολόκληρο σύστηµα εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Να ακούσετε τους ειδικούς,
την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Κεφαλίδου, επιτρέψτε µου. Σας άκουσα µε πολύ µεγάλη
προσοχή. 

Αν ακούγαµε, λοιπόν, αυτές τις Κασσάνδρες, τότε δεν θα εί-
χαµε σήµερα τριάντα έξι εκατοµµύρια λεπτά µαθηµάτων σύγχρο-
νης τηλεκπαίδευσης. Δεν θα είχαµε δώσει στα παιδιά µας τη
δυνατότητα να αξιοποιήσουν τους δύο αυτούς µήνες που τελού-
σαµε σε αναστολή διά ζώσης λειτουργίας των εκπαιδευτικών
δοµών, για να διατηρήσουν στενή την επαφή µε την εκπαιδευτική
διαδικασία.

Αν είχαµε ακούσει αυτές τις Κασσάνδρες, δεν θα είχαµε δρο-
µολογήσει και για τα σχολεία µας πάνω από 12 εκατοµµύρια
ευρώ σε εξοπλισµό από ΕΣΠΑ και 3 εκατοµµύρια ευρώ σε εξο-
πλισµό από δωρεές. Δεν θα είχαµε εξασφαλίσει δωρεάν πρό-
σβαση στις εκπαιδευτικές πλατφόρµες από τους παρόχους
κινητής τηλεφωνίας. Δεν θα είχαµε εξελίξει τις ίδιες τις ψηφιακές
υποδοµές του Υπουργείου.

Δυσκολίες υπήρχαν σε αυτό το εγχείρηµα και δοκιµασίες µε-
γάλες. Όµως, αυτή είναι η διαφορά µας, κυρία Κεφαλίδου. Εµείς
αυτές τις δυσκολίες τις βλέπουµε σαν πρόκληση για να βελτιώ-
νουµε τη δηµόσια παροχή, να προσπαθούµε διαρκώς να βελτιώ-
νουµε τις δηµόσιες παροχές προς τους πολίτες.

Εµείς, λοιπόν, επιλέξαµε να µην έχουµε µία στείρα αντιπαρά-
θεση µε τις δυνάµεις της άρνησης, της απαξίωσης κάθε προσπά-
θειας, µε αυτούς που αν ήταν στο χέρι τους, τα παιδιά µας θα
έµεναν σε εκπαιδευτική απραξία, τα παιδιά µας θα έµεναν στο
σκοτάδι τους δύο µήνες αναστολής της λειτουργίας.

Και έρχοµαι στο ερώτηµά σας για τη γνώµη και τις προδιαγρα-
φές αναµετάδοσης σε πραγµατικό χρόνο του µαθήµατος, της
τάξης, αναφορικά µε την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων.

Κυρία Κεφαλίδου, όταν η πολιτεία προβλέπει τη δυνατότητα
για ορισµένους µαθητές να µείνουν εκτός σχολείου για προλη-
πτικούς λόγους προστασίας της ατοµικής υγείας και της δηµό-
σιας Υγείας, είναι και αυτονόητη υποχρέωση της πολιτείας -το
υπογραµµίζω, αυτονόητη!- να µεριµνήσει για την πρόσβαση των
µαθητών αυτών στην εκπαιδευτική διαδικασία εξ αποστάσεως. 

Δύο µέρες τώρα έχουµε γίνει µάρτυρες µιας δίκης προθέ-
σεων. Γιατί; Διότι θεωρούµε υποχρέωσή µας να εξασφαλίσουµε
το δικαίωµα στην εκπαίδευση και γι’ αυτά τα παιδιά στα οποία
δίνουµε τη δυνατότητα να µείνουν σπίτι για να προστατεύσουν
όλους µας, τη δηµόσια υγεία. Και παρά την εκστρατεία παρα-
πληροφόρησης -στην οποία βλέπω µε µεγάλη λύπη ότι συµµετέ-
χετε και εσείς- χθες η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα -αναρωτιέµαι αν διαβάζουµε άλλο δελτίο τύπου, το
έχω εδώ µπροστά µου, αναρωτιέµαι µήπως είναι διαφορετικό-
είπε ξεκάθαρα ότι είναι νόµιµος ο σκοπός της επεξεργασίας.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο σκοπός. Ποια είναι η δια-
δικασία;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Το είπατε; Δεν το άκουσα. Είναι νόµιµος ο σκοπός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

σας παρακαλώ. Έχετε µιλήσει δεκατέσερα λεπτά και δεν σας
διέκοψε κανείς!

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Η πρόταση του Υπουργείου
δεν είναι; 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Α, προφανώς λέτε τώρα ότι υπάρχει. Γιατί άκουσα ότι η διάταξη
είναι παράνοµη, είναι το ένα, είναι το άλλο.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Προϋποθέσεις δεν έχετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

σας παρακαλώ!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Βγήκε, λοιπόν, η αρχή χθες και τι είπε; Ότι είναι νόµιµος ο σκο-
πός της συγκεκριµένης επεξεργασίας, της ταυτόχρονης διδα-
σκαλίας σε µαθητές µε φυσική παρουσία…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο σκοπός! Είστε και νοµικός.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

…και σε άλλους µαθητές µε τη µέθοδο της εξ αποστάσεως εκ-
παίδευσης, όπως ακριβώς προβλέπεται στην πρόσφατη ρύθµιση.

Πρώτον, λοιπόν, είναι νόµιµο. Δεν το άκουσα από τα λόγια σας
αυτό καθόλου. Φαντάζοµαι το θεωρείτε επουσιώδες.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ο σκοπός.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεύτερον, λέει ξεκάθαρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,

αντί για πεντε λεπτά µιλήσατε δεκατέσερα λεπτά. Δεν σας διέ-
κοψε κανείς. Αυτή είναι µία απάντηση.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Βεβαίως, σας ακούω.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κυρία Κεφαλίδου, καταλαβαίνω ότι αυτή ανακοίνωση προκάλεσε
αναστάτωση γιατί έδειξε σε τι βαθµό υπάρχει παραποίηση και
παραπληροφόρηση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συγνώµη, κυρία
Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Βγήκε, λοιπόν, αυτό το δελτίο Τύπου, το οποίο λέει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
µε συγχωρείτε.

Κυρία Κεφαλίδου, αυτή είναι η διαδικασία του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου. Αυτή είναι και όλοι κρίνονται. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Ζητώ συγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ µη δια-
κόπτετε.

Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Βγήκε, λοιπόν, η αρχή –παρά την εκστρατεία παραπληροφόρη-
σης- και είπε επί της ουσίας δύο πράγµατα:

Πρώτον, είπε ότι είναι νόµιµος ο σκοπός της συγκεκριµένης
διάταξης, δηλαδή της ταυτόχρονης διδασκαλίας σε µαθητές µε
φυσική παρουσία και σε άλλους µαθητές µε τη µέθοδο της εξ
αποστάσεως εκπαίδευσης, όπως προβλέπεται στη ρύθµιση.

Είπε επίσης και κάτι άλλο. Εγώ τι είχα πει εδώ από τη Βουλή;
Ότι για τη διαµόρφωση είχαµε διαβουλευθεί µε την αρχή. Ήρθε,
λοιπόν, το δελτίο Τύπου της αρχής και είπε ακριβώς αυτό, ότι
έγινε συγκεκριµένα συµβουλευτική σύσταση της αρχής, είπε ότι
ενσωµατώθηκαν οι παρατηρήσεις. Και πράγµατι, ενσωµατώσαµε
παρατηρήσεις της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα.

Μετά τη χθεσινή ανακοίνωση της Αρχής, κάποιοι εν απογνώσει
ψάχνουν νέες άµυνες και προσπαθούν να συνεχίσουν την παρα-
πληροφόρηση, λέγοντας ότι δήθεν κάνουµε πίσω. Το διαµηνύω,
λοιπόν. Ούτε βήµα πίσω! Προχωράµε, όπως ακριβώς ξεκινήσαµε,
για την προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος και ναι, έχουµε
ήδη προβλέψει, κυρία Κεφαλίδου, όλο το πλαίσιο σε κάθε λεπτο-
µέρεια. 

Κλείνω µε το εξής: Εµείς κάνουµε αυτό που θεωρούµε το κα-
θήκον µας και πάντοτε λαµβάνοντας µέριµνα για την προστασία
όλων των µελών της εκπαιδευτικής κοινότητας. Προβλέπουµε
αυτή τη δυνατότητα για τα παιδιά µας που µένουν σπίτι να έχουν
κι αυτά δικαίωµα στην εκπαίδευση σε αυτές τις έκτακτες συνθή-
κες που ζούµε, να µπορούν να συνδεθούν ψηφιακά µε την τάξη
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τους και να µην αποκοπούν από την εκπαιδευτική διαδικασία,
επειδή προστατεύουν συνολικά τη δηµόσια υγεία.

Εγώ ερωτώ, όµως: Εσείς που ψηφίσατε «παρών» στη συγκε-
κριµένη ρύθµιση, κυρία Κεφαλίδου και το κόµµα σας, τι ακριβώς
προτείνετε; Και το ερώτηµα, προφανώς, απευθύνεται σε όλα τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης και τους λοιπούς που καταψήφισαν
ή αντιτάχθηκαν στη ρύθµιση αυτή. Τι απαντάτε στους µαθητές
που µένουν σπίτι τους γιατί ο παππούς ή η γιαγιά που µένει µαζί
τους µπορεί να ανήκει σε µία οµάδα αυξηµένου κινδύνου και θέ-
λουν και θέλουµε να τους προστατέψουµε; Αυτά τα παιδιά, κυρία
Κεφαλίδου, να µην έχουν δικαίωµα στην εκπαίδευση;

Ε, λοιπόν, εµείς θα αγωνιστούµε για να εξασφαλίσουµε σε
όλους το δικαίωµα στην εκπαίδευση. Ας κοιτάξουµε επιτέλους
µπροστά για το συµφέρον των παιδιών µας! Δεν θα αφήσουµε
µικροπολιτικά και συνδικαλιστικά συµφέροντα να στέκονται εµ-
πόδιο στην πρόοδο των παιδιών µας. Δεν θα κάνουµε καµία έκ-
πτωση στην προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ και εγώ. Είχαµε

λίγο έντονο διάλογο, αλλά αυτός είναι ο κοινοβουλευτισµός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αφού ευχαριστήσω όλους τους ερωτώντες Βουλευ-
τές και τους Υπουργούς, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαί-
ρων ερωτήσεων.

Ερωτάται το Σώµα: Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 11.50’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Πέµπτη 14 Μαΐου 2020 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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